
رسانه های آمریکایی رونمایی پهپاد مهاجر را مورد توجه قرار دادند
پهپاد مدرن ایرانی زیر ذره بین غرب

پهپاد مهاجر ۱۰ صبح روز سه شــنبه  در وزارت 
دفاع رونمایی شد. این پهپاد قابلیت ۲۴ ساعت پرواز 
مداوم در ارتفاع هفت هزار متری و شعاع عملیاتی ۲ 
هزار کیلومتر را دارد. این پهپاد مجهز به سامانه های 

جنگ الکترونیک و اشراف اطلاعاتی است.
خبرگزاری رویترز با انتشــار خبر رونمایی از این 
پهپاد گزارش داد: ایران یک پهپاد بومی پیشــرفته 
با برد پرواز و مدت زمان بیشتر و همچنین توانایی 
حمل بار بیشتری ساخته است. این پهپاد که مهاجر 
۱۰ نامگذاری شــده اســت، بــرد عملیاتی ۲۰۰۰ 
کیلومتر )۱۲۴۰ مایل( دارد و می تواند تا ۲۴ ساعت 
پرواز کند. محمولــه آن می تواند به ۳۰۰ کیلوگرم 
)۶۶۱ پوند( برسد که ۲ برابر ظرفیت پهپاد »مهاجر 

۶« است.
خبرگــزاری آسوشــیتدپرس هم در گزارشــی 

تصریح کرد: وزارت دفاع جمهوری اســلامی ایران 
 روز سه شــنبه از پهپادی شــبیه پهپــاد آمریکایی
MQ-۹ Reaper رونمایــی و اعلام کرد که این 
هواپیمای بدون سرنشــین می تواند ۲۴ ساعت در 
هوا بماند و برد آن را دارد تا به دشــمن اصلی اش، 
یعنی اسرائیل برسد. آسوشیتدپرس در ادامه گزارش 
خود معنی کلمه مهاجر را به انگلیسی منتشر کرد 
و با ارائه جزئیــات مربوط به قابلیت های این پهپاد 
نوشت: پهپاد مهاجر ۱۰ همچنین می تواند تجهیزات 
نظــارت الکترونیکی و دوربین را حمل کند. ســید 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران نیز روز سه شنبه 

همزمان با رونمایی این پهپاد از آن بازدید کرد.
همچنین شــبکه بلومبرگ در گزارشــی خبر 
رونمایــی از پهپــاد مهاجــر ۱۰ را پوشــش داد و 
خاطر نشــان کرد که به گفته ایــران، این پهپاد با 

برد ۲۰۰۰ کیلومتری خود می تواند به دشــمن این 
کشور، یعنی اسرائیل برسد.

رسانه های صهیونیســتی، از جمله روزنامه های 
تایمز اســرائیل و جروزالم پست و همچنین شبکه 
آی۲۴ نیوز به طــور جداگانه خبر رونمایی از پهپاد 

بومی جدید ایران را منتشر کردند.
روزنامه جروزالم پست در این باره نوشت: دستیابی 
ایــران به این پهپاد با برد دو هزار کیلومتری به این 
معناست که این کشور می تواند اسرائیل و نیروهای 

آمریکایی در منطقه را تهدید کند.
جروزالم پســت ادامه داد، پهپــاد جدید ایران 
شــباهت هایی به پهپاد Reaper ساخت آمریکا و 
همچنین سایر پهپادهای مشــابه در این کلاس از 
پهپادهای دوربــرد دارد که می توانند محموله های 

سنگین مانند موشک را حمل کنند.

گزارش روز

صنایع دفاعی می تواند 
در صنعت خودرو هم ورود پیدا کند

صفحه2

وداع با
 غول صد ساله

صفحه5

پنجشنبه 2 شهریور  1402- 7 صفر  1445 - 24 آگوست 2023 - سال بیست و دوم - شماره  6066 -  8 صفحه - 7000 تومان

دامنه وسیع خون دل خوردن نمازگزاران 

ابن سینا در بلندای افق عرفاننگرانی درباره آینده پزشکی در ایران 

»عمــده ناراحتــی و خــون جگری که شــما 
نمازخوانان و حزب اللهی ها دارید از بی حجابی است. 

دل شما نماز گزاران از این مسئله خون است.« 
این بخشی از سخنان حجت الاسلام سید احمد 
خاتمــی  در خطبه های نماز جمعــه ۲۷ مرداد ماه 
۱۴۰۲ تهران می باشد. اینکه نماز گزاران از بی حجابی 
دل خون شــوند امری اخلاقی و بعنوان یک ارزش 

اعتقادی مورد تکریم و قابل احترام خواهد بود.
به طور حتم نمازگزاران عزیز که در همین جامعه 
زندگــی می کنند از منظر شــرعی و اعتقادی و در 
مقایســه با سایر اقشار حتما نســبت به سرنوشت 
هموطنان خود از همه طبقات احســاس مسئولیت 
بیشتری کرده و علاوه بر مسئله بی حجابی، نسبت به 

موضوعات متعدد دیگری نیز حساس هستند.
به لحاظ تأسی جســتن  به سیره و منش عملی 
ائمه هدی علیه الســلام بلاشک آنان از فقر و نداری 
بخش قابل توجهی از هموطنان خود خبر داشــته 
و از  نداری و خون دل خوردن هموطنانشــان  دل 

خون هستند. 
بطور قطع نمازگزاران از تورم و گرانی روز افزون و 
افسار گسیخته ای که نای ادامه زندگی را از بخشی از 

مردم کشور گرفته است، دل خون هستند.
ملت شــریف و نمازگزاران مومن، نیک می دانند 
که از وعده های حجت الاســلام رئیســی در زمان 
انتخاباتی ریاســت جمهوری سیزدهم دو  تبلیغات 
سال سپری شده و بیشتر آنها محقق نشده و از این 

عدم وفای به وعده ها، خون به جگرند. 
مؤمنیــن و نمازگزاران از اینکه زنــان و مردان 

مختلفی را در طول شــبانه روز بــا چهره های رنگ 
پریــده و قیافه های تکیــده در حــال زباله گردی 
می بیننــد و کودکان معصوم را در حال تکدی گری 
مشاهده می کنند، چشمانشان اشک آلود و خون به 

دل می شوند.
نمازگــزاران که یا خــود در میدان دفاع مقدس 
حضور داشته و یا در جریان رشادت ها و فداکاری های 
قهرمانان هشــت ســال نبرد نابرابر قرار گرفته اند، 
از اینکــه هزاران نفر از آنان بــرای ادامه زندگی در 
عســر و حرج قرار دارند و در همان حال، بارها خبر 
سفر فرزندان برخی از مقامات و مسئولان کشور به 
خارج و زندگی در اروپا و آمریکا برخلاف آرمان ها و 
شعارهای انقلاب را می شنوند، حتما سخت ناراحت 

و مغموم و دل خون مي شوند. 
حجت الاسلام سید احمد خاتمی حتما در جریان 
افزایش سرســام آور هزینه های کمرشکن زندگی و 
همچنین پرکشــیدن گوشت قرمز و گوشت مرغ و 
اغلب موارد پروتئینی  از ســفره ولی نعمتان انقلاب 
قرار دارند و حق خواهند داد تا نمازگزاران و از جمله 
آنانی که در نماز جمعه به ایشــان اقتدا می کنند، از 
پرواز گوشت و خیلی دیگر از مواد خوراکی  از سفره 
مردم و کوچک و محقرتر شدن سفره مردم، نگران 

شده و دل خون شوند. 
با مقایسه ســال دوم روی کار آمدن دولت آقای 
رئیسی با سال اول آن، مشخص می شود که گوشت 
قرمز بیش از ۳۰۰ درصد، گوشت مرغ بیش از ۲۰۰ 
درصد، روغن مایع بیــش از ۳۰۰ درصد، ماکارونی 
بیش از ۲۵۰ درصد، مســکن بیش از ۷۰ درصد و... 

افزایش داشته است. 
ایــن یعنی خیلــی از زندگی ها رو بــه تباهی و 
سیاهی اســت و فقر مطلق سایه شــوم خود را بر 
بخشی از اقشار جامعه حکمفرما و گسترانیده است.   

باور کنید و حق بدهید وقتی قریب ۹۰۰ تریبون که 
در اختیار ائمه محترم جمعه سراسر کشور بوده و در 
برابر این همه گرانی که کارد را به اســتخوان بخش 
قابل توجهی از مردم رســانیده است، سکوت کرده 
و نســبت به عملکرد ضعیف و ناتوانی آشکار دولت 
سیزدهم در حوزه معیشت فریاد بر نمی آورند، خون 

به جگر بشوند.
لایحه همسان سازی حقوق بازنشستگان توسط 
دولت ســیزدهم از مجلس بازپس گرفته شــده و 
میلیون ها بازنشســته لشــکری و کشوری و تامین 
اجتماعــی و خانواده های آنها را  ناراحت و معترض 
نموده و حق بدهید که  بصورت اولی تر این وضعیت 

موجب رنجش نمازگزاران را فراهم نماید. 
قانون حــق مناطق جنگی برای بازنشســتگان 
سال هاست تصویب شده اما تاکنون اجرایی نگردیده 
و بسیاری از این بازنشستگان از قضا قهرمانان واقعی 
این مرز و بوم یعنــی ایثارگران دوران دفاع مقدس 
هســتند، حتم داشته باشید که نگرانی و انتقاد این 
دســته از هموطنان، عین دل نگرانــی نمازگزاران 

خواهد بود.
عجیب است حجت الاســلام سیداحمد خاتمی 
 امام جمعــه محترم موقت تهــران چگونه از ده ها  
دغدغــه و دل نگرانــی جدی و اصلــی که موجب 
خــون دل خوردن مــردم و به ویــژه نمازگزاران و 
مؤمنین شده اســت، فقط حجاب را دیده و لمس 
کرده اســت؟ چرا حضرت ایشــان در جایگاه مهم 
 و تریبون شــریف نمــاز جمعه، در کنار مســئله
 بی حجابی، ده ها مشــکل دیگر مردم منجمله فقر 
وگرانی که ایمان و اعتقاد ملت را نشانه رفته، مورد 
توجه قرار نمی دهند؟ چرا مانند دو سال پیش دولت 
را بخاطر گرانی و تنگ تر شــدن دایره قدرت خرید 

مردم مورد هجمه و انتقاد قرار نمی دهند؟ چرا...

گر طبیبانه بیائی به سر بالینم
           به دو عالم ندهم لذت بیماری را

روز اول شهریور همزمان با زادروز شیخ الرئیس 
ابو علی سینا روز پزشــک است ضمن ارج نهادن 
به مقام و منزلت علمــی و خدمات  آن بزرگ مرد 
به علم و اندیشــه به ویژه علم پزشــکی این روز را 
به پزشــکان پرتلاش و خدوم ایرانی تبریک عرض 

می کنم.
در شــرایطی که از هر ســو انرژی منفی پمپاژ 
می شــود و خدمت دیده نمی شــود و چه بســا با 
روش های لمپنیســم و پوپو لیسم خدمت خیانت 
جلوه داده می شــود سخن گفتن از خدمات واقعی 

و مبارزه با کژی ها وظیفه صاحبان اندیشه است.
یکی از خدمات ارزشمند دوران انقلاب اسلامی 
توسعه کمی و کیفی دانش پزشکی در ایران است، 
فراموش نکنیم که در سال های منتهی به پیروزی 

انقلاب مراکز درمانی معدود ما را پزشکان هندی، 
پاکستانی و افغان اداره می کردند و اکنون کشور ما 
در رشته های مختلف پزشکی محل رجوع بیماران 

فراوانی از کشورهای مختلف است.
اما این روزها اخبار نگران کننده ای از فرار مغزها 
از جمله پزشکان و دانشــجویان رشته پزشکی به 
گوش می رســد. چندی قبل بــرای پیگیری عمل 
جراحی یکی از عزیزانم به یک بیمارستان مجهز در 
تهران رفته بودم، رئیس بیمارستان که در صداقت، 
ایمان و دلسوزیش تردیدی ندارم گفت: این جراحی 
اکنون در ایران به خوبی انجام می شود اما ده سال 
دیگر چنین عملی در ایران انجام نخواهد شد! برای 
من خیلی تکان دهنده و وحشتناک است شنیدن 
چنین خبرهایی، اما نمی دانم مقامات مســئول که 
باید پاســخگوی مردم باشند، چه احساسی درباره 
چنین خبرهایی دارند؟ چرا دردشان نمی آید؟ البته 
این مشــکل در تمامی رشــته ها به صورت جدی 
مطرح است. شاید مسئولین ذیربط تصور می کنند 

این خبرها تصویرسازی است و واقعیت ندارد؟
امــا واقعیت ها با ســر زیر برف کــردن پنهان 

نمی ماند. پــس واقعیت فرار مغزهــا از جمله در 
حوزه پزشــکی را بپذیرید و موانع خدمت جوانان 
و متخصصان را در داخل کشور فراهم کنید. عموم 
مردم از جمله پزشکان عزیز ایران را دوست دارند 
و حاضرند برای سربلندی اســلام و ایران همانند 
دوران دفــاع مقدس و دوره شــیوع کرونا خدمت 
بکنند. پس موانع را از راهشــان بردارید و عوامل 

خدمت شان را مهیا سازید.
ضمــن تبریــک مجدد بــه همه پزشــکان و 
مســئولان وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی، مســئولان و خدمت گزاران بیمارستان ها 
و مراکــز درمانی و آرزوی توفیق مضاعف برای آن 
عزیزان از مســئولان محترم انتظار می رود گزارش 
جامعی از خدمات و موفقیت های این رشــته را به 
اطلاع مردم برسانند و البته برای رفع کاستی ها و 
موانعی که موجب دلخوری این عزیزان و احساس 
عدم امنیت شغلی و منزلت اجتماعی آنان می شود 

نیز تلاش مضاعف کنند.
* نماینده مردم تهران
 در مجلس دهم شورای اسلامی

شیخ الرئیس حسین بن عبدالله سینا معروف به 
»ابوعلی سینا« در علم شهره آفاق است. 

ابن ســینا )رضوان الله علیه( یک »نابغه« واقعی 
اســت. امام خمینی در آثارش از نبوغ او شگفت زده 
است  و در کتاب »شرح چهل حدیث« نوشته است؛ 
»بوعلی می گوید نوزادی خود را به یاد دارم و شاید 

بتوانم تولدم را نیز به یاد آورم!«
و نیــز درباره بوعلی ســینا در کتــاب »مصباح 

 الهدایه« می نویسد:
»ابن ســینا، در حالی که در مســائل ]الاهیات[ 
دارای اشتباه است اما در عالمَ علم بی همتاست/ ابن 

سینا مع اخطاء کثیره لمَْ یکَُنْ لهَُ کُفُواً أحََدٌ«
استاد عزیز و متفکر ارزشــمند آیت الله جوادی 
آملی در درس می فرمودند: »این جمله امام خمینی، 

جمله ای امامانه است.«
از نبــوغ او ایــن صفحه از زندگــی او خواندنی 
اســت که می گوید: »در ۱۸ سالگی از همه اساتید 
در رشــته های مختلف بی نیاز شــدم مگر در رشته 

الاهیات«!
نبوغ او به حدی است که شاگرد برومندش وقتی 
از نبوغ اســتاد، حیران می شد می گفت: استاد؛ اگر 
ادعای نبوت کنید مردم می پذیرند! شیخ الرئیس با 
یک جوابِ عملی به این توهم شــاگردش پاسخ داد 
و در سحر ســرد همدان از او جرعه ای از آب داخل 
حوض خواست و وقتی شــاگرد با توجیه حاضر به 
بیرون آمدن از زیر لحاف نشد، شیخ الرئیس فرمود: 
پیامبر آن اســت که آنچنــان تاثیر در نفوس مردم 
می گذارد که در این شرائط سخت و سرما؛ پیرمردی 

در بالای مآذنه مشتاقانه نام او را می برد.
 شهرت جهان گیر ابن سینا در دو رشته از دانش 
انسانی و تجربی است؛ یکی در فلسفه -طبیعیات و 

الاهیات- و دیگری در پزشکی است.
اما از درجات و مراتــب عرفانی او کمتر گفته و 
شــنیده ایم در حالی که معارفی که در عرفان پیاده 
کرده آنچنان مغتنم اســت که بزرگانی مانند غزالی 

و فخر رازی و خواجه طوسی را وامدار خود کرده.
در این یادداشــت که به احتــرام او رقم خورده 
برخی از معارف ملکوتی که از مکتب ابن سینا تعلیم 

گرفته ام و بر سفره او بوده ام را تقدیم می دارم.
گمان نکنیم به حقایق اشیاء آگاهیم

بشــر از دیر زمان در پی شناخت پیرامون خود 
بوده و بســیاری بعد از دســت یافتن بــه زاویه از 
شــناخت و معرفت، ادعای معرفت کامل نموده اند! 
این خطاســت. شیخ الرئیس در کتاب »التعلیقات« 
می نویســد: »در قدرت آدمی  نیست که بر حقائق 
اشیاء دست پیدا کند، بلکه همواره با خواص و لوازم 

و عوارض آنها آشنا می شود.«
 نقاط منفی در جهان را با دید دیگری 

بشناسیم 
مــا در جهانــی زندگــی می کنیم کــه مواجه 
بارخدادهــای دردآوری هســتیم و در نهــان خود 
می گوییــم چــرا خــدا مانــع شــر و رخدادهای 

ناراحت کننده نمی شود؟
شــیخ الرئیس در کتــاب بی نظیر »الشــفاء« 

می گوید: 
»اگر عالم مادی که تلازم اجتناب ناپذیر با شرور 
دارد، به گونه ای خلق می شد که در آن شری محقق 
نمی شد، دیگر، مادی نبود؛ بلکه عالم دیگری می شد 
که خیر محض اســت؛ در حالی که خداوند، چنین 

عالمی  را پیش از این خلق کرده است.«
 لطف خدا را محدود نکنیم

امروز ما گرفتار متحجرانی »داعش باور« هستیم 
که فقط خود را ســعادتمند می دانند و دیگران در 

جهنم می بینند!
شیخ الرئیس بوعلی در »الاشــارت« دراین باره 

گوید:

»مپندار که سعادت در عالمَ آخرت در یک نقطه 
جمع است، مثلا سعادت از آن عالمان باشد و مپندار 
که گناه ریشــه رستگاری و نجات را قطع می کند... 
رحمت الهــی را با تمام وســعت در قضاوت هایت 

ببین.«
 پایان خود را درست ارزیابی کنیم 

بوعلی سینا در کتاب »النجاة« می نویسد:
»با فرا رسیدن  مرگ ، حجاب  تن  کنار رفته، موانع  
ادراک  زایل  می گردد. در نتیجه  روح  انسان  به  کمال  
یا نقصان  خود پی  برده، غرق  در لذت  شده  یا گرفتار 
رنج  و عذاب  خواهد شــد، لذت  و رنجی  که  هرگز با 
لذایذ و دردهای  جهان  ماد ی  قابل  مقایسه  نیستند.«

 عارفان را درست شناسائی کنیم
چه کسی عارف است و چه کسی عارف نماست 

و چه کسی دکان عرفان به راه انداخته؟
پاسخ را با توجه به معیاری که مرحوم بوعلی در 
کتاب »الاشــارات« داده شناسائی کنیم، او تصریح 

می کند؛
اولا؛ »عارف؛ کسی  است که سالم از همه شواغل 

بوده باشد و از جلابیب تجرید یافته باشد.«
مقصود وی از »همه شواغل«؛ همه درگیری های 
دنیوی و ســرگرمی ها و تعصبات اســت و غرضش 
از »جلابیــب« هر چیزی اســت می توانــد برای 

آدمی حجاب شود و حقیقت را نبیند.
پس عارف باید چنــان در »مقام توحید« قوی 

باشدکه از همه معاصی و حجاب ها رها باشد.
و ثانیا؛ عارف باید در مرحله دوم توفیقات معنوی 
داشــته باشد بگونه ای که در قصد و نیت خویش به 
»مقام توحید« واصل شده باشد. او چنین می گوید: 
»عارف، باید در تمام نیت ها؛ خدائی محض باشد و 
حتی اگر توجه به عرفان خود هم داشته باشد، عارف 

نیست؛ »من آثرالعرفان للعرفان فقد قال بالثانی«.
و ثالثا؛ شــیخ الرئیس بحــث کرامت و معجزه را 
پیش می کشــد و می گوید؛ »این چنین عارفی که 

توصیف نمودم می تواند صاحب کرامت باشد.«

یادداشت

یادداشتسرمقاله

کرم محمدی 

هادی سروشاحمد مازنی*

صفحه4

خودروسازان بزرگ متحمل 400 هزار میلیارد تومان خسارت شدند

ویراژ خودروسازان زیان ده در اقتصاد ایران

صفحه7صفحه6صفحه2

صفحه 3

مرزبندی اقتصادی و امنیتی بریکس با غربپشت پرده کینه کشتی گیر روس از معصومیافزایش 75 درصدی بودجه صدا و سیما 
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه در توضیح مصوبات کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم، گفت: با تصویب کمیسیون تلفیق در سال اول برنامه سهم بودجه صدا و سیما از منابع بودجه 
عمومی نسبت به سال ۱۴۰۲، ۷۵ درصد رشد خواهد داشت. اکنون سهم صدا و سیما از بودجه سال جاری 

نزدیک به ۰.۸ درصد است که...

مربی تیم ملی کشتی آزاد، گفت: کشتی گیر روس در زمان گرم کردن امیررضا معصومی بارها به او زل می زد 
و در جریان مبارزه نیز چند بار با آرنج به او عمدا ضربه زد. مصطفی میرعمادیان  درباره ســومین قهرمانی 
متوالی تیم ملی کشتی آزاد جوانان ایران در رقابت های جهانی اردن، اظهار کرد: با توجه به اینکه در ۲ دوره 

قبلی عنوان قهرمانی جهان را...

گروه بین الملل: دومین روز نشســت بریکس دیروز )چهارشــنبه( در آفریقای جنوبی برگزار شــد. سران 
گروه بریکس )برزیل، روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( روز سه شنبه در نخستین روز از پانزدهمین 
نشست خود در »ژوهانسبورگ« پایتخت اقتصادی آفریقای جنوبی تمرکز سخنرانی خود را بر کاهش تکیه 

کشورهای عضو به دلار، بهبود روابط اقتصادی و...

سایه واردات روی سر تولید داخلی تجهیزات پزشکی سنگینی می کند

ماجرای کمبود تجهیزات پزشکی و دارو



پنجشنبه 2 شهریور   1402- 7 صفر  1445 - 24  آگوست 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6066  2  سیاسی

احمد وحیدی وزیر کشور گفت: نقد مردم بر 
عملکرد ما بسیار خوب است. از خدا می خواهیم 

که مردم ما را نقد کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا در وزارت 
کشــور جلوی اقدامات تشــریفاتی و هزینه بر 
گرفته شده است یا نه، تصریح کرد: اگر منظور 
از تشریفات، کارهای زائد است که نباید انجام 
شــود، چون مذموم اســت و انجام ندادن این 

کارها، حسن نیست بلکه یک تکلیف است.
وحیدی درباره طرح آبرسانی به زابل یادآور 
شــد: در مورد آبرســانی به زابل به  شدت در 
تلاش هســتیم . البته برخی از پروژه ها ممکن 
است زمان بر باشــد ولی از موضوعات جدی و 

در دستور کار ما است.
وزیر کشــور درباره پیش ثبت نام چهره های 
سیاســی در انتخابــات و اینکه آیــا آماری از 
پیش ثبت نــام آنان وجــود دارد یا خیر، گفت: 
چهره بودن یا نبودن کاندیداها به ارزش گذاری 
منجر می شــود و ما نمی خواهیم این اقدام را 
انجام دهیم اما باید بگویم که از همه طیف های 

فکری در انتخابات پیش ثبت نام کردند.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره اقدامات 
وزارت کشور برای راهپیمایی اربعین اظهار کرد: 
کارها در حال انجام اســت. مشکلی در سامانه 
ســماح داشــتیم که از دیروز یک سامانه هم 
سازمان حج و زیارت راه اندازی کرد و امیدواریم 

امروز مشکل سامانه اصلی هم رفع شود.
وحیدی در پاسخ به پرسشی درباره آخرین 
وضعیــت پرونــده حمله تروریســتی به حرم 
شــاهچراغ، تاکید کرد: متهمان این پرونده از 
سوی دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی دستگیر 
شدند و باید محاکمه شوند و مراحل بعدی طی 
شود. خود فرد تروریست اهل تاجیکستان بوده 
است. وزیر کشــور در پاسخ به پرسشی درباره 
انتقادات نســبت به در نظرنگرفتــن اقدامات 
حفاظتــی بــرای جلوگیری از تکــرار چنین 
رخدادهایی در حرم شــاهچراغ، تصریح کرد: 
برنامه حفاظتی از حرم شاهچراغ در نظر گرفته 

شــده و اقدام هم شــده بود اما در مقایسه با 
حمله ای که طراحی شده بود و پیش بینی های 
صورت گرفته و حتی شلیک به فرد مهاجم، این 
اتفاق تلخ رخ داد. البته تحکیم حفاظت از حرم 

شاهچراغ هم در دستور کار قرار دارد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره درگیری بین 
آمر به رعایت حجاب و فرد دیگری در شیراز و 

اینکه آغازکننده درگیری آمر به رعایت حجاب 
بوده است، تأکید کرد: نه، این حرف غلط است 
به این دلیل که قوه قضائیه برای کســی حکم 
داد کــه به آمر رعایت حجاب حمله کرده بود. 
این گزارش غلط است و آمر به رعایت حجاب 
براساس اصول تذکر داده و فرد مقابل او خلاف 

عمل کرده بود.

 وحیــدی در پاســخ به پرسشــی درباره 
بازداشــت عکاس ایرانی از سوی طلبان، گفت: 
دولت حتماً این موضوع را پیگیری می کند اما 
جزئیات این موضــوع مربوط به وزارت خارجه 
می شود. وزیر کشور در پاسخ به پرسشی درباره 
شکل گیری صف های طولانی در پمپ  بنزین ها، 
اظهار کرد: اتفاق مهمی نبوده است. وزارت نفت 

تدابیری برای ســاماندهی بهتر کار خود انجام 
داده بود و در چند نقطه صف درســت شد که 
با تدبیر انجام شــده، این مشکل هم حل شد. 
برخلاف مصرف بسیار بالای بنزین، وزارت نفت 
به خوبی نیازها را تأمین کرده و مشکلی از این 
جهت نداریم، هرچند تأکیــد ویژه به کاهش 

مصرف و بهینه سازی آن وجود دارد.

وزیر کشور اعلام کرد

پیش ثبت نام تمامی طیف های فکری در انتخابات

امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی با اشاره به 
دســتاوردها و پیشرفت های جدید وزارت دفاع 
گفــت: ما در اوج قدرت و اقتدار قرار داریم و به 
همین دلیل است که دشمن فکر اینکه بخواهد 
حرکت بی خردانه ای داشــته باشد را از سرش 
بیرون می کند و در مولفه های دیگر ما را تهدید 

می کند.
وی افزود: مــا انواع موشــک های مختلف 
را تولید می کنیم، موشــک های بالســتیک و 
راهبردی که توان خیلی بالا و برُد بلندی دارند، 
موشــک های کروز و پدافند هوایی، زمین پایه، 
دریاپایه و دیگر موارد را داریم که متناســب با 

نوع نیاز نیروهای مسلح ما تولید می شوند.
وزیر دفاع تاکید کرد: پهپاد نقش مهمی در 
رزم دارد. در جنگ های اخیر این نقش بســیار 

موثری را می بینید. کشــورهای بسیاری دنبال 
این هســتند که از این قدرت برخوردار باشند. 
ما این قدرت را داریم و آمریکا هم به این توان 

ایران اذعان دارد.
آشتیانی تصریح کرد: ما پهپادهای مختلفی 
داریم؛ پهپاد مهاجــر ۶ توانمندی بالایی دارد، 
در پهپادها مداومت پــروازی، حمل تجهیزات 
و مهمــات و مدت زمان بالا ماندن آن، شــعاع 
عملیاتــی پهپادها و مانور پذیری بســیار مهم 
است. مهاجر ۶ ما می تواند ۱۲ ساعت مداومت 
پروازی داشته باشد و مهمات نقطه زن را حمل 

کند و ماموریت آن چندمنظوره است.
وزیر دفاع گفت: در حوزه پهپادی شــرایط 
بســیاری خوبی داریم و کشورهای مختلف به 
دنبــال این خواهند آمد که بتوانند از این توان 

ما برخودار باشــند. در حوزه فضایی به جهت 
کوتاهی هایی که قبلا صــورت گرفته بود، این 
بخــش کمی متوقف بود، اما با همت شــخص 
رئیس جمهــوری، پیگیری هــای مســتمر او، 
اختصاص بودجه های خاص و برگزاری شورای 
عالی مجازی که ۱۰ ســالی تعطیل شــده بود 
و دوباره شــروع به کار کرد، تلاش کردیم که 
جبران کنیم. وزیر دفاع تاکید کرد: بسیاری از 
کشورها امکاناتی دارند که می توانند روی زمین 
ماهواره برها را آزمایش کنند، ولی ما مجبوریم 
که آن ها را در عملیات  پروازی آزمایش کنیم که 
محدویت هایی را ایجاد می کند. ما در ســاخت 
و پرتاب ماهواره مشــارکت داریم و براســاس 
برنامه ای که داریم، امسال ۲ تا ۳ پرتاب ماهواره 
خواهیم داشت که امیدواریم موفقیت آمیز باشد.

آشتیانی با اشاره به رونمایی از پهپاد مهاجر 
۱۰ اظهار کرد: دســتیابی به این محصول کار 
بزرگی اســت و تلاش زیــادی می خواهد. دنیا 
متعجب اســت که چگونه ایران می تواند با این 
ســرعت به این پیشرفت ها دســت پیدا کند. 
همین الان موارد دیگری داریم که قابلیت هایی 
فراتر از پهپاد مهاجــر ۱۰ دارند و به مرور این 

دستاوردها هم ارائه می شود.
وی ادامــه داد: در حوزه انرژی، نفت و گاز و 
شبیه ســازها و حفاری اقدامات خوبی را انجام 

می دهیم و قراردادهای میلیون و حتی میلیارد 
دلاری با وزارت نفــت داریم. در امر تجهیزات 
کشــاورزی و بهره گیری از پهپادها نیز کارهای 

خوبی انجام داده ایم.
آشتیانی گفت: در امر حمل و نقل کارهای 
خوبــی انجام شــده، در معــدن و بخش های 
مختلف دیگر هــم، بنابراین وقتی وزارت دفاع 
ایــن توانمنــدی را دارد کــه در پیچیده ترین 
بحث ها مثل پهپادها اینگونه پیشــرفت کند، 
بخش ها و امور دیگر را راحت تر می تواند پیش 
ببرد، اما این امر را به نحوی انجام می دهیم که 

با بخش خصوصی تداخلی نداشته  باشد.
وزیر دفــاع با اشــاره به اینکه نمایشــگاه 
توانمندی دفاعی به گونه ای طراحی شــده که 
همه بخش ها بتوانند از آن بازدید کنند، گفت: 
یکی از نکات مورد توجه آقای رئیس جمهوری 
در این نمایشــگاه موضوع خــودرو بود. اگر از 
ما خواســته شــود می توانیم در این حوزه هم 
وارد شــویم. وی تاکید کــرد: اما ملاحظات و 
دستورالعمل هایی هست که باید نوشته شود تا 
چگونه در این خصوص کار کرد که این موضوع 
انجام شــود، امــا به هرحــال وزارت دفاع این 
آمادگــی را دارد که در صنعت خودرو هم وارد 
شود. وزیر دفاع درباره پاکسازی اراضی آلوده به 
مین هم گفت: هر سال ۳۵۰۰ هکتار از اراضی 

را پاکسازی می کنیم، قبلا بودجه پایینی به این 
موضوع اختصاص می گرفت و الان ۱۲۰ میلیارد 
تومان بودجه داریم که می توانیم اهداف خود را 
در این زمینه با ســرعت دنبال کنیم. در واقع 
اعتباراتی که تخصیص می یابد بر سرعت تحقق 
اهداف تاثیرگذار اســت. اگر با این روند پیش 
برویم در دو برنامه ۵ ســاله می توانیم کارمان 
را در این خصوص کامل کنیم، اما اگر ســرعت 
بدهیم در یک برنامه ۵ ساله می توانیم به نتایج 

نهایی برسیم.
وزیر دفاع درباره مناسبات با کشورهای دیگر 
هــم گفت: ما با حدود ۲۰ مقام از کشــورهای 
مختلف در ســطح وزرا و معاونان وزرای دفاع 
آنان ملاقات داشــتیم و چند اقدام اساســی را 
دنبال می کنیم، یکی بازدید از دســتاوردهای 
دفاعی ما در نمایشگاه های ثابت است که غالبا 
متعجب می شوند با تحریم ها چگونه این میزان 
توفیقات راهبردی و بزرگ را بدست آوردیم. در 
این ملاقات ها زمینه سازی صادرات محصولات 
خود را که یک سال گذشته ۵ برابر رشد داشتیم 

را پیگیری می کنیم.
آشــتیانی گفــت: در حــوزه بین الملل و 
دیپلماسی دفاعی کارهای زیادی را انجام دادیم 
اما به دلیل حساســیت موجــود در این حوزه 

نمی توان بسیاری از موارد را مطرح کرد.

غلامرضا نوری قزلجه نماینده مردم بستان  
آبــاد در مجلــس درباره لیــدری چهره های 
اصول گــرا بــر مجلــس یازدهم گفــت: بله، 
همانطور که چهره های اصول گرا ادعا و اذعان 
می کنند در شکل گیری مجلس یازدهم نقش 
داشــتند و اینکه می گویند این مجلس خوب 
نشــد و می خواهیم انقلابی تر از آن را درست 
کنیم نشــان دهنده این اســت که چهره های 
اصول گرا این مجلس را درســت کردند و هم 

می خواهند روی مجلس بعدی کار کنند.
او افزود: اما بنده معتقد هســتم است افراد 
که خود را پدر خوانده و پدر بزرگ جریان های 
سیاسی ارزیابی می کنند ابتدا باید پاسخگوی 
عملکرد خود باشند و داستان خالص سازی در 
مجلس و ادامــه آن در دولت چه بازخوردی 
برای جامعه داشــت، را روشن کنند و بگویند 

عملکــرد آنها به چه صورت بــود و چه گلی 
بر ســر مردم زدند بعد به دنبال سازمان دهی 
جدید باشــند.  نوری قزلجه در ادامه تصریح 
کرد: به عبــارت دیگر افرادی کــه در کاری 
دخالــت و مداخله می کنند باید مســئولیت 
آن را هــم بپذیرند. برای نمونه اگر بنده امروز 
آستین بالا زدم و می گویم مجلس و جریانات 
را شکل دادم الان هم باید پاسخگوی عملکرد 
آن جریان باشــم به این ترتیب نیست که از 
طرفی بگویم مــن نبودم و از طرف دیگر ادعا 
کنم که من ســازمان دهی کــردم و اتفاقاً در 
مجلس آینده می خواهم ســازمان دهی شکل 
دیگری و بهتری داشــته باشم. بنابراین افراد 

باید پاسخگوی عملکرد خود باشند.
ایــن نماینده مجلــس در پاســخ به این 
پرســش که با توجه به اینکه شــما در حال 

حاضر در فضای مجلــس حضور دارید، چند 
درصد نمایندگان بر این باورند که چهره هایی 
نظیر حدادعادل و ســایرین لیدر هستند و به 
نمایندگان خط می دهند، خاطرنشــان کرد: 
بله، اکثریت مجلس هماهنگ هستند چراکه 
ایــن جریانات دستشــان در کمک کردن باز 
اســت. زمانی گفته می شــود جریان اعتدالی 
و اصلاح طلب از کســی حمایــت می کند که 
این حمایت از نوع اجتماعی اســت اما وقتی 
از جریان اصول گرا کسی می گوید ما حمایت 
می کنیم در هر صورت حمایت آنها پر برکت 
اســت، کسی هم منکرش نمی شــود و حتماً 
چهره هایــی هم بــرای جلب حمایــت آنها 
داوطلب می شوند چراکه حمایت اصول گرایان 
با برکت اســت. نــوری قزلجــه در توضیح با 
برکت بودن حمایت چهره هــای اصول گرا از 

افراد خاطرنشــان کرد: در هر صورت حمایت 
چهره های اصول گرا از نامزدها تاثیرگذار است 

و دعای رهبران اصول گرا برای چنین افرادی 
موثر است.

وزیر دفاع:

صنایع دفاعی می تواند در صنعت خودرو هم ورود پیدا کند

نماینده مردم بستان آباد در مجلس:

پدر بزرگ های جریان های سیاسی اصولگرا چه گلی بر سر مردم زدند

نوبخت: 
با تأسف فراوان رئیسی به آیت الله نوری همدانی 

گزارش کذب داد
محمدباقر نوبخت، رئیس پیشین سازمان برنامه و بودجه، در واکنش به دیدار 
رئیسی با مراجع عظام تقلید و ارائه برخی آمار به آنها نوشت: با تأسف فراوان مورخ 
دوشنبه سی مرداد آقای رئیسی به مرجع تقلید حضرت آیت الله نوری همدانی 

گزارش کذب داد و اعلام کرد که رشد ۰.٤ بود و ما آنرا به ٤ درصد رساندیم.
در گزارش رسمی شــماره ۱۱۰ بانک مرکزی، رشد اقتصادی در سال ۱۳٩٩ 
آخرین ســال دولت دوازدهم برابر ٤.۱ درصد و در آخرین فصل کاری آن دولت، 

یعنی فصل بهار ۱٤۰۰ برابر ۶.7 درصد بود که ایشان تحویل گرفتند!
ولی با شرمساری صریحا گزارش دروغ داده می شود.

البته تقصیر ایشان نا آگاهی و تقصیر تیم اقتصادی فریب کاری است.
واکنش آذری  جهرمی  به اینفوگرافی جنجالی: این اشتباهات به 

 خاطر کم  شدن بینایی در اثر حب و بغض است!
محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ســابق ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، در 

صفحه ای شخصی خود نوشت: دیروز ایرنا، امروز رجانیوز...
این اشتباهات یا به   خاطر عجله در نقد کردن است که خب به طور کلی عجله 
کار شــیطان است و یا به  خاطر کم شــدن بینایی در اثر حب و بغض! شاید هم 
اصلًا رسانه های دولت محترم و رسانه های وابسته، واقعاً ریاضی شان ضعیف است.

آن از دیروز که قیمت های »تیرماه ۱٤۰۰ روحانی« با »تیرماه ۱٤۰۰ رئیسی« 
فرق می کرد. این از امروز که درصدهای رشد قیمت ها حدود ۱۰۰ درصد بیشتر 
محاسبه شده. مثلًا در دنیای رجانیوز، ۵هزار تومن با ۲۰۰٪ رشد می شود ۱۰هزار 
تومن. فارغ از این ها این شــکل از مقایسه کردن به دور از انصاف است.  دوستان 
قیمت های »ســال دوم« دولت محترم فعلی را با قیمت های »سال آخر« دولت 
ســابق مقایسه می کنند کمی عذاب وجدان هم نمی گیرند؟! چرا سال دوم؟ بعید 
است ندانند از تیرماه ۱٤۰۰ تا تیرماه ۱٤۰۱ هم کشور رئیس جمهور داشته است 
و هم افزایش قیمت های سال اول دولت ایشان شاید اگر با هر سالی از دولت سابق 
مقایسه شود، خیلی چیزها مشخص شود. نبودن کرونا و ترامپ هم باشد آوانس ما 

به دوستان باهوش محاسبه کننده!

قالیباف با وزیر کشور معامله کرد
احمد علیرضا بیگی، نماینده مجلس، نوشــت:  ســوء مدیریت درسیستان و 
بلوچستان بیداد می کند، سرانجام قالیباف توانست به دست نمایندگان استیضاح 
کننده غلامرضا را از ســر راه بردارد و برای جلوگیری از اســتیضاح وحیدی با او 
درازای تایید لیست ایران ســربلند معامله کرد و برخی از نمایندگان استیضاح 
کننده به حکمیتی که معنی آن معلوم است تن دادند. در عین حال خبرگزاری 
دولت نوشت: احمد وحیدی ضمن تکذیب این ادعا تصریح کرد: نه آقای قالیباف 
چنین صحبتی با من داشــته و نه من چنین حرفی با او داشته ام. وزیر کشور در 

ادامه این نکته را نیز متذکر شد که ادعای این نماینده قابل پیگیری است.

جزئیات مهم از شهادت ناوبان سوم آرش امیری
 بر اثر انفجار مهمات

ناوبان سوم آرش امیری از متخصصان تخریب نیروی دریایی که پس از پایان 
ماموریت آموزش تیراندازی کارکنان در میدان تیر گیلوان در قالب یک تیم برای 
پاکســازی میدان تیر اعزام شــده بود، بر اثر انفجار مهمات عمل نکرده در حین 
عملیات خنثی سازی به شهادت رسید. همچنین در حین اجرای این ماموریت 

دو نفر دیگر از همرزمان وی مجروح و به بیمارستان اعزام شدند.
شایان ذکر است یگان های عملیاتی در مراحلی از آموزش، برای کسب حداکثر 
آمادگی رزمی از مهمات واقعی اســتفاده می کنند که در این ماموریت و در حین 
کنترل صدمات ناشی از انفجار ناقص مهمات این افسر شجاع و ایثارگر به شهادت 

رسید. تاریخ و محل تشییع این شهید متعاقباً اعلام خواهد شد.

هشدارهای انتخاباتی سید محمد خاتمی
»ســیدمحمد خاتمی« با انتقاد جدی از شــیوه حکمرانــی و به هدر رفتن 
ظرفیت ها و استعدادهای کشور گفت: باید در کنار مردم ایستاد و دردهای آنها را 

شناخت و بیان کرد و به حاکمیت اعلام کنیم که به مردم بد می کند.
به گزارش مردم ســالاری آنلاین، خاتمی در دیدار با »شورای مرکزی کانون 
زندانیان سیاسی مسلمان قبل از انقلاب«، بار دیگر بر لزوم خوداصلاحی حاکمیت 
تصریح کرد که با این شــیوه حکمرانی، هم اســلام، هم مردم و هم ایران زیان 
می کنند و لطمه های غیر قابل جبران می بینند.  وی با بیان اینکه طبقه متوسط 
موتور حرکت جامعه به سمت پیشــرفت است، گفت: طبقه متوسط کجاست؟ 
بخشی به طبقه فرودست هل داده شده و بخشی دیگر مهاجرت کردند و بخشی 

هم که مانده اند گرفتار انواع مسایل هستند.
 خاتمی ادامه داد: مردم که برده نیستند! آدمی را سرکار بیاورید که بتواند کار 
کند و جواب مردم را بدهد. اگر هم می گویید زور داریم و همین است که هست 

خب چرا به نام اسلام چنین می کنید؟
 وی در این دیدار با اشاره به وقوع انقلاب اسلامی و جنبه های سلبی و ایجابی 
آن گفت: انقلابی که از جمله شــما )زندانیان سیاسی قبل از انقلاب(، بذرش را 
کاشتید، بزرگ و پیروز شد و توانست یک نظام ۲۵۰۰ ساله را براندازد و جمهوری 
اسلامی را پیشــنهاد داد. این انقلاب یک جنبه سلبی داشت که همه گروه ها با 
آن همراه بودند و در تغییر سلطنت اشتراک نظر داشتند. همگان عقب ماندگی، 
استبداد و استعمار را نمی خواستند و این خواست سلبی از زمان مشروطه مطرح 
بــود.  خاتمی افزود: متناظر این وجوه ســلبی، وجوه ایجابــی آن قرار دارد؛ در 
مقابل استبداد، آزادی و حاکمیت مردم، در مقابل استعمار، استقلال و در مقابل 
عقب افتادگی، توسعه و پیشرفت. این سه خواست عمومی بود اما در تفسیر این 
خواست ها اختلاف نظر وجود داشت و دارد. مسئله عدالت نیز شاه بیت خواست 

مردم هم در جنبه سلبی )نفی ظلم و تبعیض( و هم ایجابی بود. 
 وی گفت: انقلاب اسلامی، نظام جانشین را جمهوری اسلامی پیشنهاد داد؛ 
جمهوری، به همان معنی که در جهان هست و اسلام، یعنی بینش و برداشتی از 
اسلام در عرصه حیات اجتماعی باید با موازین بنیادین جمهوریت سازگار باشد. 
 اگر آن روز که همه پرســی شد می گفتیم اســلامی که کنار این جمهوری 
می نشانیم، رای مردم و حق حاکمیت مردم و توسعه را قبول ندارد و برای مجلس 
هیچ اصالتی قایل نیســت و ...؛ آیا مردم به این رأی می دادند؟ این اســلامی که 
امروز وصف جمهوریت شده است اسلامی که در نوفل لوشاتو مطرح شد، نیست. 

افزایش 75 درصدی بودجه صدا و سیما در برنامه هفتم
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه در توضیح 
مصوبات کمیســیون تلفیق برنامه هفتم، گفت: با تصویب کمیسیون تلفیق در 
ســال اول برنامه سهم بودجه صدا و سیما از منابع بودجه عمومی  نسبت به سال 
۱٤۰۲، 7۵ درصد رشــد خواهد داشت. اکنون سهم صدا و سیما از بودجه سال 
جاری نزدیک به ۰.۸ درصد است که این رقم در سال اول برنامه به ۱.۱۵ درصد 
از منابع بودجه عمومی می رسد. این نسبت باید تا انتهای سال برنامه حفظ شود؛ 
این مصوبه به این دلیل اســت که پیش از این در ســرفصل برنامه های فرهنگی 
ساخت ۲۰ فیلم ســینمایی فاخر مصوب شده بود که بر اساس آن صدا و سیما 
باید قراردادهای چند ســاله ببندد و آن را مدیریت کند. البته سهم صدا وسیما 
از بودجه نسبت به سایر کشــورها با سطح استاندارد فرق دارد. صدا وسیما باید 
عملکرد ســالانه خود را به تفکیک به کمیسیون فرهنگی و شورای نظارت اعلام 
کند. سخنگوی کمیسیون تلفیق در ادامه در توضیح مصوبه دیگر کمیسیون گفت: 
درباره تکالیف وزارت ارشاد و سازمان صدا و سیما در خصوص رسانه های فراگیر 
صوتی و تصویری بعد از صحبت ها در کمیته تخصصی و کمیســیون نهایتا مقرر 
شــد که طبق آئین نامه مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی عمل شود. پیش از 
این بخاطر تداخلات بین سازمان صدا وسیما و وزارت فرهنگ درباره رسانه های 
فراگیر صوت و تصویر تفاهم نامه ای بین دو مجموعه امضا شــد که در آن وظایف 
مشخص شد و به تایید شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز رسید. کمیسیون در این 
باره مبنا را همان مصوبه قرار داد که در برنامه هفتم لحاظ شود. البته تبصره هایی 
هم دارد که در جلســات بعدی کمیسیون بررسی می شود. سخنگوی کمیسیون 
تلفیق درباره مصوبات کمیســیون در خصوص سربازی گفت: ما در مصوبه ای از 
ستاد کل نیروهای مسلح به عنوان متولی مباحث سربازی خواسته ایم که نسبت 

به اصلاح قانون سربازی اقدام کند.

سوشیال

مجلس

دفاعی

رویداد

برنامه هفتم

دادگســتری فارس در اطلاعیه اعلام کرد: دادگستری 
فارس از ابتدای وقوع این حادثه در راستای اصل ۱۵۶ قانون 
اساسی به وظایف و تکالیف قانونی خود عمل کرده و ضمن 
تشــکیل پرونده قضایی، تعقیب متهم، تحقیق در خصوص 
ابعاد واقعه و رسیدگی به موضوع در مراحل مختلف دادسرا 
و دادگاه را در دستور کار قرار داده و تا این مرحله از دادرسی 
وظایف و تکالیف مصــرّح در قانون را به دقت انجام داده و 
سعی کرده قانون و عدالت را در خصوص این پرونده جاری 

کند.
آنچه این پرونده را نســبت به ســایر پرونده های مشابه 
حساس و ویژه ساخته، گمانه زنی ها و ادعا های ناآگاهانه ای 
تحت عنوان شنیده ها و احتمالات است که در بستر رسانه ها 
و بخصوص فضای مجازی شــکل گرفته و افکار عمومی را 
از برخی واقعیات موجود در پرونده غافل و دور ســاخته و 
زمینه ساز شکل گیری تفکرات دوگانه در خصوص برخورد 

دستگاه قضایی با این موضوع شده است.
دستگاه قضایی مستند به اوراق و مندرجات پرونده ضمن 
حفظ استقلال کامل خود رسیدگی به پرونده مذکور را به 
دور از هرگونه جو احساسی، حاشیه سازی های ایجاد شده 
و دقیقاً وفق قوانین و مقررات جاری انجام داده و نسبت به 

صدور حکم نخستین و بدوی اقدام کرده است.
 پرونده تشکیل شده با موضوع ضرب و جرح بانوی آمر 
به معروف، علاوه بر جنبه شــرعی )موضوع حجاب و امر به 

معروف( و اخلاقی )بی حرمتی یک مرد نسبت به یک بانو(، 
بــا توجه به نوع رفتار ارتکاب یافته از ســوی ضارب، دارای 
وصف مجرمانه و ضمانت اجرای کیفری می باشــد و دادگاه 
در مقام رسیدگی به شکایت شاکیه در چهارچوب قوانین و 
با به کارگیری اهرم های قانونی نسبت به تعقیب متهم، انجام 
تحقیقات مقدماتی، صدور قرار تأمین و نیز صدور رأی اولیه 
بر محکومیت متهم با تعیین مجازات متناسب در مورد وی 
اقدام کرده است و ضرورت دارد با توجه به ماهیت کیفری 
پرونده بررســی و ارزیابی نقد و تحلیل رأی صادره صرفاً در 
چهارچوب اظهار نظر های کارشناسی، توسط حقوقدانان و با 

لحاظ مقررات و مستندات قانونی انجام شود.
 دادگســتری اســتان فارس آمادگی رسیدگی کامل به 
جوانب دیگر این پرونده را دارد، اما تاکنون شکایت متقابلی 
از سوی طرف مقابل پرونده )فرد ضارب یا خانواده وی( علیه 
بانوی آمر به معروف در مجموعه قضایی استان فارس ثبت 

نشده است. 
بار دیگر یادآور می شود که رأی صادره قابل تجدید نظر 
خواهی است و در صورت اعتراض هر یک از طرفین زمینه 
ارزیابی ادله ابرازی و رســیدگی به اعتراض در دادگاه های 
تجدید نظر استان وجود دارد. ضمن آن که لازم به یادآوری 
اســت مهلت تجدید نظر خواهی نســبت به رأی صادره با 
توجه به حضوری بودن آن ۲۰ روز پس از ابلاغ است که در 

دادنامه ابلاغ شده به طرفین نیز درج شده است. 

رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح کشــورمان و وزیر 
دفاع جمهوری آذربایجان در خصوص چشــم انداز توسعه 
همکاری های نظامی و دفاعی ۲ کشــور و مسائل امنیتی و 
نظامی منطقه رایزنی کردند. سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در باکو اعلام کرد رئیس ستاد کل نیروهای مسلح کشورمان 
و وزیــر دفاع جمهوری آذربایجان در خصوص چشــم انداز 
توســعه همکاری های نظامی و دفاعی ۲ کشــور و مسائل 

امنیتی و نظامی منطقه رایزنی کردند.
سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح جمهوری اسلامی ایران و ژنرال ذاکر حسن اف وزیر 
دفاع جمهوری آذربایجان عصر امروز در گفت وگویی تلفنی 
در خصوص چشم انداز توسعه همکاری های نظامی و دفاعی 
دو کشور و مسائل امنیتی و نظامی منطقه گفت وگو و رایزنی 

کردند.
همچنین در خبر دیگری بخش کنسولی سفارت ایران 
در باکو اعلام کرد که مرزهای زمینی جمهوری آذربایجان 
به خاطر تدابیری کرونایی بر روی همه همسایگانش بسته 

است.
بخش کنسولی ســفارت ایران در جمهوری آذربایجان 
در خصوص اینکه آیا زائران جمهوری آذربایجان می توانند 
برای ســفر اربعین از خاک کشورمان استفاده کنند، اعلام 
کرد: تا مهرماه مرزهای زمینی جمهوری آذربایجان با همه 
همسایگان آنها بسته است و این موضوع به روابط دو جانبه 

میان ما و آنها ارتباطی ندارد و از این جهت مشــکلی وجود 
ندارد. بخش کنسولی سفارت ایران در باکو در ادامه توضیح 
می دهد: مصوبه قرارگاه کرونایی نخســت وزیری جمهوری 
آذربایجان، مقررات بســته بودن مرزهــای زمینی با همه 
همسایگان این کشور را تا مهر ماه سال جاری تمدید کرده 
است. بر این اساس اتباع آذربایجانی هم برای خروج زمینی 
از مرزها و هم ورود زمینــی باید مجوز مخصوص از دولت 

خودشان داشته باشند.
گفتنی است مرزهای هوایی میان ایران و آذربایجان باز 
است و هفته ای دو پرواز دوشنبه ها و جمعه ها بین تهران و 

باکو برقرار است.
در پی حمله به ســفارت جمهوری آذربایجان در تهران 
در سال گذشــته، دولت این کشور اقدام به تخلیه سفارت 
این کشــور در تهران کرد و از آن زمان تنها سرکنسولگری 

آذربایجان در تبریز مشغول به فعالیت است. 
دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان دارای چهار گذرگاه 
فعال مرزی جاده ای و ریلی در شهرهای آستارا، بیله سوار، 

جلفا و پلدشت هستند.
در سالهای گذشته زائران آذربایجانی برای سفر اربعین از 
مرز آستارا وارد کشور می شدند که به دلیل مصوبه کرونایی 
دولت آذربایجان امسال امکان ورود زمینی به ایران ندارند، 
مگر آنکه دولت آذربایجان بخواهد اســتثنائاتی برای زائران 

کربلا در نظر بگیرد.

توضیحات جدید در مورد حکم ضارب آمر به معروف 
در نارنجستان 

رایزنی سرلشکر باقری و وزیر دفاع آذربایجان
 درباره مسائل امنیتی منطقه
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آخرین وضعیت کرونا در کشور اعلام شد
 یک فوتی و شناسایی ۴۲ ابتلای جدید

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز ۴۲ مبتلا به کووید- ۱۹ در 
کشور شناسایی شدند و متاسفانه یک بیمار نیز در این بازه زمانی جان خود را به 
دلیل این بیماری از دســت داد.به گزارش ایسنا، از روز  3۱ مردادماه تا روز اول 
شهریورماه ۱۴۰۲ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴۲ بیمار جدید مبتلا 

به کووید-۱۹ در کشور شناسایی و ۱۸ نفر آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشــور به ۷ میلیــون و ۶۱3 هزار و ۶۱3 نفر 
رسید.متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، یک نفر از بیماران کووید-۱۹ در کشور جان 
خود را از دســت داد و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۶ هزار و 3۲۴ 
نفر رسید.خوشبختانه تا روز اول شهریورماه ۷ میلیون و 3۷۴ هزار و ۸۷۷ نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند.۱3 نفر از بیماران مبتلا 
به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار 
دارند.تا روز اول شهریورماه نیز ۵۷ میلیون و ۱3۵ هزار و ۷۲۴ آزمایش تشخیص 

کووید-۱۹ در کشور انجام شده است. 

کرونا

افزایش خانه های کوچک مراقبتی
ماهانه6/3میلیونتومانبهازاینگهداریهرمددجوپرداختمیشود

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری اعلام کرد

ارائه »کالابرگ جهیزیه« و »وام ویژه ازدواج« به زوجین دهه شصتی

۶ ساله های متولد »مهر« به بعد، امسال کلاس اول می روند؟

 تکلیف پیش دبستانی های پارسال روشن  شد

کمبود تجهیزات پزشــکی و آزمایشگاهی 
ســبب مشــکلات زیادی در این حوزه شده 
اســت. علی رغم وعده های مسئولان و مدیران 
وزارت بهداشت در زمینه کمبود و گرانی نوار 
قند خون، تهیه انــواع پروتز، تامین تجهیزات 
اتاق عمل برای بیمارستان ها، کمبود و قاچاق 
بی کیفیت  و  گرانی  آزمایشــگاهی،  کیت های 
بودن مواد و لوازم دندانپزشــکی و... شــرایط 
نه تنها بهتر نشــده، بلکه هــر روز بر نگرانی ها 
نیز افزوده است. در این میان، سردرگمی اداره 
تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی در مدیریت 
این مجموعه نیز مزید بر علت شــده اســت. 
رفت وآمدها و تغییــرات مداوم مدیران در این 
اداره کل نه تنها کارها را تســهیل نکرده، بلکه 
به دلیــل به کارگیری مدیــران در بخش های 
غیرتخصصــی باعــث تاخیر و کندتر شــدن 
روند کارها نیز شــده اســت. تغییرات مداوم 
در اداره کل تجهیزات و ملزومات پزشــکی و 
آزمایشگاهی به قدری آشفته است که بعضی از 
افراد در طی چهارماه دو یا سه بار تغییر سمت 
داده اند. هر بار هــم کار ارباب رجوع دو هفته 
عقب افتاده است تا سیستم ها جابه جا شوند و 
فرد مورد نظر با کار آشنا شود و در جریان امور 
قرار بگیــرد.  ترددهای مداوم مراجعان به این 
مجموعه نیز در بیشتر مواقع بی پاسخ می ماند و 
در پایان، این ارباب رجوع است که دست خالی 
از مجموعه ای که بخش مهمی از سلامت مردم 

به آن وابسته است، بازمی گردد.  
 تغییرات مداوم مدیــران در این مجمومه 
و عدم اشــراف کامل به شــرایط، جز آشفتگی 
چه در مدیریت و چه در تامین و ســردرگمی 
تولیدکننــده و واردکننــده نبوده و نیســت. 

ایــن در حالی اســت که مجلــس بارها روی 
موضوع تجهیزات پزشــکی تاکید داشــته و 
اعضای کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
بر این باورند که تجهیزات پزشــکی و تامین 
زیرســاخت ها برای ادامه روند تولیدات داخلی 
باید در اولویت  برنامه های سازمان غذا و دارو و 

در رأس آن وزارت بهداشت قرار بگیرد. 
ماجرای کمبود تجهیزات پزشکی و دارو و 
مشــکلاتی که به دنبال آن ایجاد شده، سبب 
شد حسینعلی شــهریاری، رئیس کمیسیون 
بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی، طی 
نامه ای خواستار ایجاد قرارگاه واحد درخصوص 
دارو و تجهیزات پزشکی شود.  او در نامه ای به 
رئیس جمهوری تاکید کرد: »دارو و تجهیزات 
پزشــکی، موضوعی حیاتی، اولویت نخســت 
و واجــد جنبه هــای اقتصــادی، اجتماعی و 
انســانی اســت که به دلیل عمــده تلاطمات 
نــرخ ارز، سیاســت های ارزی و پولی، فقدان 
هماهنگی های لازم بین بخشــی برای تدارک 
ســریع مایحتاج سلامت و بعضا نادیده گرفتن 
تمایز واضح اقلام سلامت )دارو و تجهیزات( با 
سایر کالاها یا کندی و تأنی بیش ازحد مراحل 
تصمیم گیری، کاسه صبر مردم را لبریز و ما را 
با مســئولیت خطیر و غیر قابل گذشت مواجه 
کرده که اگر امروز به فکر چاره نباشــیم، فردا 
دیر بوده و دیگر نمی توان از صنعتگران بخش 
خصوصی انتظار داشت با این فضای سردرگم، 
کار خود را به خوبی گذشته پیش برده و در پی 

تامین نیاز مردم برآیند.«
بــه  خطــاب  مجلــس  نماینــده  ایــن 
رئیس جمهــوری به این موضــوع تاکید کرد: 
»ذخایــر دارویی کشــور با خطــر موجودی 

اســتراتژیک روبه رو اســت و حــال صنعت و 
صنعتگران دارو و نیز کسانی که در پی واردات 
مــواد اولیه اعم از تیپیکــو و بخش خصوصی 
هستند، خوب نبوده و نامساعد است که علت 
العلل آن، بی ثباتی، رخوت در اخذ تصمیمات 
مناسب و بهنگام یا شتاب زده و بدون پشتوانه 
مشاوره ای و علمی و در یک کلام غیرحرفه ای 
است. در این شــرایط که توان فعالان صنعت 
مغفــول مانده و کار به دســت بدنه مدیریتی 
دولت محترم ســپرده شده، دریغ از آنکه بین 
همیــن مدیران، وزرا و روســای دســتگاه ها، 
هماهنگی و همگامی وجود داشــته باشد. اگر 
ایــن موضوع یعنی کمبود و گرانی و در برخی 
مــوارد نبود داروهای حیاتی در مراکز درمانی، 
فاز ملموس تری یافته و شــایع شود، متاسفانه 
این آنان نیســتند که با ترویج شایعه و اتهام 
فضا را مشــوش می کنند که این بار نیازی به 
آنان نیســت و ما عکس العمــل افعال ناقص، 
غیراصولی، قصورها و تــرک فعل های خود را 
در چشــمان نگران بیماران خواهیم خواند و 

شرمنده خواهیم شد.«
نماینده مردم سیستان وبلوچستان در ادوار 
مختلف مجلس شــورای اسلامی پیشنهاد داد 
مرکزی تحت امــر معاون اول رئیس جمهوری 
تشــکیل شــود که مانع از ادامه بحران جاری 
شده و بتواند در زمان کوتاهی امور را به مجرای 
طبیعی خــود برگرداند، چراکه به اعتقاد او در 
این موضوع چند وجهی، فرافکنی ها فراوانند و 
نمی توان رایحه خوشــایندی از آن در شرایط 

جنگ ترکیبی استشمام کرد. 
حســینعلی شــهریاری، رئیس کمیسیون 
بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی، در 

گفت وگو با خبرنگار مــا درخصوص وضعیت 
تجهیزات پزشکی و دارویی و مشکلاتی که در 
بخش تولید در این حوزه با آن روبه رو هستیم، 
می گوید: »شرایط خوبی در این حوزه در کشور 
نداریم و امیدواریــم راه حلی برای عبور از این 
وضعیت پیدا شــود.« او بــا تاکید بر اینکه در 
حال حاضر گریزی از واردات تجهیزات و دارو 
نداریم، ادامه می دهد: »اما به این معنا نیست 
که تولید داخل در زیر ســایه واردات کمرنگ 
شود، با توجه به مشــکلاتی که در این حوزه 
بــا آن روبه رو بودیم، احســاس کردیم راه حل 
این مشــکل ورود معاون اول رئیس جمهوری 
به این حوزه اســت.«  شــهریاری با اشاره به 
اینکه نمی توانیم واردات نداشــته باشــیم و با 
این بهانه موانعی بر سر راه تولید ایجاد کنیم، 
ادامه می دهــد: »تجربه های تلخی نیز در این 
حوزه داشته ایم، زیرا گاهی نرسیدن مواد اولیه 
به دلیل دیر پرداختــن ارز به این محصولات، 
مشــکلاتی را برای بخش سلامت ایجاد کرده 
اســت، اما باید همه این موانع برطرف شوند، 
زیرا ما به عنوان نماینده مردم وظیفه مان این 
اســت که راه را برای رسیدن مردم به زندگی 

سلامت هموار کنیم.« 
او با اشــاره بــه اینکه در برخــی از موارد 
واردات جاذبه بیشــتری نسبت به تولید داخل 
دارد، ادامه می دهد: »چند سالی است که مقام 
معظم رهبری روی بحث تولیدات داخلی تاکید 
اکید دارند و ما باید با توجه به این فرمایشات 
راه تولیــد داخل را هموار کنیم و اجازه ندهیم 
تولیدکننــده ای که دغدغه اش بــه راه افتادن 
چرخ کارخانه های کشــور است، ناامید شده و 
سرمایه اش را به خارج از کشور منتقل کند.« 

نیاز به مدیران جسور داریم 
نجف آبادی،  الامینــی  روح  عبدالحســین 
نماینــده مردم تهــران در مجلس شــورای 
اســلامی، نیز بــا توجه به نامــه ای که رئیس 
کمیسیون بهداشت و درمان به رئیس جمهوری 
ارسال کردند، تاکید می کند: »یکی از مشکلات 
مهمی که ما در این بخش با آن روبه رو هستیم، 
تاخیــر در تصمیم گیری های به موقع در حوزه 
دارو و تجهیزات پزشــکی است، در واقع ما در 
حوزه تجهیزات پزشــکی نیاز به افرادی داریم 

که مدیریت شجاعانه داشته باشند.« 
عبدالحســین روح الامینی بر این باور است 
که بارها درخصوص مشکلات دارو و تجهیزات 
پزشکی هشدار داده ایم و درمورد اهمیت و رفع 
مانع تراشی بر ســر راه تولید تذکر داده ایم، اما 
اینها در حد حرف مانده اند و گوش شــنوایی 
برای حل آن وجود نداشــته اســت، به همین 
دلیل به نظر می رسد در صورتی که قرارگاهی 
برای دارو و تجهیزات پزشــکی ایجاد شــود، 
حضــور افراد جســور و شــجاع می تواند این 
بن بســت را که با آن روبه رو هستیم، برطرف 
کند؛ جســارت، جرات و تدبیــر همزمان در 
تصمیم گیری بهنگام. او معتقد است جابه جایی 
مدیران در حوزه های مختلف خصوصا در بخش 
تجهیزات پزشکی مزید بر علت این مشکلات 
شــده اســت و در واقع هر مدیری که در هر 
مسندی می نشیند، باید پاسخگوی مشکلات به 
وجود آمده باشد، زیرا نابسامانی در حوزه های 
بین بخشــی دارو و سلامت، بسیار زیاد است و 
فرافکنی هم در این بخش زیاد دیده می شود. 
همایون ســامه یح، عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شــورای اســلامی، نیز با اشاره 
به اینکه حال دارو و تجهیزات پزشــکی خوب 
نیســت، در پاسخ به سوال خبرنگار ما مبنی بر 
اینکه چرا مانع تراشــی بر سر راه تولید وجود 
دارد و تولیدکنندگان بــا چالش هایی روبه رو 
هســتند که گاهی عطای تولید را به لقای آن 
می بخشند، می گوید: »تولید دارو و تجهیزات 
پزشکی از حساسیت و اهمیت بالایی برخوردار 
اســت. تولید در این بخش مســتلزم داشتن 
اســتانداردهای قوی است و باید احتمال خطا 
در آن به صفر برسد، به همین دلیل است که 
گاهی ســختگیری در این بخــش زیاد بوده و 

مقررات سنگین برای آن وضع می شود.« 
او با اشــاره بــه اینکه اگــر کارخانه ای هم 
تاسیس شــود، باید مواد اولیه آن تامین شود، 
ادامه می دهد: »بیشترین مشکل ما، در بخش 
مواد اولیه است و در تامین مواد اولیه با مشکل 
روبه رو هســتیم. بر اســاس آمارهــا، بیش از 
۹۰درصد از محصولات دارویی داخل کشــور 
تولید می شود، هر چند که در حوزه تجهیزات 

پزشکی این آمار کمتر است.
 از سوی دیگر، مشــکل، تامین مواد اولیه 
محصولاتی اســت کــه داخل کشــور تولید 
می شــوند، در واقع مشکلی که در حال حاضر 
تولیدکننــده با آن روبه رو اســت، نداشــتن 
نقدینگی اســت. تا به حال، تولیدکننده ای که 
محصولات اولیــه را با ارز ۴۲۰۰ وارد می کرد، 
۲۸هزار تومــان آن را پرداخت می کرد و این 
تغییر قیمت بار زیادی را بر دوش تولیدکننده 
برای واردات مواد اولیه گذاشته است و اینها در 
کنار هم مجموعه ای از مشــکلات را بر سر راه 

تولید ایجاد کرده است.« 
او توضیح می دهد: »آزادشــدن منابع مالی 
ایران در خــارج از کشــور می تواند راهکاری 
برای حل این معضل باشــد، اما در این مرحله 
نیز تولیدکننده دیده نمی شــود و باید در این 
بخش نــگاه ویژه تری به تولیدکنندگان دارو و 

تجهیزات پزشکی داشت.«

معاون امور توانبخشــی بهزیستی استان تهران از برنامه 
این سازمان برای کاهش مراکز نگهداری تجمعی و گسترش 
خانه های کوچک مراقبتی خبــر داد و گفت: گرانی خانه ها 
و بالا بودن هزینه رهن و اجاره بر روند گســترش خانه های 
مراقبتی کوچک به شــدت اثرگذار است با این حال تعداد 
این خانه ها در ســال جاری به ۲3 مورد افزایش یافته است.
یوســف رضایی در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه هدف 
سازمان بهزیستی کاهش مراکز نگهداری تجمعی و گسترش 
خانه های کوچک مراقبتی اســت، اظهار کرد: در خانه های 
مراقبتــی کوچک افراد همچون مراکــز تجمعی به صورت 
گروهی توسط مراقبینی متخصص نگهداری می شوند، با این 
تفاوت که در این خانه ها افراد در تمامی بخش های زندگی 

عادی مشارکت دارند و می توانند از توانایی هایشان استفاده 
کنند. این درحالیست که به نظر می رسد بسیاری از افرادی 
که در مراکز بهزیســتی نگهداری می شوند علی رغم اینکه 
توانایی انجام کارهای حداقلی را دارند اما انجامشــان از آنها 
دریغ می شود.وی با بیان اینکه در خانه های مراقبتی کوچک 
زندگی جریان دارد، گفت: البته نمی توان همه توان خواهان 
را در خانه های کوچک نگهداری کرد و قصد بر این نیســت 
به طور کلی مراکز تجمعی جمع شــود اما هدف ما کاهش 
مراکز تجمعی و حرکت به سمت افزایش خانه های مراقبتی 
کوچک است.معاون امور توانبخشی بهزیستی استان تهران 
ادامه داد: در حال حاضــر تمامی مراکز نگهداری به بخش 
خصوصی واگذار شده اســت، اما سعی می کنیم متقاضیان 

دریافت مجوز را به سمت دریافت مجوز راه اندازی خانه های 
کوچک ترغیب کنیم.رضایی در پاســخ به این ســوال که 
از ســال ۱۴۰۰ تاکنون که ســازمان بهزیســتی اقدام به 
گســترش خانه های مراقبتی کوچک کرده چه تعداد خانه 
مراقبتی راه اندازی شده اســت؟ افزود: در سال ۱۴۰۱، ۱۱ 
خانه مراقبتی کوچک در اســتان تهران راه اندازی شد و این 
درحالیست که تعداد این خانه ها در سال جاری به ۲3 خانه 
افزایــش پیدا کرده اســت. البته ۲۱ خانــه مربوط به خانه 
مراقبتی معلولان ذهنی، یک خانه مربوط به ســالمندان و 
یک خانه برای نگهداری بیماران مزمن روان است. به عبارتی 
تعداد خانه های کوچک مراقبتی ویژه ســالمندان و بیماران 
مزمن روان بســیار کم اســت و خیران و متقاضیان صدور 

مجوز بهتر است برای راه اندازی خانه های مراقبتی ویژه این 
گــروه اقدام کند.وی ادامه داد: البته گرانی خانه و بالا بودن 
هزینه رهن و اجاره خانه ها نیز بر روند گســترش خانه های 
مراقبتی کوچک به شــدت اثرگذار اســت.به گفته رضایی، 
سازمان بهزیستی برای گسترش خانه های مراقبتی کوچک 
هدف گذاری داشته است که تا تحقق آن هنوز فاصله زیادی 
وجود دارد.معاون امور توانبخشــی بهزیستی استان تهران 
درخصوص میزان یارانه نگهداری معلولان و ســالمندان در 
خانه های مراقبتی کوچک نیز توضیح داد: برای نگهداری هر 
فرد دارای معلولیت به صورت ماهانه ۶ میلیون و 3۰۰ هزار 
تومان از طرف سازمان بهزیستی در وجه خانه ها تحت عنوان 

یارانه نگهداری پرداخت می شود.

معــاون امور زنــان و خانواده رئیــس جمهوری ضمن 
تشــریح عملکرد دولت ســیزدهم در حوزه زنان گفت که 
منتظریــم لایحه »امنیت زنان« بــه صحن مجلس آید.به 
گزارش ایســنا، انســیه خزعلی با حضور در گفتگوی ویژه 
خبری درباره عملکرد معاونت امور زنان، اظهار کرد: لایحه 
امنیــت زنان در مجلس قــرار دارد. ما ســعی کردیم در 
نشســت ها و کمیسیون های مرتبط مجلس حضور داشته 

باشیم و  نظراتمان را بگوییم.
وی ادامه داد: برخی از نظرات ما اعمال شد و امیدواریم 
برخی دیگــر از نظراتمان نیز در صحن اعمال شــود. این 
لایحــه هنوز نیاز به اصلاح دارد اما منتظریم این لایحه به 

صحن مجلس آید. خیلی از موادی که در این لایحه است 
می تواند  پشــتیبان خانواده و حمایت گر زنان در خانواده 
باشــد. حتی بهترین شــرایط را برای زنــان فراهم کند و 
امیدواریم به ســرعت مراحل خود را در مجلس طی کند.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ادامه داد: برخی 
از مسائلی که این دولت در مورد زنان و خانواده دنبال کرد 
شاید جزو آرزوها بود و به سرعت محقق شد. از جمله اینها 

»بیمه ناباروری« است. 
حدود ۲۰ درصد زوجین ما نابارورهستند و هزینه های 
خیلی هنگفتی به این خانواده ها تحمیل می شود که امکان 
پیگیری برای درمان شــدن را ندارند. در این دولت ۱۰۰ 

درصــد این امر بیمه شــد.خزعلی یــادآور صد: همچنین 
بیمــه زنان باردار تا پایــان دوره شــیردهی و فرزندان تا 
پایان پنج ســال را این دولت انجام داد که شــاید گفتن 
آن راحت اســت اما بودجه و حمایتی که باید پشت اینها 
باشــد تا محقق شود، مهم اســت. از سوی دیگر در زمینه 
ناباروری به بیمارســتان های خصوصی اخطار داده شــد 
که اگر بیمه ناباروری را اعمــال نکنند مجوز آن ها گرفته 
می شــود.خزعلی به پوشــش بیمه ای زنان خانه دار اشاره 
کرد و گفت: مادران خانه دار روســتایی دارای ســه فرزند 
تحت پوشش بیمه اجتماعی قرار گرفتند و این چیز کمی 
نیست. وعده هایی بوده که در دهه های گذشته در انتخابات 

ریاست جمهوری به اینها اشــاره می شده است. این بیمه 
را از روستاها شــروع کردیم و ان شاءالله به شهر می رسد.

وی در خصوص تســهیلات ویژه دهه شصتی ها نیز گفت: 
دهه شصتی ها ۲۱ درصد جمعیت ما را تشکیل می دهند و 
شرایط ویژه ای دارند که ممکن است به تجرد قطعی برسد. 
روســتاهای ما شرایط ویژه تری دارند. یک بار در نیمه دوم 
ســال ۱۴۰۰ این امر را اجرایی کردیم و امسال به صورت 
وسیع تری تحت پوشش قرار گرفتن زوجین دهه شصتی از 
نظر بیمه اجتماعی و تسهیلات به شکل کالابرگ جهیزیه، 
وام اشــتغال و »وام ویژه ازدواج« به جز وام ازدواج را برای 

دهه شصتی ها داشتیم.

به گفته معاون ابتدایی وزیر آموزش و پرورش، از ســال 
آینده به بعد فقط کودکان ۶ سال تمامی که قبل از مهر ماه 
متولد شده اند می توانند به کلاس اول ابتدایی بروند و برای 
امســال نیز ثبت نام این دانش آموزان مشــروط به داشتن 
فضــای خالی در مدارس اســت.معصومه نجفی پازوکی در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه دانش آموزان برای ورود 
به پایه اول ابتدایی باید ۶ ســال تمام داشــته باشند، اظهار 
کرد: سال گذشــته در آیین نامه اجرایی ثبت نام تبصره ای 
گذاشــتند که اگر کودکی متولد مهر مــاه بود، در صورتی 
که شورای مدرسه تشــخیص دهد که آن مدرسه به لحاظ 
تراکم کلاسی امکان پذیرش این دانش آموز را دارد، می تواند 
در پایــه اول ابتدایی ثبت نام کند.وی با یادآوری اینکه این 
موضوع سال گذشته در آیین نامه اجرایی ثبت نام قید شده 
بود و ما شــاهد بازخوردهای منفی زیــادی در این رابطه از 
طــرف مدارس بودیــم، افزود: مدیران مــدارس می گفتند 

مدرســه جا ندارد اما والدین معتــرض بودند که طبق این 
آیین نامــه مدارس می توانند دانش آموز را ثبت نام کنند و 
به آن بخش از آیین نامه که ثبت نام را مشروط به »داشتن 
تراکم کلاسی« می کرد، توجهی نداشتند.معاون ابتدایی وزیر 
آموزش و پرورش توضیح داد: لذا با توجه به تراکم بالایی که 
کلاس های ما داشــت، امسال در جلسات کمیسیون معین 
شــورای عالی آموزش و پرورش به طــور کلی این تبصره 
برداشته شــد؛ یعنی به هیچ وجه از سال آینده نباید شاهد 
ثبت نام بچه های متولد مهر ماه در پایه اول ابتدایی باشیم. 
وی در خصوص ثبت نام ۶ ساله های متولد »مهر« به بعد در 
پایه اول ابتدایی، تاکید کرد: با توجه به برداشته شدن تبصره 
یاد شده، امسال نیز نباید شاهد ثبت نام بچه های متولد مهر 

ماه در پایه اول ابتدایی باشــیم اما از طرف دیگر برای مهر 
امسال تعدادی دانش آموز داریم که سال قبل درحالی پیش 
دبستانی را ســپری کردند که در آیین نامه اجرایی مذکور 
اشاره نشده بود پیش دبستانی ها هم می توانند کودکانی که 
به حد نصاب سنی نرسیده اند را ثبت نام کنند. در واقع خود 
والدین تصمیم گرفتند دانش آموز را زودتر از ســن قانونی 
در پیش دبســتانی ثبت نام کنند و پیش دبستانی ها هم با 
این فرض که این بچه ها می توانند ســال بعد در کلاس اول 
ابتدایی ثبت نام کنند، اقــدام به پذیرش این دانش آموزان 
کرده اند.نجفی پازوکی خاطر نشــان کرد: با این حال اکنون 
که این دانش آموزان به پایه اول ابتدایی رســیده اند؛ تراکم 
کلاس های ما بالا است و نمی توانیم آنها در کلاس اول ثبت 

نام کنیم. از سوی دیگر والدین می گویند اگر این امکان وجود 
نداشت پس چرا سال قبل فرزند ما را در پیش دبستانی ثبت 
نام کردند؟. با این تفاســیر ما در ستاد ثبت نام این تصمیم 
را گرفتیــم که تا پایان مرداد ثبت نــام دانش آموزانی که ۶ 
سال تمام دارند و متولد قبل مهر هستند انجام شود و پس 
از اینکه ظرفیت کلاس ها مشخص شــد، در صورت وجود 
ظرفیت در مدرسه، بچه هایی که سال قبل پیش دبستانی را 
گذرانده اند و الان متولد مهر ماه هستند، در پایه اول ابتدایی 
ثبت نام شوند. معاون ابتدایی وزیر آموزش و پرورش تصریح 
کرد: تمام تلاش ما این اســت خانواده ها دچار ســردرگمی 
نشوند و بچه هایی که سال قبل پیش دبستانی دوم را به طور 
کامل گذرانده اند، امسال در پایه اول ابتدایی ثبت نام شوند 
اما ظرفیت و تراکم کلاس ها برایمان مهم است. از این رو از 
والدین تقاضا داریم اگر تراکم مدارس بالاســت، اصراری به 

ثبت نام فرزند خود نداشته باشند

سایه واردات روی سر تولید داخلی تجهیزات پزشکی سنگینی می کند

ماجرای کمبود تجهیزات پزشکی و دارو
ملیحه محمودخواه

ممنوعیت همراه داشتن »پاوربانک« 
در پروازهای هوایی کربلا

فرمانده پلیس فرودگاه های کشــور از ممنوعیت همراه داشــتن »پاوربانک« 
توســط زائران اربعین حسینی درطریق خطوط هوایی کربلا خبر داد.به گزارش 
ایســنا، سردار محسن عقیلی با اشاره به ممنوعیت هایی که از سوی کشور عراق 
برای زائران اربعین در سفرهای هوایی درنظر گرفته شده است، گفت: بنابر اعلام 
دولت عراق، زائران اربعین حسینی)ع( که قصد عزیمت از طریق خطوط هوایی 
به کشور عراق دارند، نباید اقلام ممنوعه از جمله پاوربانک به همراه داشته باشند.
وی ادامه داد: نه  تنها زائران در پروازهای رفت به کشور عراق اجازه همراه داشتن 
پاوربانک در سفر هوایی را ندارند بلکه اگر زائری در عراق پاوربانک تهیه کند هم، 
در سفر بازگشت به کشــور هم اجازه همراه داشتن این وسیله را ندارد و پلیس 
عراق، پاوربانک ها را از داخل بار مســافران در فرودگاه آن کشور خارج می کند.
براساس گزارش پایگاه خبری پلیس، رئیس پلیس فرودگاه های کشور دلیل این 
کار را جلوگیری از خطرات احتمالی در پی منفجر شــدن پاوربانک ها دانســت 
و گفت: بعضاً در برخی از موارد دیده شــده که حمــل پاوربانک ها، انفجارهای 

کوچکی را در پی دارند و به دنبال این انفجارها، آتش سوزی هایی رخ می دهد.

آئین رونمایی از پویش »همسفر من« با حضور 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار شد

مراســم رونمایی از پویش »همســفر من« و بدرقه دختران شهدا برای سفر 
اربعین حسینی )ع( با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران عصر سه شنبه 
3۱ مرداد در سالن اجتماعات دهکده فرهنگی ورزشی نشاط حضرت ولیعصر)عج( 
برگزار شــد.به گزارش »ایثار«، دکتر سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در این مراسم گفت: امروز 
توفیقی دســت داد تا در ایام شهادت حضرت رقیه)س( خدمت نوجوانان عزیزی 
که قرار است به نیابت از شهدا در این مسیر قدم بردارند برسیم، چه کسانی که 
این مسیر را پیاده می روند و چه کسانی که در فضای مجازی در این مسیر حرکت 
می کنند، مورد خطاب ما هستند.وی ادامه داد: این برنامه یک اقدام جمعی است 
و با همکاری فعالان مجازی و مردم صورت گرفته و ما نقش پشتیبانی و حمایتی 
داریم.دکتر قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه پویش همسفر من در حقیقت زیارت 
شهدا است که زائران جوان و نوجوان در مسیر پیاده روی اربعین انجام می دهند، 
خاطرنشان کرد: هر عزیزی برای هر شهیدی که می شناسد زیارت کرده و مردم 
را نیز با سبک زندگی آن شهید آشنا کند.وی بیان کرد: در ایام اربعین ۹۵ موکب 
توســط خانواده شــهدا و ایثارگران برپا و در سکوهای داخلی شبانه روزی برنامه 
خواهند داشــت و در سکوها و پیام رســانهای داخلی هم به این رویداد خواهیم 
پرداخت.رئیس  بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: امروز بیست نفر از دختران به 
طور نمادین به پیاده روی اربعین اعزام خواهند شد و البته تجلی بیشتر کار ما در 

برپایی موکب ها خواهد بود.

رونمایی از سردیس یکی از مفاخر چشم پزشکی کشور 
سردیس دکتر »ضیاالدین یزدیان« از چهره های ماندگار پزشکی و بنیان گذار 
جراحی انحراف چشم کودکان امروز همزمان با روز پزشک طی مراسمی در مقابل 
بیمارســتان فارابی تهران رونمایی شد.به گزارش ایسنا، رضا صیادی مدیرعامل 
سازمان زیباسازی شهر تهران در این مرسام که با حضور  خانواده این استاد چشم 
پزشــکی برگزار شد، در سخنانی گفت: ضیا الدین یزدیان از چهره های ماندگار 
پزشــکی و بنیان گذار جراحی انحراف چشم کودکان در بیمارستان فارابی بودند 
که کودکان بسیاری را در این سال ها درمان کرده اند.مدیرعامل سازمان زیباسازی 
افزود: مرحوم یزدیان از مفاخر ناشــناخته چشم پزشکی بودند و تلاش سازمان 
زیباسازی نیز معرفی فرهیختگان کمتر شناخته شده است.بر اساس گزارش سایت 
شهر، این سردیس از جنس بتن گلاسه با پایه های سنگی در ابعاد ۹۰ سانتی متر 
ارتفاع با هنرمندی علی حاجی مرادی در میدان قزوین مقابل بیمارستان فارابی 

محل کار ضیاالدین یزدیان جانمایی و نصب شد.

انتصاب مسئول امور اسکان و تغذیه کمیته خدمات 
شهري ستاد مرکزي اربعین حسیني 

رئیس کمیته خدمات شهری شهرداری تهران طی حکمی محمد بنی حسن 
را به ســمت مسئول امور اســکان و تغذیه کمیته خدمات شهري ستاد مرکزي 
اربعین حسیني )ع( کشور منصوب کرد.به گزارش اداره کل رفاه، تعاون و خدمات 
اجتماعی شهرداری تهران، با صدور حکمی از سوی رییس کمیته خدمات شهری 
شــهرداری تهران، محمد بنی حســن مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی 
شــهرداری تهران با حفظ سمت به عنوان مســئول امور اسکان و تغذیه کمیته 

خدمات شهري ستاد مرکزي اربعین حسیني)ع( کشور منصوب شد.

احتمال توفان شن در ۱۰ استان
سازمان هواشناسی نسبت به وقوع رگبار و رعد و برق در ۱۵ استان و وزش 

باد شدید و احتمال رخداد توفان شن در ۱۰ استان هشدار داد.
به گزارش ایسنا ســازمان هواشناسی با صدور هشدار زردرنگ آورده است: 
وقوع رگبار باران، رعدوبرق، وزش باد شدید موقتی، در نقاط مستعد گردخاک 
و در شمال غرب کشور احتمال تگرگ طی امروز )۲ شهریورماه( در آذربایجان 
غربی، آذربایجان شــرقی، اردبیل، شــمال زنجان، دامنــه و ارتفاعات گیلان، 
مازندران، گلســتان، البرز، تهران، ســمنان و در غــرب و جنوب فارس و فردا 
)3 شــهریورماه( در آذربایجان شرقی، شمال آذربایجان غربی، اردبیل، گیلان، 
مازندران، گلســتان، خراسان شمالی و ارتفاعات استانهای تهران، البرز، قزوین، 

زنجان و سمنان رخ می دهد.
این وضعیت جوی شــنبه )۴ شــهریورماه( در اردبیل، گیــلان، مازندران، 
گلســتان، آذربایجان شرقی، خراســان شمالی، شمال اســتان های سمنان و 
خراســان رضوی و ارتفاعات استان های زنجان، قزوین، البرز و تهران و یکشنبه 
)۵ شــهریورماه( در اردبیل، گیلان، مازندران، گلستان، شمال شرق آذربایجان 
شــرقی، خراسان شمالی، شمال خراسان رضوی و ارتفاعات استان های زنجان، 
قزوین، البرز، تهران و ســمنان، جنوب غرب کرمان، شرق و شمال هرمزگان و 

ارتفاعات در جنوب سیستان و بلوچستان پیش بینی می شود. 
سازمان هواشناســی در ادامه این هشدار آورده است: وزش باد شدید و در 
مناطق مســتعد گردوخاک و احتمال توفان شن طی امروز برای شرق کرمان، 
خوزستان، ایلام، سیســتان و بلوچستان، خراســان جنوبی و شرق استانهای 
هرمزگان و خراسان رضوی، فردا برای خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، شــرق کرمان، جنوب شرق خراســان رضوی و خوزستان، شنبه )۴ 
شهریورماه( برای شرق خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان، شرق سمنان و 
نیمه شرقی هرمزگان و یکشنبه )۵ شهریورماه( برای شرق سمنان، نیمه شرقی 

هرمزگان، نیمه شمالی فارس و نیمه غربی یزد پیش بینی می شود.

انتظامی

ایثارگران

شهری

هواشناسی
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تدوین هماهنگ و همسوی بودجه 1402 
و برنامه هفتم توسعه

در پی درج گزارشــی با عنوان »برنامه هفتم توسعه، بازگو کننده وضعيت حاکم 
بر دولت« مورخ 1402/3/23 در روزنامه مردم ســالاری، روابط عمومی سازمان 
برنامه و بودجه جوابيه ای را ارسال کرده است . در این فرصت برای شفاف سازی و 
تنویر افکار عمومی متن کامل جوابيه به اطلاع خوانندگان می رسد. در این جوابيه 
آمده است: ضمن قدردانی از طرح دیدگاه های نویسنده محترم آن روزنامه درباره 
برنامه هفتم توسعه، به استحضار می رساند روند تدوین لایحه برنامه هفتم توسعه، 
شامل مراحلی است که هرچند بار ها توسط سازمان برنامه و بودجه اعلام شده، 
اما در نهایت مورد کم توجهی برخی رسانه ها قرار گرفته است. در مورد تاخير در 
تدوین برنامه هفتم و تاخير در تحویل آن نسبت به بودجه 1402، اعلام می شود 
که ســازمان برنامــه و بودجه بنا به علت های برون ســازمانی، ناچار به تغيير در 
زمان بندی های مقرر برای ارائه برنامه هفتم و تمدید یک ساله برنامه ششم توسعه 
بوده اســت؛ چرا که دولت دوازدهم در پایان دوره تصدی، بر ادامه سياست های 
برنامه ششم توسعه پافشاری داشته و به اقدامات کارشناسی و جانبی حول برنامه 
هفتم بی توجه بوده اســت و دیگر اینکه، فرایند کارشناسی سياست های کلی در 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام تا پایان تابستان سال 1401، زمان برده است. 
در ادامه، در آذرماه 1401 طی همکاری نمایندگان مجلس شــورای اسلامی و با 
پيشنهاد سازمان برنامه و بودجه، مناسب ترین مسير همين بوده که بودجه 1402 
در هماهنگی و تطابق کامل با برنامه هفتم توسعه تدوین شود و موضوعات کليدی 
امروز کشور و ارائه احکام مربوط به آنها به صورت همزمان در برنامه هفتم توسعه 
و بودجه ساليانه دیده شود. این موضوع باعث تغيير در زمان بندی های قانونی در 
جهت تکميل فرایند کارشناسی برنامه هفتم توسعه و بودجه 1402 شده است. 
در واقع باید به این نکته توجه شود که تأخير در ارائه برنامه هفتم در مقایسه با 
بودجه 1402، به معنای تغيير در آن نبوده است. چرا که بدنه کارشناسی که به 
تدوین هر دو ســند مذکور مشغول بوده اند، یکسان و مشترک هستند. اما روال 
تدوین ســند لایحه برنامه هفتم توسعه این بار به این صورت بوده که این برنامه 
دو بار در نگاه عموم کارشناســان و نخبگان قرار گيرد تا بتوان مشــارکت بخش 
خصوصی و دانشگاهی را به حداکثر رســاند. یک بار طی مراحل تدوین برنامه، 
بخش های خصوصی و دانشگاهی با شرکت در کارگروه های موضوع های کليدی، 
بر روند کارشناســی و نگارش برنامه حضور و نظارت داشته اند و بار دیگر با اتمام 
تدوین لایحه برنامه، سازمان برنامه و بودجه قبل از ارائه آن به مجلس، با انتشار 
عمومی لایحه برنامه هفتم اقدام به دریافت نظرات و نکات مهم نخبگان دولتی و 
خصوصی که در روند برنامه مشارکتی نداشته اند، کرده است. این مهم باعث شده 
که تقدیم نهایی لایحه برنامه هفتم به مجلس شورای اسلامی با تاخير کوتاهی در 
مقایســه با زمان رونمایی از آن انجام شود، اما با این تفاوت که ملاحظات ثانویه 

بخش های خصوصی و دولتی در آن در نظر گرفته شده است.

از سایت های نامعتبر و دست فروش ها موبایل نخرید
رئيس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی تهران 
گفت: به خریداران پيشــنهاد می دهيم موبایل بدون گارانتی از دست فروش یا 
سایت های نامعتبر نخرند، چون با توجه به اینکه مکان مشخصی ندارند، امکان 
رسيدگی به تخلف آن ها نيست.محمدرضا رمضان در گفت وگو با ایسنا، با بيان 
اینکه تاکنون شــکایتی در رابطه به موبایل های ریپک یا رفرش شــده به این 
اتحادیه گزارش نشــده، گفت: اگر شکایتی در این رابطه به اتحادیه ارجاع شود، 
پيگيری خواهد شــد.وی افزود: اگر فردی کالایی از فروشگاه داراری جواز خرید 
کنــد و هرگونه تخلفی رخ دهد، می تواند به اتحادیه مراجعه کند تا ظرف 4۸ تا 

۷2 ساعت به آن رسيدگی شود.

طلای جهانی نفس راحتی کشید
بهای طلای جهانی روزگذشــته افزایش یافت، زیرا کاهش اندک دلار آمریکا و 
بازدهی خزانه داری به تثبيت طلا در نزدیکی ســطح کليدی 1۹00 دلار کمک 
کرد.به گزارش ایســنا، با ۵.۵ درصد افزایش به 1۹02 دلار و ۷0 سنت رسيد و 
از پایين ترین ســطح پنج ماهه هفته گذشته فاصله گرفت. قيمت طلای آمریکا 
نيز با 0.2۹ دلار افزایش به 1۹03 دلار و ۷0 سنت رسيد.شاخص دلار کمتر از 
بالاترین سطح دو ماهه بود، در حالی که افزایشی که بازدهی خزانه داری آمریکا 
را به بالاترین حد در 1۶ ســال اخير رساند، متوقف شد و به طلای بدون بازده 
مهلت داد. نشســت سالانه جکســون هول در وایومينگ در اواخر این هفته در 
مورد افزایش نرخ بهره، با تمرکز ویژه بر سخنرانی روز جمعه جروم پاول، رئيس 

فدرال رزرو، بررسی خواهد شد.

گشایش بزرگترین نمایشگاه فرش دستباف جهان
 در تهران

ســی امين نمایشــگاه فرش دســتباف ایران،که نوع خود بزرگترین نمایشگاه 
فرش جهان محســوب می شــود امروز )پنجشــنبه( با حضور مقامات وزارت 
صنعت معدن و تجارت، برخی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، رئيس 
سازمان توسعه تجارت ایران و روسای اتحادیه ها و انجمن های مرتبط در محل 
دائمی نمایشگاه های بين المللی تهران آغاز بکار کرد. به گزارش روابط عمومی و 
اطلاع رسانی سی امين نمایشگاه فرش دســتباف ایران؛در این نمایشگاه صدها 
کارگاه و واحد توليدی و هزاران بافنده و قاليباف،توليدات خود را ارائه کرده اند.
توليداتی از جنس هنر و زیبایی، از انواع فرش و قالی روستایی، عشایری، نفيس 
و ابریشــم تا انواع گبه و گليم، تابلو فرش و بافت زنده فرش، آثاری که چشــم 
هر بازدیدکننده ای را خيره و مبهوت می کند.سی امين نمایشگاه فرش دستباف 
ایران با محوریت توسعه صادرات و یافتن بازارهای جدید صادراتی در کشورهای 
مختلف جهان، بویژه آمریکا و کشــورهای اروپایی، برپا شده است. در سی امين 
نمایشــگاه فرش دستباف ایران، بيش از 4۵0 شرکت توليدی و صادراتی هنر- 
صنعت فرش دســتباف کشور حضور و مشارکت دارند و گنجينه ای از قالی های 
دســتباف، مهم ترین کالای فاخر ایرانی و آثــار کم نظير بافندگان و هنرمندان 
ایرانی را به نمایش گذاشته اند.در این نمایشگاه؛ انواع فرش های دستباف مناطق 
مختلــف ایران در اندازه ها و رنگ های مختلــف، قالی و قاليچه، تابلو فرش های 
مختلف و دیگر دســت بافته های هنرمندان ایرانی عرضه شده و فضایی بسيار 
متنوع و رنگارنگی را در معرض دید مخاطبان قرار داده شــده است.نمایشــگاه 
فرش دستباف ایران، مهمترین نمایشگاه فرش دستباف جهان محسوب ميشود 
که هر ســاله با برگزاری آن؛ هيئت ها، تجــار و بازرگانان از نقاط مختلف جهان 
در نمایشــگاه حضور می یابند و با توليدکنندگان فرش دستباف کشورمان وارد 
مذاکرات تجاری می شــوند. گفتنی است، ســی امين نمایشگاه فرش دستباف 
ایران از امروز )پنج شنبه( تا ۷ شهریور ماه به مدت یک هفته هر روز از ساعت 
10 صبح تا 1۹ عصر در محل دائمی نمایشگاه های بين المللی تهران آماده بازدید 

علاقمندان است.

دومین چراغ سبز بورس در هفته جاری
شــاخص کل بورس از ساعات ابتدایی روزگذشــته روند صعودی را تجربه کرد 
و نهایتا با رشــد حدود ۸000  واحدی نســبت به روز روز سه شنبه، روی یک 

ميليون و ۹4۶ هزار واحد ایستاد.
به گزارش ایســنا، شاخص کل بورس روز چهارشنبه با ۸3۸4 واحد افزایش در 
رقم یک ميليون و ۹4۶ هزار واحد ایســتاد. شاخص کل با معيار هم وزن نيز با 
رشــد 4۶2۷ واحدی، رقم ۶۶۷ هزار و ۸۵۶ واحد را ثبت کرد.در این بازار 30۹ 
هزار معامله به ارزش ۵0 هزار و 33۶ ميليارد ریال انجام شد.در معاملات دیروز 
صنایع پتروشيمی  خليج فارس، پالایش نفت اصفهان، پالایش نفت بندرعباس، 
کشتيرانی جمهوری اسلامی ایران، ملی صنایع مس ایران، سرمایه گذاری تامين 
اجتماعی و مخابرات ایران جزو نمادهای بازار سرمایه بودند که بيشترین تاثير را 
روی شاخص بورس داشته و همه آن ها به غير از صنایع پتروشيمی  خليج فارس 

روند مثبتی را تجربه کردند.
گفتنی است؛ روزگذشته دومين روز در هفته جاری است که بازار سرمایه روند 
صعودی و مثبت را به خود می بيند و نخســتين بار، دوشــنبه گذشته بود که 
شــاخص کل بورس نهایتا با رشد جزئی 2400 واحدی مواجه شد.در آن سوی 
بازار سرمایه، شاخص کل فرابورس نيز با 1۷۹ واحد رشد، رقم 24 هزار و ۹۶۸ 
واحد را به ثبت رســاند.در این بازار 33۹ هزار معامله انجام شــد که 3۸ هزار و 
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جوابیه

اخبار کوتاه

رویداد 

بورس

عضو هيات مدیره سازمان ملی زمين و مسکن 
گفت: از بهمن ماه سال گذشته اولين قراردادها 
را با صنایع منعقد کردیم و طرح اوليه ۵ صنایع 
تصویب شــده و تمامی اراضی مورد نياز برای 
ســاخت 100 هزار واحد هم به صنایع تحویل 
شــده اســت و تا 2 ماه آینده فرآینــد اجرا و 
آماده سازی در این شــهرک ها شروع می شود.
محمدمهدی بلوردی در گفتگو با ایلنا، درباره 
آخرین اقدامات برای تامين زمين شهرک های 
مسکونی کارگران اظهار داشت: تامين مسکن 
کارگــران در اولویت برنامه هــای وزارت راه و 
شهرســازی قرار دارد از این رو به 14 شرکت 
صنعتی برای ساخت مسکن کارگران صنایع در 
مجموع 2 هزار و 3۵0 هکتار زمين اختصاص 
داده شده اســت.وی تاکيد کــرد: ظرفيت این 
اراضی برای ســاخت بيش از 100 هزار واحد 
مسکونی اســت و اراضی اجاره ۹۹ساله خواهد 
بود.عضــو هيات مدیره ســازمان ملی زمين و 
مســکن گفت: تا کنون با 14 شرکت صنعتی 
برای ســاخت مســکن کارگران تفاهمنامه و 
قرارداد امضا و زمين اختصاص داده شده است 
به طوری که در اســتان آذربایجان در دو شهر 
تبریز و ورزقان به شــرکت مس ملی ایران، در 
اســتان قزین در شهر محمدیه به یک شرکت 
صنعتی، استان یزد به شرکت صنعتی و معدنی 
چادرملو، شــرکت خدماتی شهرک خدماتی، 
ســنگ آهن مرکزی و ســنگ آهن کویر، در 
استان خوزستان به دو شرکت فولاد اکسين و 
فولاد خوزستان، پتروشيمی اميرکبير، در استان 
خراســان رضوی به شرکت فولاد سنگان، اپال 
پارسيان، در استان فارس به شرکت فولاد غدیر 
نی ریز و در اســتان خراســان جنوبی در شهر 
بيرجند به چند شــرکت صنعتی اراضی برای 
ساخت مســکن کارگران اختصاص داده شده 

است.
بلوردی درباره شرایط ارائه مسکن به کارگران 
تحت قرارداد با صنایع اعلام شده، تاکيد کرد: 
شــرایط برای تامين اراضی مســکن کارگران 
صنایع، دقيقا همان شــرایط طرح نهضت ملی 
مســکن اســت و دولت طبق قانون برای افراد 
و خانواری که فاقد مســکن هستند، شرایطی 
را ایجاد می کند که صاحب خانه شــوند اما با 
این تفــاوت که اطلاعات کارگــران صنایع به 
صورت آفلاین ثبت می شــود.وی ادامه داد: از 
آنجا که مدیران این مجموعه ها پيگير ساخت 
مســاکن کارگران صنایع هستند، اطلاعات را 

به صورت متمرکــز از آن صنایع مورد قرارداد 
دریافــت می کنيم و به صورت آفلاین ثبت نام 
صورت می گيرد و نيازی نيســت که کارگران 
در ســامانه ای ثبت نام کنند.عضو هيات مدیره 
ســازمان ملی زمين و مسکن در پاسخ به این 
ســوال که آیا ميزان آورده اوليه برای کارگران 
صنایع طبق مقررات نهضت ملی مسکن همان 
40 ميليون تومان اســت، گفت: درباره تامين 
آورده اوليه از ســوی کارگران این اختيارات را 
به مدیران این شــرکت ها و صنایع داده شده 
اســت و هيچ آورده ای اجبار نکردیم.بلوردی با 
تاکيد بر اینکه اجاره نمی دهيم این شــهرک ها 
به خوابگاه کارگران تبدیل شود و چهره زندگی 

خانوادگی نداشته باشد، تاکيد کرد: در این باره 
تجربه هایی از گذشــته به دست آوردیم و اگر 
این طرح ها تهميدات و پيوست اجتماعی خوبی 
نداشته باشند، بروز این آسيب ها احتمال دارد 
اما مدل مد نظر این است که این شهرک ها را 
متخص استقرار و سکونت کارگران یک شرکت 
نمی کنيم و سکونت در این محدوده ها ترکيبی 
از اقشــار مختلف جامعه خواهد بود و اقشــار 
مختلف را در این شهرک ها توزیع می کنيم.وی 
با بيان اینکه اسقرار صرفا کارگران یک شرکت 
در یک محدوده تبعات اجتماعی خواهد داشت، 
ادامه داد: باید توجه داشــت که همه این افراد 
در طول روز و شب در کنار هم زندگی کنند و 

برای همين تهميداتی که پيش بينی شده این 
است که اقشار مختلف در این محدوده زندگی 
کنند تا این شهرک ها ترکيب جمعيتی از اقشار 

مختلف داشته باشند.
عضو هيات مدیره سازمان ملی زمين و مسکن 
درباره ارائه و ســاخت خدمات شهری در این 
شهرک ها از سوی دولت گفت: مدیریت ساخت 
این شهرک و مساکن به صورت یکپارچه است و 
خدمات روبنایی از جمله مدرسه با اولویت اول، 
انتظامی و…  نيروی  درمانگاه، مسجد، پاسگاه 
همانند طرح نهضت ملی مســکن پيش بينی 
شــده البته تلاش بر این است که از برخی از 
صنایع کمک گرفته شــود چراکه صنایع توان 

تامين مالی برای احداث این خدمات شــهری 
را دارند.

بلوردی درباره زمان شروع ساخت این واحدها 
افزود: از بهمن ماه سال گذشته اولين قراردادها 
را با صنایع منعقد کردیم و طرح اوليه ۵ صنایع 
تصویب شــده و تمامی اراضی مورد نياز برای 
ســاخت 100 هزار واحد هم به صنایع تحویل 
شــده اســت و تا 2 ماه آینده فرآینــد اجرا و 
آماده سازی در این شهرک ها شروع می شود.وی 
درباره تعهدات صنایع به دولت برای ساخت و 
تحویل این واحدها در زمان مقرر اظهار داشت: 
صنایــع تعهدات کامل برای ارایه مســکن در 

موعد مقرر به کارگران داده اند.

در حالی کــه نمایندگان کارگــری معتقدند 
دستمزد تنها یک ســوم هزینه های زندگی را 
پوشــش می دهد و خواســتار برگزاری جلسه 
شــورای عالی کار برای بررســی مجدد مزد 
هســتند اما این درخواست بدون بررسی باقی 
مانده است.فعالان کارگری به نمایندگی از 14 
ميليون کارگر چندین ماه است که درخواست 
برگزاری جلســه شــورای عالی کار و بررسی 
مجدد دســتمزد را دارند، اما تا کنون محقق 
نشده است.در حالی دســتمزد کارگران تنها 
جوابگــوی 30درصد هزینه کارگران اســت، 
نمایندگان کارگری خواســتار تشکيل جلسه 
شــورای عالی کار برای بررسی دوباره حداقل 
مزد هستند.نمایندگان کارگران هنگام تعيين 

مــزد 1402 با توجه به افزایــش قيمت ها, از 
دولت خواســتار کنترل تورم شــدند. اکنون 
کارگران اعتقاد دارند دستمزد فعلی جوابگوی 
تنها 30 درصــد هزینه های موجود اســت و 
کارگران برای تأمين معاش خود دسته و پنجه 
نــرم می کنند.این در حالی اســت که صولت 
مرتضوی, وزیر کار با اعلام اینکه »در صورتی 
که دســتمزد کارمندان دوبــاره افزایش یابد، 
درباره بررسی مجدد دستمزد کارگران تشکيل 
جلســه می دهيم« گفت: عدد و رقم دستمزد 
برای حداقل بگيرها اســت, کارگران می توانند 
از قدرت چانه زنی اســتفاده کننــد و حقوق 
بيشتری دریافت کنند.به گزارش تسنيم؛ این 
اظهار نظــر وزیرکار در حالی بيان می شــود 

که بســياری از فعالان کارگری معتقدند برای 
کارگری که امنيت شغلی ندارد,  چانه زنی مزد 
بی معنا است.سميه گلپور, رئيس کانون عالی 
انجمن هــای صنفی کارگــران گفت: کارگری 
که امنيت شــغلی ندارد چگونه می تواند برای 
دســتمزد خود چانه زنی کند؟ در طول تاریخ 
ثابت شده اســت که کارگران به دليل ترس از 
بيکاری حق و حقوقشــان پایمال می شود زیرا 
ترجيح می دهند کار خود را از دســت ندهند.
وی با اشاره به اینکه وزیر کار تنها راهکار دولت 
برای کمک به کارگران را اجرای طرح کالابرگ 
بيان می کند ادامه داد: کارگران در شــرایطی 
هستند که ترجيح می دهند حتی مبلغ اندک 
یارانه را به صورت نقدی دریافت کنند، تا شاید 
بتوانند در بخشی از مشکلاتشان آن را هزینه 

کنند.
وی بــا یادآوری اینکه دولت وعده داده بود که 
در صورت عدم کنترل تورم دســتمزد اصلاح 
شود گفت: متأسفانه کنترل تورم در حد کلام 
باقی مانده اســت. قيمت کالاهای اساسی که 
نقش بســزایی در هزینه های مردم دارند، روز 
بــه روز در حال افزایش اســت.رئيس کانون 

عالی انجمن های صنفی کارگران خاطرنشــان 
کرد: کارگری که امنيت شــغلی ندارد چگونه 
می تواند برای دســتمزد خود چانه زنی کند؟ 
در طول تاریخ ثابت شــده است که کارگران 
به دليــل تــرس از بيکاری حق و حقوقشــان 
پایمال می شــود، زیرا ترجيــح می دهند کار 
خود را از دســت ندهند، آقای وزیر به امنيت 
شغلی و قراردادهای کوتاه مدت کارگران واقف 
است؟آیت اسدی، عضو شورای عالی کار نيز در 
گفت وگویی، در مورد درخواست کارگران مبنی 
بر تجدیدنظر در حداقل دستمزد کارگران در 
ســال جاری گفت: با توجه به اینکه دولت در 
جریان تصویب حداقل مزد برای ســال 1402 
قول داده بودند که امســال به خاطر سياست 
مهار تورم حداکثر نرخ تورم 20 درصد خواهد 
بود، اما در عمل تــورم بيش از این رقم اتفاق 
افتاد، بنابراین نمایندگان کارگری در شــورای 
عالــی کار تاکنون دوبار درخواســت برگزاری 
جلســه شــورای عالی کار داده اند که هنوز با 
این درخواست موافقت نشده است.وی افزود: 
البته از ابتدای سال تاکنون دو جلسه شورای 
عالی کار برگزار شده، اما موضوع بررسی مجدد 

حداقل مزد کارگران در آن مطرح نشده است.
اســدی این را هم گفت: طرف کارفرمایان نيز 
مشــکلات خاص خود را دارند چون دولت به 
وعــده خود مبنی بر تثبيــت قيمت کالاهای 
اساســی مانند حامل های انــرژی؛ آب، برق و 
حتــی قيمت زمين در شــهرک های صنعتی 
عمــل نکــرد و همچنين قيمت  تمام شــده 
کالاهای اساسی برای توليدکننده هم افزایش 
یافت.اســدی در مورد اینکه حداقل دستمزد 
کارگران امســال چقدر از ســبد معيشــت را 
پوشش می دهد، گفت:  حداقل مزد کارگران در 
هنگام تصویب حداقل مزد، قادر بود تا یک دوم 
سبد معيشت را تعيين کند، اما اکنون به خاطر 
تورم و کاهش ارزش پــول این رقم به حدود 
یک چهارم کاهش یافته اســت.عضو کارگری 
شــورای عالی کار گفت: در حال حاضر هزینه 
تمام شــده کارگر در توليد به طور ميانگين ۵ 
درصد و در برخی موارد 10 درصد در مشاغل 
بــزرگ هم 2 تا 4 درصد اســت. وقتی قدرت 
خرید کارگر کاهش پيــدا کند، تقاضای مؤثر 
برای اقتصاد افت می کند و کالاهای توليد شده 

توسط کارفرمایان خریداری ندارد.

بررســی صورت های مالی خودروســازان تا پایــان خرداد 
1402 نشان می دهد که مجموع بدهی و زیان انباشته سه 
خودروســاز بزرگ کشور فقط شرکت های مادر- نزدیک به 

400 هزار ميليارد تومان رسيده است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، صنعت خودروســازی کشــور با 
چالش های متعددی همچون بهره وری پایين، تنوع و کيفيت 
پایين محصولات، عدم رضایتمندی مشتریان، ساختارهای 
مالکيتی و مدیریتی معيوب، عدم تفاهم و درک مشــترک 
تصميــم گيــران و ذی نفعان اصلی بــازار و صنعت خودرو 
مواجه اســت.وضعيت نامطلوب مالی، زیان انباشته و بدهی 
شــرکت های خودروســازی یکی از نتایج اخذ تصميمات 
نادرســت و چالش های مزبور است.بر همين اساس، بررسی 
آخرین وضعيت صورت های مالی خودروسازان که البته یک 
گزارش غير تلفيقی بوده و فقط به ســه شرکت مادر ایران 

خودرو، ســایپا، پارس خودرو مربوط می شود و شرکت های 
زیرمجموعه را لحاظ نکرده اســت، منتهــی به 31 خرداد 
ســال 1402 نشــان می دهد که زیان انباشته این صنعت 
در مجموع حدود 11 هزار ميليــارد تومان افزایش یافته و 
مجموع زیان انباشــته را به حدود 141 هزار ميليارد تومان 
رسانده است.همچنين بررســی ها نشان می دهد که ميزان 
بدهی شرکت های مادر خودروسازان در مجموع حدود 2۵4 

هزار ميليارد تومان شده است.
به این ترتيب مجموع زیان انباشــته و بدهی خودروسازان 

-فقط شــرکت های مادر- به 3۹۵ هزار ميليــارد تومان را 
رسيده است.

جزئیات زیان خودروسازان تا پایان خرداد ۱۴۰۲
بررســی جزئيات گزارش مذکور نشــان می دهد که گروه 
صنعتی ایران خودرو با ســرمایه ثبت شده 30 هزار ميليارد 
تومانی در صدر این ليست قرار دارد و مجموع زیان انباشته 
این شــرکت به ۸3 هزار ميليارد تومان رسيده است؛ یعنی 
از اســفند تا پایان خرداد امسال ۸ هزار ميليارد تومان )11 
درصد( به زیان انباشــته ایران خودرو اضافه شــده اســت.

همچنين ميزان بدهی این شرکت 13۶ هزار ميليارد تومان 
ثبت شــده که نسبت به اســفند ما افزایش ۵ هزار ميليارد 
تومانی را نشان می دهد.مجموع زیان انباشته شرکت سایپا 
با سرمایه ثبت شده 1۹ هزار و ۵00 ميليارد تومان نيز رقم 
41 هزار ميليارد تومان را نشان می دهد که نسب به اسفند 
پارسال 2 هزار ميليارد تومان )۵ درصد( افزایش یافته است.
بدهی این شرکت نيز حدود ۹۸ هزار ميليارد تومان است که 
نسبت به اسفند پارسال ۵ هزار ميليارد تومان افزایش یافته 
است.شرکت پارس خودرو نيز با سرمایه ثبت شده 11 هزار 
و 300 ميليارد تومانی تا انتهای خرداد امسال زیان انباشته 
حدود 1۷ هزار ميليارد تومانی را ثبت کرده است که نسبت 
به اسفند پارسال 1۷00 ميليارد تومان )10.۵ درصد( فزایش 
یافته است.همچنين ميزان بدهی این شرکت هم 20 هزار 

ميليارد تومان ثبت شده است.

عضو هیات مدیره سازمان ملی زمین و مسکن تشریح کرد

جزئیات ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکن کارگران صنایع

دستمزد کارگران یک سوم هزینه را پوشش می دهد

درخواست کارگران برای »بررسی مجدد مزد«

خودروسازان بزرگ متحمل 400 هزار میلیارد تومان خسارت شدند

ویراژ خودروسازان زیان ده در اقتصاد ایران

رئيس مرکز توســعه مکانيزاسيون و صنایع کشاورزی 
وزارت جهادکشــاورزی گفت: 12۵ ميليون تن توليد 
محصولات کشــاورزی داریم که در حــال حاضر 30 

ميليون تن از آنها فرآوری می شود.
کریــم ذوالفقاری در گفت وگو با ایســنا، با بيان اینکه 
یکی از بخش های ســودآور نظام توليد کشاورزی در 
دنيا صنایع تبدیلی و تکميلی است، اظهار کرد:در حوزه 
صنایع تبدیلی و تکميلی از 12۵ ميليون تن محصول 
کشاورزی که در کشور توليد می شود با لحاظ انبارها و 
سردخانه ها ۹۵ ميليون تن ظرفيت فرآوری داریم که 
اگر انبارداری و سردخانه را حذف کنيم 30 ميليون تن 
ظرفيت جذب ماده خام در کشــور وجود دارد.رئيس 
مرکز توســعه مکانيزاسيون و صنایع کشاورزی وزارت 
جهادکشاورزی اضافه کرد: برنامه تحولی برای صنایع 

تبدیلی و تکميلی در نظر  گرفته شــده اســت که در 
صورت تامين اعتبارات در یک فرآیند ۵ ســاله امکان 
2 برابر کردن این عدد 30 ميليون تنی به ۶0 ميليون 

تن فراهم می شود.
وی در ادامــه گفــت: در هفته دولــت 20۵ طرح با 
ســرمایه گذاری ۵ هزار و ۹00 ميليارد تومان، ایجاد 
اشتغال مستقيم برای ۶۹۵0 نفر، حدود 2 برابر اشتغال 
غيرمســتقيم و جذب 1.3 ميليون تن جذب ماده خام 
به بهره برداری می رســد.ذوالفقاری بــا بيان اینکه در 
طرح های بخش کشــاورزی معمولا 20 درصد توسط 
ســرمایه گذار ســرمایه گذاری می شــود و ۸0 درصد 
تســهيلات ارائه می شــود، گفت: در صنایع تبدیلی و 
تکميلی ۸0 درصد سرمایه متقاضيان است و حدود 20 

درصد تحت پوشش تسهيلات قرار می گيرد. 

مدیرعامــل شــرکت بازرگانی دولتی ایــران از خرید 
تضمينی بيش از 10 ميليون تن گندم در سراسر کشور 
خبر داد و گفت: خرید تضمينی گندم تا ساعت ۷ صبح 
آخرین روز مرداد ماه سال جاری نسبت به خرید سال 
گذشــته این محصول در همين زمان، 3 ميليون تنُ 
افزایش داشته است.به گزارش ایسنا، به نقل از شرکت 
بازرگانی دولتی ایران )مبدا(، ســيد سعيد راد با تأکيد 
بر رشــد 43 درصدی خرید تضمينی گندم در ســال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته، گفت: خرید 
تضمينی گندم در ســال جاری در مناطق سردســير 
کشور که محصول گندمشان دیرتر از سایر نقاط کشور 
برداشت می شود، همچنان ادامه دارد.وی به واریز 4۸ 
درصد از پول خرید گندم به حســاب کشاورزان اشاره 
کرد و از اهتمام حداکثری برای پرداخت کل مطالبات 

آنها خبر داد و اظهــار کرد: تلاش   ما برای تأمين پول 
گندم های خریداری شده و به روزرسانی پرداخت ها با 
تمــام توان ادامه دارد.راد با بيان اینکه تاکنون بيش از 
۶۷ هزار ميليارد تومان بيش از مبلغ کل خرید ســال 
گذشته، از کشاورزان گندم خریداری کرده ایم، تصریح 
کرد: ارزش گندم های خریداری شــده تا این تاریخ به 
بيش از 1۵0 هزار ميليارد تومان رســيده است.وی با 
اشــاره به این که استان خوزســتان با خرید تضمينی 
یک ميليون و ۷20 هزار تنُ، پيشــتاز خرید تضمينی 
گندم در کشور است، اظهار کرد: استان های کردستان 
با خرید یک ميليــون و ۷۸ هزار تنُ و فارس با خرید 
یک ميليون و 2 هزار تنُ، پس از اســتان خوزســتان 
در رتبه هــای بعدی خرید تضمينی گندم قرار دارند و 
ميزان خریدشان از مرز یک ميليون تنُ گذشته است.

خرید گندم از مرز 10 میلیون تن گذشتعطش سرمایه گذاری در صنایع تبدیلی و تکمیلی

 بازار انرژی

قيمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آســيا تحت تاثير چشــم انداز 
محدودیت عرضه که شــاخص های تقاضای ضعيف را تحت الشــعاع قرار داد، 
اندکی افزایش یافت.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با 13 ســنت 
معادل 0.2 درصد افزایش، به ۸4 دلار و 1۶ ســنت در هر بشــکه رسيد. بهای 
معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با 1۸ سنت معادل 0.2 درصد، به 
۷۹ دلار و ۸2 ســنت در هر بشکه رسيد. هر دو شاخص روز سه شنبه با حدود 

0.۵ درصد کاهش، بسته شده بودند.بازارها منتظر اشاراتی درباره دورنمای نرخ 
بهره در ســمپوزیوم اقتصادی سالانه فدرال رزرو در جکسون هول هستند که 
مقامات بانک مرکزی آمریکا، اروپا، انگليس و ژاپن در آن حضور خواهند داشت.
هيرویوکی کيکوکاوا، رئيس شــرکت »ان اس تردینگ« در این باره گفت: در 
آســتانه سمپوزیوم جکسون هول، بازارها می خواهند نشانه هایی از اقدام بعدی 
بانک مرکزی آمریکا پيدا کنند. انتظار می رود نگرانی ها نسبت به نرخ های بهره 

بالاتــر و کندی تقاضا در چين، کاهش عرضه اوپک پلاس را در آینده نزدیک، 
تحت الشعاع قرار دهد.چين که دومين اقتصاد بزرگ جهان است، نقش کليدی 
در تقویت تقاضا برای نفت تا پایان ســال دارد. رشــد اقتصادی ضعيف چين، 
بازارها را خشمگين کرده است زیرا تدابير محرک مالی وعده داده شده، کمتر 
از حد انتظارات بوده اند.در بخش عرضه، عربستان سعودی داوطلب شده است 
که توليد خود را به ميزان یک ميليون بشــکه دیگر در روز از ژوئيه تا سپتامبر 
کاهش دهد و روسيه هم قصد دارد صادرات خود را در ماه اوت، به ميزان ۵00 
هزار بشکه در روز کاهش دهد. این اقدامات بخشی از توافق ميان اعضای اوپک 

پلاس برای محدود کردن عرضه و پشتيبانی از قيمت ها بوده است.

روند کاهشی قیمت نفت معکوس شد
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۱۰فیلممشکلدارسینماچهزمانیاکرانمیشوند؟
سازمان ســینمایی اکران ۱۰ فیلم مشکل دار را بدون مانع دانسته در حالی 
که اشاره ای به اســامی آن ها نشده و مهم تر اینکه باید پرسید چرا در طول یک 
سال گذشته مسئله اکران این آثار حل نشده بود تا از خطر قاچاق دور بمانند؟

به گزارش ایسنا، پس از اینکه چند فیلم سینمایی اکران نشده در مدتی کوتاه 
و پشــت سر هم در فضای مجازی لو رفتند، تحلیل های مختلفی درباره علت و 
منشأ این اتفاق و اینکه چطور می شد از آن جلوگیری کرد، مطرح شد. فیلم های 
قاچاق شــده را به دو دسته می توان تقســیم کرد؛ یک گروه آن هایی که اساسا 
مشــکلی برای نمایش نداشتند و اتفاقا در آستانه اکران عمومی بودند؛ یک گروه 
هم فیلم هایی بودند که بیشتر بخاطر بازیگرانشان اجازه اکران پیدا نکرده بودند. 
)در این میان »برادران لیلا« تا حدی استثناست چرا که طبق اعلام سازندگانش 
اتهام های دیگری به فیلم وارد اســت.( پس از پخش نسخه های باکیفیت از این 
فیلم ها برخی سینمایی ها تاکید داشتند که »اگر مشکل فیلم هایی که در ارتباط 
با ناآرامی های ســال قبل دچار حاشیه شده بودند، زودتر برطرف می شد نسخه 

غیرمجاز آن ها به بیرون درز نمی کرد.«
حالا پس از آنکه نوک پیکان برخی انتقادها بابت قاچاق فیلم ها به ســازمان 
ســینمایی و وزارت ارشاد برمی گشت و بعد از گمانه زنی ها برای احتمال قاچاق 
دیگر فیلم های مشــکل دار و نیز پس از آنکه رییس ســازمان سینمایی دستور 
جدی پیگیری قاچاق فیلم ها را داد، روح الله ســهرابی - مدیر کل اداره نظارت 
بر نمایش فیلم سازمان سینمایی - اعلام کرده است: سازمان سینمایی در نظر 
دارد آثاری را که به دلیل حضور یک یا چند تن از عوامل قانون شــکن یا کشف 
حجــاب کرده امکان نمایش عمومی پیدا نکرده اند به مرور روی پرده بفرســتد 
تا ســرمایه گذاران و تهیه کنندگان و عواملی که در تولید نقش داشته اند دچار 

خسارت و زیان نشوند.
ســهرابی این اظهارات را در حالی مطرح کرده که سوال اصلی همین است 
که اگر این کار شــدنی است، چرا زودتر اتفاق نیفتاد؟ نکته مهم دیگر این است 
که چنین تصمیمی پیش تر هم بیان شده بود؛ یعنی یک سال قبل وقتی محمد 
خزاعی )رییس سازمان ســینمایی( اعلام کرد که اسامی هنرمندان ممنوع الکار 
اعلام خواهد شــد )اتفاقی که هرگز نیفتاد(، گفته بود که وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی )محمد مهدی اســماعیلی( تاکید کرده اگر بازیگری ممنوع الکار شده 
باشــد عطف به ما سبق نمی شــود و فیلم هایی که در گذشته بازی کرده  دچار 
مشکل نمی شوند اما به نظر می رسد این تاکید وزیر که پیش از ناآرامی های سال 
قبل جامعه مطرح شــد، یا اصلا مورد توجه قرار نگرفته یا اینکه بعد از التهابات 

پاییز گذشته، ملزومات تازه ای برای اجرای آن به وجود آمده بود.   
مدیرکل اداره نظارت بر نمایش فیلم ســازمان ســینمایی در اظهارات خود 
اشــاره کرده که ۱۰ عنوان فیلم مشکلات مشــابه دارند و بازیگران آن ها بعد از 
نقش آفرینی در فیلم ها، اقدام به کشف حجاب یا فرار از کشور کرده اند. او به نام 
هیچ کدام از این ۱۰ فیلم اشاره نکرده ولی گفته است که آن  بازیگران خاص از 
این پس اجازه حضور در هیچ اثری )ساخت ایران( را نخواهند داشت و در واقع 

ممنوع الکاری آن ها را به طور رسمی اعلام کرده است.
بررســی واکنش های بعضــی بازیگران و نیز وضعیــت فیلم هایی که پروانه 
نمایــش داشــته یا در آســتانه اکران بوده انــد ولی طبق گفته های رســمی و 
غیررسمی سازندگان شــان بــه دلیل حضــور چند بازیگر امــکان نمایش پیدا 
نکرده اند، نام چند فیلم را به ذهن می رساند که احتمالا در این فهرست ۱۰ تایی 
هستند؛ از این فیلم ها به »عامه پسند« سهیل بیرقی با بازی فاطمه معتمدآریا، 
»گیجگاه« عادل تبریزی با بازی باران کوثری، »زنبور کارگر« افشــین صادقی 
با بازی حمید فرخ نژاد و پگاه آهنگرانی، »زعفرانیه ۱۴ تیر« علی هاشمی با بازی 
هنگامه قاضیانی، »اورکا« ســحر مصیبی با بازی ترانه علیدوستی و »رگ های 
آبی« با بازی باران کوثری می توان اشــاره کرد. فیلم دیگری که به نظر می رسد 
باید به این فهرســت اضافه شود »ملاقات با جادوگر« حمید بهرامیان است که 
اگرچه ابتدا قرار بود در نوروز امســال روی پرده رود اما تاکنون اکران نشده و با 
توجه به اشــاره غیرمستقیم وزیر ارشاد در گفت وگوی اخیرش به ویدیوی یکی 
از بازیگر این فیلم در سال گذشته، آن را هم می توان جزو مشکل دارها دانست.

نکته قابل توجه درباره فیلم هایی که گمانه زنی ها حول آن ها می چرخد، این 
اســت که پروانه نمایش برخی از این فیلم ها مدت ها قبل صادر شده ولی حتی 
با وجود اقدام ســازندگان برای اکــران و اعلام چندباره هنوز از روی پرده رفتن 
آن ها خبری نیست و امید می رود در روزها و هفته های پیش رو بر پرده سینما 

جان بگیرند.

شبهنریکمجنونیانبرگزارمیشود
ششصد و نود و پنجمین شب از شب های بخارا به یادبود هنریک مجنونیان 
اختصاص یافته اســت. این نشســت در ســاعت پنج بعدازظهر پنجشنبه دوم 
شــهریورماه ۱۴۰۲ در خانه هنرمندان ایران ـ سالن استاد جلیل شهناز برگزار 

می شود.
هنریک مجنونیان از کارشناسان برجسته و کنشگران پیشگام محیط زیست 

بود. او در سال ۱۳۳۰ چشم به جهان گشود و در ۱۴ مرداد ۱۳۹۹ درگذشت.
مجنونیان را می توان از تبار ایرانیانِ ارمنی دانســت که در سخت کوشــی، 
نــوآوری، و علم اندوزی زبانزد هســتند؛ می دانیم که هم میهنــانِ ارمنیِ ما، در 
زمینه هایی مانند معماری، موسیقی، مکانیکی، تآتر، سینما، پزشکی، آموزش و 
پرورش، و... به نســبت جمعیت خود، در ایران بسیار اثرگذار بوده اند. مجنونیان 
هم با ترجمه و تألیف حدود شصت جلد کتاب با موضوع محیط زیست، یکی از 
معدود کسانی بوده که فعالانه و پیگیرانه، خوراک فکری درخور اعتنا و کم مانند 
برای مدافعان طبیعت فراهم کرد. او همچنین به مدت چند دهه در دانشکده ها 
و آموزشکده ها و خانه ی خودش، به تربیت دانشجو و محیط بان و کنشگر محیط 

زیست پرداخت.
آثار او بســیار زیاد هستند و شامل زمینه هایی مانند کلیات حفاظت محیط 
زیست، اصول حاکم بر منطقه های حفاظت شــده، تالاب ها و دیگر محیط های 
آبی، حفاظت محیط های کوهستانی،  پیمان های جهانی محیط زیست، معرفی 

منطقه های حفاظت شده ی ایران، و... می شوند.
مجنونیان، شــخصیت محیط زیستیِ پشت میزنشــین نبود؛ تا هنگامی که 
بیمــاری و ســنِ بالا خیلــی آزارش نداده بــود، یعنی در ســال هایی دراز، با 
شــخصیت های دیگری مانند بیژن فرهنگ دره شوری، حمیدرضا بیات، فریبرز 
شکرایی، و هوشــنگ ضیایی در کوه و بیابان طبیعت پیمایی کرد، اطلاعاتی را 

فراهم ساخت و ضمن ترکیب آن ها با دانشِ روز، به نشر سپرد.
در این نشســت بهرام زهزاد، افشــین دانه کار، حمیدرضــا حیدری، باریس 
مجنونیان، عباس محمدی، ســعید یلقی و علی دهباشــی به بررسی زندگی و 

خدمات هنریک مجنونیان در حوزه محیط زیست خواهند پرداخت.
شــب هنریک مجنونیان در ساعت پنج بعدازظهر پنجشنبه دوم شهریورماه 
۱۴۰۲ در ســالن استاد جلیل شهناز در خانه هنرمندان ایران به نشانی: خیابان 

آیت الله طالقانی، خیابان شهید موسوی شمالی )فرصت( برگزار می شود.

سوگواریشهادتحضرترقیه)سلاماللهعلیها(
درپیادهراهامیرکبیر

به مناســبت شهادت حضرت رقیه)سلام الله علیها(، مراسم سوگواری و ذکر 
مصیبت در قالب »همایش ریحانه الحسین)ع(« با مشارکت فرهنگسرای اخلاق 
و هیئت دو طفلان حضرت زینب)س(، جمعه ســوم شــهریور ماه سالجاری از 

ساعت ۱6 در پیاده راه امیرکبیر برپا می شود.
به گزارش روابط عمومی فرهنگســرای اخلاق، به مناسبت گرامی داشت ایام 
شهادت حضرت رقیه)ســلام الله علیها( و به منظور نهادینه شدن پیام حماسه 
حسینی در بین خانواده ها، »همایش ریحانه الحسین)ع(« با حضور سخنرانان، 
مادحین اهل بیت)علیهم السلام(، قرائت اشعار و دکلمه خوانی، اجرای سرود و 
تعزیه خوانی روز جمعه ســوم شهریور از ساعت ۱6 تا ۱۹ در محوطه باز مقابل 

متروی پیاده راه امیرکبیر برپا می شود.
بر اســاس این خبر، در این همایش حجت الاســلام والمسلمین مصطفی 
کرمی علاوه بر ذکر مصیبت ســوگواری ســید و سالار شهیدان به ذکر رنج های 
حضرت رقیه)ســلام الله علیها( در واقعه عاشورا، به روایت اسیری آن حضرت به 
همراه زنان بنی هاشم پرداخته و نحوه ی شهادت آن حضرت در خرابه های شام 

را بازگو می کند.
این خبر می افزاید، شــعر خوانی، دکلمه خوانی نونهالان و نوجوانان و اجرای 
ســرود و تعزیه خوانی.... و مداحی و مرثیه ســرایی کربلایی محسن عراقی در 
منقبت حضرت ابا عبدالله الحســین)ع( و دختر ســه ساله آن حضرت از دیگر 

بخش های این همایش است.
پیاده راه امیرکبیر در خیابان ۱7 شهریور واقع است.

نگاه

اخبار کوتاه

گروه فرهنگی – فخری سادات مسچی: 
ابراهیــم گلســتان هم بــه تاریخ پیوســت، 
نویسنده ای که سالهاست دور از وطن زندگی 
می کرد امــا هیچ گاه فراموش نشــد. نه تنها 
نوشــته هایش ادامه پیدا کرد، که حاشیه های 
زندگی اش همــواره مورد توجه بــود و انگار 
زندگی او بخشــی از هنــر و ادبیات معاصر را 
بازگو می کــرد! مهمترین نکته در زندگی اش 
هــم مراوده او با فروغ فرخزاد بود، او را آخرین 
فردی می دانند که با فروغ دمخور بوده اســت، 
او را تشــویق به فیلم سازی می کند و در این 
راه همراه و همگام او بوده اســت. این نزدیکی 
بــا فروغ تا لحظه مرگ و تاثیری که این دو بر 
زندگی و هنر یکدیگر گذاشــته اند باعث شده 
که هر گاه نــام یکی می آمد، بــی اختیار نام 
دومی هم به ذهن ها متبادر شــود. روایت ها از 
ارتباط این دو بســیار است و بجز تاثیر هنری، 
تاثیری که در زندگی و اطرافیان آنها گذاشته 
هم مزید بر علت شده است. اما این تنها حاشیه 
زندگی گلســتان نبود، رفتار او به گونه ای بود 
که بسیاری از نزدیکانش هم از او رنجیده خاطر 
بودند. اما آیا اینها همه ارتباطی به هنر او دارد؟
گلســتان فعالیــت ادبــی را بــا ترجمه 
داســتان هایی از ارنســت همینگوی و ویلیام 
فاکنر آغاز کرد. »آذر، ماه آخر پاییز«، »شــکار 

ســایه«، »جوی و دیوار و تشنه«، »اسرار گنج 
دره ی جنــی«، »مــد و مه« و »خــروس« از 
آثار داســتانی این نویســنده اند. داستان های 
او بدون شک اهمیتی بســزا در تاریخ ادبیات 
ایران دارد. نوشــته های او دارای سبکی خاص 
اســت و بسیاری ســبک نویســندگی وی را 
تأثیر پذیرفته از داســتان های کوتاه ارنســت 
همینگوی می دانند گرچــه او تأثیرپذیری از 
هیچ نویسنده ای را نمی پذیرد. همچنین وی از 
زمره نخستین نویسندگان معاصر ایرانی معرفی 
می شود که برای زبان داستانی و استفاده از نثر 
آهنگین در قالب های داســتانی نوین، اهمیت 
قائل شــد و به آن پرداخت. از این جهت نقش 
او در سیر پیشرفت داستان معاصر فارسی قابل 

توجه است.
حسن میرعابدینی نویســنده کتاب »صد 
سال داســتان نویســی ایران«، گلســتان را 
آمریکایی  داستان نویسان  دنباله رو  پیگیرترین 
در ایــران می داند. نخســتین ترجمه ها از این 
دو نویســنده در زبان فارسی به قلم گلستان 
است و به نظر میرعابدینی، گلستان خصوصا در 
مجموعه »آذر، ماه آخر پاییز«، موفقیت هایی 
هم در به کارگیری صناعت داستان نویسی فاکنر 
داشته است. اما خود گلستان عقیده داشت که 
از همینگوی فراتر رفته اســت. اما محمد قائد 

در باره سبک داستان نویسی گلستان می گوید: 
»در نوشته  هایش ریتم تصنعی و ویترین چینی 
بسیار به چشم می  آید، اما برخی نوشته  هایش 
)مانند »از راه و رفته و رفتار«، شرحی از سفر 
دانش  آموزان ورزشــکاران شــیرازی به رامسر 
مقارن با سوم شهریور ۲۰ که در اندیشه و هنر 
چاپ شد( می  تواند برای آشنایی با سبک های 

نگارش مفید باشد.« 
از دیگر ویژگی های داستان نویسی گلستان، 
خلق مجموعه داستان های به هم مرتبط است. 
در حالی که چنین ســبکی در غرب ســابقه 
نوع داستان نویســی  این  طولانی تــری دارد، 
در ایــران با گلســتان آغاز می شــود اما نکته 
مهم در این نــوع آثار گلســتان، خلق نوعی 
جدید از داستان نویســی اســت که در ادبیات 
کلاســیک ایران، مانند منطق الطیر، ریشــه 
دارد. این نوع داستان ها نه براساس درون مایه 
یا شــخصیت های داســتانی، بلکه براســاس 
ساختارهای مشابه به یکدیگر مرتبط می شوند. 
گلستان اما به جز داســتان نویسی در زمینه 
عکاسی و سینما هم نقشی پررنگ داشته است. 
او که در جوانی جذب حزب توده شده بود بعد 
از مدتی از این حزب جدا می شــود و رای کار 
در اداره انتشارات شرکت نفت ایران و انگلستان 
به آبادان نقل مکان می کند. وقتی دیلن تامس 

شاعر ولزی در سال ۱۹۵۱ برای نوشتن مطالب 
تبلیغاتی برای شــرکت نفت بــه آبادان رفت 
گلستان به عنوان مترجم او کار کرد. گلستان 
در این اداره مدتی رمان های معروف جهان را 
برای نشریه روزانه اخبار هفته ترجمه می کرد. 
او مدتی نیز دبیر این نشــریه با تیراژ ۲۵هزار 
نسخه بود. او همچنین در مجله انگلیسی دیلی 
نیوز نیز کار می کرد. گلســتان تا سال ۱۳۳۳ 
در ایــن اداره کار کرد تا این که با ایجاد دفتر 
کنسرسیوم بین المللی نفت ایران او بخشی از 
امور تبلیغاتــی این دفتر و روابط عمومی آن را 
عهده دار می شود که منجر به تولید فیلم عکس 

و کتابچه های تبلیغاتی شد.
اســتودیوی  ســال ۱۳۳6،  از  پــس  وی 
ســینمایی خود را با نام »اســتودیو گلستان« 
تأسیس کرد و تعدادی فیلم مستند برای یکی 
از سازمان های شرکت نفت ساخت. یک آتش 
و موج و مرجان و خارا از این جمله اند. به دلیل 
این همکاری ها، عده ای از روشنفکران آن دوره 
به وی لقب »گلستان نفتی« داده بودند. یکی از 
کسانی هم که در برابر این قضایا موضع گیری 
صریح کرد و گلستان را مورد تقبیح و شماتت 
قرار داد، جلال آل احمد بود. او ســاختن فیلم 
تبلیغاتی موج و مرجــان و خارا را نمونه ای از 

رفتارهای روشنفکران واداده می دانست.

گلســتان کارگردان دو فیلم داســتانی با 
نام های خشــت و آینه )۱۳۴۴( و اسرار گنج 
دره جنی )۱۳۵۰( نیز هســت. وی همچنین 
تهیه کننده فیلم خانه سیاه است به کارگردانی 
فروغ فرخ زاد بوده است. او در سال ۱۳۴۰ برای 
فیلــم یک آتش موفق به دریافــت مدال برنز 
جشنواره فیلم کوتاه ونیز شد. این جایزه، اولین 
جایزه بین المللی برای یــک کارگردان ایرانی 

به شمار می رود.
با این همه، گلستان بیشتر با فروغ شناخته 
می شود. شاید اگر فروغ آنقدر زود نمی مرد، این 
حاشیه ها وجود نداشــت اما از آن زمان همه 
به دنبال جزئیاتــی از رابطه این دو نفر بودند؛ 
برخی حتی مرگ فروغ را هم به او نسبت داده 
اند! گلســتان نزدیک به 6۰ سال بعد از فروغ 
زنده بود و در تمام این مدت این ماجراها تمام 
نشــد. اخلاق خاص گلستان که بسیاری آن را 
»تفرعن« می دانند هم باعث شد که درباره او 
ســخنان تندی بیان شود. اما او حامیان سفت 
و ســختی هم داشــت. با این همه احمدرضا 
احمدی درباره او نوشته است: »با همه اتهاماتی 
که بر گلســتان وارد آوردنــد و گفتند در برج 
عــاج زندگی می کند و آقــای محمود عنایت 
درباره چمن آفریقایی خانه اش مقاله نوشــت، 
یا آن متــن افتضاح آمیز و رذیلانه ای که پرویز 
داریوش در مجله نگین درباره گلســتان چاپ 
کــرد و رذالت را تا آنجا پیش برد که به حریم 
خانوادگی گلستان هم تجاوز کرد او پاک پاک 
بود… گلســتان تا امروز مورد حقد و حســد 
دیگران بوده اســت. یکی از شاعران معاصر به 
من می گفت: این چه هنرمندی اســت که نه 
سیگار می کشــد، نه تریاک می کشد، نه عرق 
می خــورد؟! این بود قضاوت روشــنفکران ما 
درباره او. در عوض گلســتان نه به کســی باج 
می داد و نه از کسی حساب می برد. چون پاکِ 

پاک بود.«
چندی پیش فیلمی از شــاهرخ گلستان در 
فضای مجازی پربازدید شد که درباره ابراهیم 
می گفــت: فیلمی را که من ســاختم، او به نام 
خودش جا زد. کاری به کارش نداشــتم، چون 
ارزشــی برایش قائل نیستم. به نشظر می رسد 
روابط همســر و فرزندان ابراهیم گلستان هم 
بســیار متاثر از رابطه او با فروغ بوده و بعد از 
آن شــکل دیگری به خود گرفته اســت. کاوه 
گلستان پســر او از بزرگترین عکاسان خبری 
ایران بود که در عراق کشته شد. لیلی گلستان 
هم گالری دار نامدار و شناخته شده است. کاوه 
گفته است که رابطه پدرش و فروغ بد نبود اما 
»وقتی فروغ مرد همه چیز عوض شــد... من و 
مادرم خیلی برایموان سخت بود که غم پدرم 
را تحمل کنیم. پدرم گویی در این دنیا نیست... 
پدرم مثل آدمهای خواب زده شده بود.. پدرم 

بعد از مرگ فروغ مرد!«
اما زندگــی ابراهیم گلســتان ظاهرا ادامه 
داشــت و بخصوص اظهار نظرهــای او درباره 
افراد حاشــیه ساز می شد. او متولد ۱۳۰۱ بود 
و روز آخر مرداد ۱۴۰۲ درگذشت؛ عمری که 
طولانی بود اما گرفتار رابطه ای کوتاه با فروغ 

بود. 

محمدرضا اصلانی با اشــاره به اینکه رفتن 
خسرو ســینایی حیف بود گفت: کسانی مانند 
خســرو سینایی بعد از یک مجموعه کار، دیگر 
»فرد« نیســتند بلکه یک »انستیتو« هستند؛ 
انستیتویی که نباید رها شــود زیرا رها شدن 
این افراد در واقع لطمه به بنیادهای فرهنگی ما 
است. به گزارش ایسنا، خسرو سینایی یکی از 
هنرمندانی است که سال ۱۳۹۹ جانش را براثر 
ابتلا به کرونا از دســت داد. این فیلمساز متولد 
ســال ۱۳۱۹ بود که کارش را از ســال ۱۳۴6 
آغاز کرد و ســال 6۲ مستند »مرثیه گمشده« 
را با روایت مهاجرت هزاران لهســتانی به ایران 
ساخت که بابت آن جایزه ای از رییس جمهور 

کشــور لهســتان هم گرفت.   البته نام خسرو 
سینایی بیش از هر چیز با »سینما« گره خورده 
و اکثرا او را به عنوان فیلمســاز مســتندهایی 
برجســته یا فیلم هایی مانــدگار مثل »عروس 
آتش« می شناسند، اما این هنرمند در برهه ای 
یک چهره مطرح موســیقی در اتریش بوده که 
کمتر از آن صحبت شــده اســت. شامگاه ۳۱ 
مردادماه مراسم نکوداشت این هنرمند توسط 
موزه سینما با همکاری انجمن دانش آموختگان 
مرکز اسلامی آموزش فیلمسازی باغ فردوس در 
سالن فردوس موزه سینما با حضور هنرمندان و 
مدیرانی همچون محمدرضا اصلانی، محمدرضا 
دلپاک، نظام الدین کیایی، مهدی مسعودشاهی، 

همایون امامی، شــهاب الدین عــادل، حبیب 
احمدزاده، ارد عطارپور، رســول بابارضا، رهبر 

قنبری و علی لقمانی برگزار شد.
»مرثیه گمشده« 

یک اثر فرهنگی واقعی است
علی لقمانی که اجرای برنامه را هم برعهده 
داشــت بیان کرد: معتقدم فیلمســازان به دو 
صورت می تواننــد کار کنند؛ اینکه ابتدا تولید 
کننــد و تمام شــود و دوم اینکه فیلم را خلق 
کنند تا ماندگار شــود. ممکن است با برخی از 
فیلم های محمدرضا اصلانی، منوچهر طیاب و... 
هم سلیقه نباشــیم اما به هیچ وجه فیلم هایی 
نیســتند که قابل اعتنا نباشند زیرا این فیلم ها 
همیشــه با خود چالــش به همــراه دارند. به 
گفته محمد ابراهیم باستانی پاریزی در کتاب 
»شــاهنامه آخرش خوش اســت« تنها فیلم 
معتبری که استادانه در فضای مستند با موضوع 
جنگ جهانی دوم ســاخته شده فیلم »مرثیه 
گمشده« خسرو سینایی است در واقع »مرثیه 

گمشده« یک اثر فرهنگی واقعی است.
او افزود: یکی از موارد دردناکی که به خسرو 

ســینایی در ساخت »قطار زمســتانی« گفته 
شــد این بود که »لطفا مخاطب عام را نیز در 
نظر بگیریــد«. حاصل در نظر گرفتن مخاطب 
عام می شود فیلم هایی که فروش بالایی دارند 
اما سال بعد در خاطر کســی نمی ماند. امثال 
فیلم هایی مانند »مرثیه گمشــده« هر چقدر 
هم که زمان می گذرد، به آن رجوع می شــود و 

چالش جدیدی ایجاد می کند.
سینایی بنیان گذار پرتره های 

مستند بود
در بخش دیگری از این مراســم محمدرضا 
اصلانی مستندســاز پیشکسوت ســینما نیز 
گفت: رفتن خســرو سینایی حیف بود ما یکی 
از دوست داشــتنی ترین چهره های ســینما را 
به دلیل بیمــاری کرونا از دســت دادیم. او از 
کســانی نبود که به آخر کار خود رسیده باشد 
بلکه پروژه های اصلی خود را به دســت گرفته 
بــود و آینده خوبــی برای او وجود داشــت و 
این آینــده خوب در چنین فردی، شــخصی 
نبود بلکه برای همه ما بــود و مرگ او ضایعه 
ملی بود. چیزی که می توانســت منجر به یک 

حاصل فرهنگی برای یک ملت و تاریخ باشــد 
از دســت رفت و این چیزی است که مرا متاثر 
می کند. وی افزود: کسانی مانند خسرو سینایی 
بعد از یک مجموعه کار، دیگر »فرد« نیســتند 
یک »انســتیتو« هســتند و این انستیتو باید 
پشتیانی شــود و نباید رها شود زیرا رها شدن 
این افــراد در واقع لطمه به بنیادهای فرهنگی 
ما اســت. مدیریت و جامعه فرهنگی ما باید به 
این آگاهی برســد و از این غفلت ها و از دست 
رفتن ها جلوگیری کند. از دست رفتن بخشی 
از حافظه تاریخی و ناخودآگاه جمعی ماســت؛ 
»مرثیه گمشده« ســینایی و مرثیه  بسیاری از 

ماست. ما همه مرثیه های گمشده ایم.
این مستندساز درباره فیلم »مرثیه گمشده« 
گفت: این فیلم به هیچ وجه یک فیلم دانشجویی 
نبود و کاری خوش ســاخت و فرهنگی بود که 
به فیلم های کوتاه اروپای شرقی طعنه می زد. به 
خاطر دارم یکی از دوستان از او پرسید »مرثیه 
گمشده« یک ســبک بود و چرا ادامه ندادی؟ 
سینایی در پاسخ گفت کسی این کار را جدی 

نگرفت و از من خواسته نشد.

محمــد بحرانی کــه این روزها در شــبکه 
نمایش خانگــی حضور پررنگــی دارد، درباره 
تلویزیــون می گوید: من ســال های  وضعیت 
زیادی در تلویزیون کار کرده ام و از وضعیت این 
روزهای تلویزیون بســیار غمگینم. تلویزیون را 
خیلی خیلی دوســت دارم و هیچ وقت موضعی 
در مقابلــش نداشــته ام و دلــم می خواهد به 

روزهای خوبش برگردد.
محمد بحرانــی که این روزهــا حضورش 
در شــبکه نمایش خانگی پررنگ تر شــده و با 
مجموعه عروسکی »پیکولو« و برنامه »شب های 
مافیا« و همچنین برنامه »صداتو« حضور دارد، 
با این حال همچنان دلتنگ جناب خان است 
و در پاســخ به اینکه انتخابــش بین بازیگری، 
اجرا، عروسک گردانی و صداپیشگی کدام است؟ 
می گوید: تمــام این هــا زیرمجموعه هنرهای 
نمایشــی اســت و همه برای من جذاب اند اما 
اگر مجبور به انتخاب یکی باشــم، صداپیشگی 

»جناب خان« را انتخاب می کنم.
همه احوال »جناب خان« را می پرسند 

و دلتنگش هستند
او از »جناب خان« می گوید و در پاســخ به 
اینکــه در آینده باز هم او را خواهیم دید یا نه؟ 
به ایســنا می گوید: به نظرم تجربه جناب خان 
بسیار جدی و جذاب بود. خدا را شکر می کنم 
که این تجربه را در مسیر زندگی من قرار داد. 
تجربه جناب خان یک تجربه بســیار ویژه بود. 
جناب خان یک موجود مســتقل دارای روح و 

زنده است و اینکه در آینده او را می بینیم یا نه، 
تصمیم خودش است. من هم منتظرم ببینم که 

چه تصمیمی می گیرد. 
اما بایــد بگویم که مردم به شــدت پیگیر 
»جناب خان« هســتند. من با وســایل نقلیه 
عمومی تردد می کنم و در ســطح شهر، بسیار 
پیــاده روی می کنم؛ بنابراین بســیار با آدم ها 
ارتبــاط رو در رو دارم و تقریبــا همــه احوال 
»جناب خان« را می پرسند و دلتنگش هستند.

حضور پلتفرم ها هم در ایران 
بسیار اتفاق مثبتی بود

وی دربــاره ی تفــاوت کار در تلویزیــون و 
نمایش خانگی می گوید: به لحاظ دسترسی و 
آیین انجام عمل، دیدن تلویزیون کار راحت تری 
است. حضور پلتفرم ها هم در ایران بسیار اتفاق 
مثبتی بــود. من از افرادی بودم که در روزهای 
اول متولــد شــدن پلتفرم ها در کشــور، جزو 
ایده پردازان ورود ایــن صنعت به ایران بود مو 
از ســالیان قبل جزو موسسان پلتفرم فیلم نت 
بودم. با این حال، برای من بستر پخش، اتفاق 

متفاوتی نیست.  
ما می توانیم برنامه هایی که دوســت داریم 
را در هر کدام از این بســترها تماشا کنیم. در 
این گفتگو، من تلویزیــون را هم جزو یکی از 
پلتفرم ها دســته بندی می کنــم و طبیعتا هر 
پلتفرمی که برنامه های جذاب تری داشته باشد 
برای خــودش مخاطبان وفادارتری درســت 

می کند.

دلم می خواهد تلویزیون
 به روزهای خوبش برگردد

بحرانی درباره شــرایط فعلــی تلویزیون و 
فعالیت در نمایش خانگی اظهار می کند: اینکه 
پلتفرم هــا در یک رقابت مثبت با هم در تلاش 
برای تولید برنامه های جذاب اند، اتفاق مثبتی 

است. 
من سال های زیادی در تلویزیون کار کرده ام 
و از وضعیــت ایــن روزهای تلویزیون بســیار 
غمگین  هستم. تلویزیون را خیلی خیلی دوست 
دارم و هیچ وقت موضعی در مقابلش نداشته ام 
و دلم می خواهد به روزهــای خوبش برگردد. 
می گویند شرف المکان بالمکین، یعنی جذابیت 

یک جا به آدم هایی است که آنجا هستند. 
به نظرم تلویزیون این روزها آدم های جذابش 
را از دست داده و کاش یک اتفاق بیافتد که من 
به عنــوان یک مخاطب، بــار دیگر محمدرضا 
شهیدی فر، رامبد جوان، مهران مدیری، احسان 
علیخانی، عادل فردوسی پور، منصور ضابطیان، 
محمد صوفی، بــرادران صفاریان پــور و بقیه 
اسامی جذابی که اوقات خوشی را در تلویزیون 

برای ما ساخته اند را در تلویزیون ببینم.
 این ها ســرمایه های برنامه سازی اند که باید 

حفظ شوند. 
اینکه ایــن افراد در شــبکه های خصوصی 
برنامه ســازی کنند، خیلی خوب است اما ای 
کاش تلویزیون شــرایطی را فراهــم کند که 
مردمی کــه به هــر دلیلی امکان اســتفاده از 

پلتفرم ها را ندارند بتوانند از رســانه ملی شان 
برنامه های دلخواهشــان را دنبال کنند و لذت 

ببرند.
هیچ محتوای غیراخلاقی  تولید 

نمی شود، بگذارید مردم 
خودشان انتخاب کنند

این بازیگر درباره تولیدات گســترده شبکه 
نمایــش خانگی و نظارت های کــه این روزها 
اعمــال می شــود؟ می گوید: به نظــر من هر 
مسئولی که ایران و مردم ایران را دوست دارد، 
مطلقا این ســنگ اندازی ها را انجام نمی دهد. 
همــه می دانیم کــه هم تولیدکننــدگان این 
محتواهــا مردم اند و هم پلتفرم های پخش این 
محتواها و هم بینندگان محتواها خود مردم اند. 
اعضای پلتفرم هــا و کارکنان آن ها و حتی من 
هنرمند همه یک شهروند ساده ایم.  یک توصیه 
به مســئولان دارم و آن اینکه مسوولان عزیز 
و دغدغه مند، بگذارید مردم خودشــان انتخاب 

کنند. 
باور کنید هیــچ اتفاقــی نمی افتد و هیچ 

محتوای غیراخلاقی  تولید نمی شود.  

جلوی این اشتغال زایی
 سنگ اندازی نکنید

وی در پاســخ به عملکرد پلتفرم ها که چه 
نقشی در ایجاد شغل و امرار معاش هنرمندان 
داشته اند؟ اظهار می کند: از آنجا که من سابقه 
کار جــدی در پلتفرم هــا را دارم، می دانم که 
عــلاوه بر محصولاتی که ما از پلتفرم می بینیم 
که هر برنامه به طور متوســط یک گروه بیش 
از صد نفره عوامل را شــامل می شــود و برای 
این تعداد، شغل ایجاد می کند، تعداد زیادی از 
شرکت های وابسته مثل شرکت های تبلیغاتی، 
شرکت های دوبله و ... با پلتفرم ها کار می کنند 
که همه این ها اشتغال زایی محسوب می شود و 
نتیجه آن، تولید یک محتوای جذاب است که 
میلیون ها نفر را جذب می کند و برایشان تفریح 
و سرگرمی تولید می کند. باز هم این خواهشم 
را تکرار می کنم که جلوی این اشــتغال زایی، 
ســنگ اندازی نکنید. حتمــا آن محتوایی که 
در چارچوب قوانین این کشور تولید می شود، 
خیلی بهتر از محتوایی است که خارجی باشد و 

مغایر با فرهنگ ما.

ابراهیمگلستان،نویسندهپرآوازهایرانیدرگذشت

وداع با غول صد ساله

محمدرضااصلانیمطرحکرد

امثال»خسروسینایی«هانبایدرهاشوند

محمدبحرانی:

برایاینروزهایتلویزیونغمگینم
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کاپیتان تیم فوتبال بارســلونا پیشــنهاد تیم های 
عربســتانی را به دلیل ادامه حضور در باشــگاه دوران 
کودکی اش رد کرد. »سرجی روبرتو«، هافبک بارسلونا 
پس از جدایی ســرخیو بوســکتس و پیوســتن او به 
اینترمیامی، اکنون باسابقه ترین بازیکن کاتالان ها است. 
روبرتو در ۱۴ سالگی به بارسا ملحق شد و هفدهمین 
سال حضورش در جمع آبی واناری ها را سپری می کند. 
این بازیکن ۳۱ ســاله با توجه به جدایی بوســکتس، 
حــالا بازوبند کاپیتانی را در دســت دارد و در ابتدای 
سال ۲۰۲۳ قرارداد جدیدی امضا کرد که تا تابستان 
آینده در نیوکمپ باقی خواهد ماند. روبرتو که در ۱۰ 
سال گذشته یکی از بازیکنان ثابت ترکیب بارسا بوده، 
با پیشنهاد سعودی ها روبرو شده و به گزارش اسپورت 
اسپانیا، یکی از باشگاه های عربستانی که نامش فاش 
نشده با روبرتو تماس گرفته است تا در تابستان او را به 

عربستان بکشاند. این قرارداد می توانست مبلغی حدود 
۱۵ میلیون یورو سود برای بارسا به همراه داشته باشد 
و کاتالان ها مایل بودند که بــه روبرتو اجازه دهند تا 
در صورت تمایل، دربــاره جدایی اش مذاکره کند اما 

این هافبک علاقه ای به جدایی از بارسا ندارد.

هافبک ملی پوش انگلیسی که به یک نیمکت نشین 
در منچسترســیتی تبدیل شده اســت، مورد توجه 

باشگاه های بزرگ اروپایی قرار دارد.
کالویــن فیلیپس ابتدای فصل گذشــته و پس از 
درخشــش در لیدزیونایتــد و تیم ملــی انگلیس، به 
منچسترسیتی ملحق شد. در حالی که انتظار می رفت 
او بــه مهــره ای تاثیرگذار در تیم تحــت هدایت پپ 
گواردیولا تبدیل شــود، اما همواره روی نیمکت قرار 

گرفته است  و این روند همچنان ادامه دارد.
در فصل جدید نیز شرایط برای این هافبک دفاعی 
تغییر نکرده و با حضور رودری اسپانیایی، جایی برای 
فیلیپس در ترکیب اصلی ســیتی نیســت. بر همین 
اســاس، سران باشــگاه سیتی در اندیشــه فروش او 
هستند. در این راستا، یورگن کلوپ سرمربی لیورپول 
که تیمش در پســت هافبک دفاعی نیــاز مبرمی به 

جــذب بازیکن دارد، خواهان خرید او شــده اســت. 
بایرن مونیخ آلمان نیز دیگر مشتری فیلیپس است.

باید دیــد در روزهای باقیمانده تا زمان پایان نقل 
و انتقالات اروپا، فیلیپس به فروش می رسد یا جدایی 

وی به نیم فصل خواهد کشید.

ملی پوش انگلیس مورد توجه باشگاه های بزرگ»نه« کاپیتان بارسلونا به تیم های عربستانی

مربی تیم ملی کشتی آزاد، گفت: کشتی گیر 
روس در زمان گرم کــردن امیررضا معصومی 
بارهــا به او زل مــی زد و در جریان مبارزه نیز 

چند بار با آرنج به او عمدا ضربه زد.
مصطفی میرعمادیان در گفت وگو با ایسنا، 
درباره سومین قهرمانی متوالی تیم ملی کشتی 
آزاد جوانــان ایران در رقابت های جهانی اردن، 
اظهار کرد: با توجــه به اینکه در ۲ دوره قبلی 
عنوان قهرمانی جهان را بدســت آورده بودیم، 
مدعی اصلی کسب این عنوان در اردن بودیم. 
شــروع تمرینات ما از بهمن سال گذشته بود. 
اردوهای متعددی را در شــرایط آب و هوایی 
مختلف برگــزار کردیــم. بــه تورنمنت های 
ارمنستان و یاشاردوغو ترکیه رفتیم و مسابقات 
بزرگســالان جام تختی هم اوج کار بچه های 
ما بود که در چندیــن وزن به عنوان قهرمانی 
رســیدند و مدال های خوبی را کســب کردند. 
یکی از مهمترین مزیت های این تیم  این است 
که ۷۰ درصد آن ســال بعد نیز در همین رده 
هســتند و قطعا این نســل می تواند پشتوانه 

خوبی برای کشتی ایران باشد.
مربی تیم ملی کشتی آزاد جوانان، افزود: تیم 
ملی جوانان زیر نظر کادر فنی تمرینات بسیار 
خوب و منظمی را طی ماه های گذشته دنبال 
کرد و تمرینات به شکلی طراحی شد که بچه ها 
برای مسابقات قهرمانی جهان به پیک آمادگی 
برســند. بحث قهرمان شدن تیم یک طرف اما 
بحث کیفیت مدال ها نیز موضوع بسیار مهمی 
بود که در این مسابقات به آن رسیدیم. زمانیکه 
آقــای دبیر به اردوی تیم ملــی جوانان آمد و 
اعــلام کرد نفراتی که در این رقابت ها به مدال 
طلا برســند به صورت مستقیم به چرخه تیم 
ملی برای حضور در المپیک راه پیدا می کنند، 
انگیزه بچه ها برای کسب موفقیت خیلی بیشتر 
از قبل شــد. وی با اشــاره بــه آمادگی بالای 
ملی پوشــان جوان ایران در مســابقات جهانی 
اردن، گفــت: بچه های ما اصــلا چیزی به نام 
کم آوردن روی تشک نداشتند. اگر یکی مثل 
خرمدل نیز که شانس اصلی کسب مدال طلا 
بود به قهرمانی نرســید به دلیل اشتباهی بود 
که روی تشک داشت و این اشتباهات طبیعت 
رده جوانان است. یا علی رضایی نیز باید مدال 
طلا می گرفت اما او هم احساسی کشتی گرفت 
و وقتــی ۴ امتیاز از حریــف آمریکایی اش در 
فینــال پیش بود باز هم دنبــال گرفتن امتیاز 
بود که بخاطر اشــتباهی که داشت بازنده شد. 
مــا از همان ابتدا هم گفته بودیم که شــانس 
۴ یا ۵ مدال طلا را داریم که به آن رســیدیم. 
میرعمادیــان درباره عملکرد بی نظیر میشــل 
مســنبرینک آزادکار وزن ۷۴ کیلوگرم آمریکا 
در این مســابقات که با زیرگیری های بی امان 
خود با نتیجه ۱۵ بر ۵ حســین محمدآقایی را 
در فینال شکســت داد، گفت: او واقعا نمایش 
بی نظیری داشت و به اعتقاد من شانس اصلی 

حضور در المپیک پاریس برای آمریکا خواهد 
بود. این کشــتی گیر اصلا کم نمی آورد و مدام 

حمله می کرد و قهرمانی حق او بود.
مربی تیم ملی کشــتی آزاد جوانان، افزود: 
حریف قزاق مبین عظیمی در فینال نیز واقعا 
خوب بــود و خیلی او را اذیــت کرد اما مبین 
بواسطه تجربه ای که داشت موفق شد در یک 
مبارزه خیلی ســخت ۵ بر ۴ به برتری برسد و 
صاحب مدال طلا شــود. قطعا این کشتی گیر 
قزاق نیز یقه خیلی از بزرگان را خواهد گرفت.

وی دربــاره عملکرد بســیار خوب امیررضا 
معصومی در این مســابقات، خاطرنشان کرد: 
امیررضــا با عملکــرد خــوب و مطمئن خود 
نشــان داد از رده جوانان جلوتر اســت. او باید 
به طور جــدی تمرینات خود را دنبال و هدف 
و برنامه خــود را به طور دقیق مشــخص کند. 
او امتیاز خوبی که دارد این اســت که پدرش 
قهرمان جهان بوده و می تواند خیلی به او کمک 
کند. ما از عملکرد معصومی خیلی راضی بودیم 
و در اردوها خیلی منظم تمرینات خود را دنبال 
می کرد. او در این مسابقات هم فقط یک امتیاز 
در مبارزه نخســت به حریف ترک که قهرمان 
اروپا بود داد که آن هم ایستاده بود و حریف او 

را به بیرون تشک برد.
میرعمادیان با تاکید بــر اینکه پدیده تیم 
ملی در این رقابت ها ابوالفضل بابالو در وزن ۹۷ 
کیلوگرم بود که با نمایش بسیار خوب به مدال 
طلا رسید، ادامه داد: این بچه در رده نوجوانان 
به هیچ مسابقه ای نرفته بود و تجربه بین المللی 
کمی داشت. اولین حضور او مسابقات ارمنستان 
بود که توانست نظر کادر فنی را جلب کند. بعد 
از آن در جام تختی و سپس به جام یاشاردوغو 
اعزام شد. بعد هم به مسابقات آسیایی رفت که 
شکست خورد. او در این مسابقات کامبک بسیار 
خوبی داشت و حریف قزاق را خیلی راحت برد 
و مقابل حریف آمریکایی نیز خیلی خوب پیروز 
شد. در فینال هم اوکراین را برد و قهرمان شد. 
بابالو بی سر و صدا و بدون هیچ حاشیه ای فقط 
تمرین کــرد و به حرف کادر فنی خوب گوش 

داد و به آنچه حقش بود رسید.
مربی تیم ملی کشــتی آزاد جوانان، درباره 
دلایل کری خوانی هــای حریف روس امیررضا 
معصومــی در دیدار فینال کــه بازتاب زیادی 
داشت و در نهایت با پیروزی قاطع ۱۱ بر صفر 
معصومی به پایان رسید، گفت: این اتفاق به قبل 
از مبارزه و در ســالن گرم برمی گردد. امیررضا 

معصومی هم مثل کشــتی گیران آمریکایی در 
زمان گرم کردن ســر و صدا دارد. آمریکایی ها 
هم قبل از مبارزه این کار را در زمان گرم کردن 
انجام می دهند، به نحوی که تمام کشتی گیران 
محــو حرکات آن ها می شــوند و با این کار به 
نوعی اعتماد به نفس بالای خود را نشــان می 
دهند. زمانیکه امیررضا از حریف ایرانی خود در 
تمرین چند بار زیرگیری می کرد، کشــتی گیر 
روس در حین گرم کــردن چند بار به صورت 
معصومــی زل زد اما امیررضــا توجهی نکرد. 
زمانیکه دو کشــتی گیر در مسیر رفتن به روی 
تشک کشتی بودند، امیررضا معصومی با صدای 
بلند از ائمه اطهار کمــک گرفت و یا ابالفضل 
می گفت اما کشتی گیر روس فکر کرد برای او 
کری می خواند و حرف هایی را به او می زد که باز 
هم با نگاه کــردن به معصومی به دنبال ایجاد 

حاشیه بود.
وی افــزود: در زمــان مبــارزه نیــز وقتی 
کشــتی گیر روس فن ۴ امتیــازی خورد ازهم 
پاشید و با لگد به پای امیررضا زد. در ادامه هم 
وقتی امیررضا او را چند مرتبه به بیرون تشک 
برد، دو یا ۳ بار با آرنج عمدا ضربه زد. امیررضا 
هم در واکنــش به این حــرکات غیراخلاقی 

فقط می خندید تا اینکــه او وقتی مدام امتیاز 
از دســت داد وسط تشک ایستاد و به امیررضا 
زل زد، خب در این شــرایط امیررضا معصومی 
هم کشتی گیری نیست که کم بیاورد و بترسد. 
بنابراین به ســمت او رفت و او هم دستش را 
به کمرش زد و جلوی کشتی گیر روس ایستاد 
و به چشــمان حریف زل زد. به هر  حال  این 
شکست سنگین برای روس ها خیلی گران تمام 

شد و با این کارها دنبال ایجاد حاشیه بودند.
میرعمادیان در پایان درباره عملکرد ضعیف 
احمد جوان نماینده وزن ۵۷ کیلوگرم ایران در 
این مســابقات، گفت: او اشتباهاتی داشت که 
منجر به شکست و حذفش شد. جوان همیشه 
در تایم دوم مبارزاتش و در دقایق پایانی دچار 
اشــتباهات بدی می شود و نمی تواند کشتی را 
مدیریــت کند. بارها هم این موضــوع را به او 
گوشزد کردیم اما فایده ای نداشته و در تایم دوم 
تمام سیستم بدنش از کار می افتد. باخت های 
متوالی تا حدی او را بی تفاوت کرده و باید تغییر 
جدی در برنامه های خود ایجاد کند. او ابتدا باید 
وزنش را تغییر دهد و به وزن بالاتر برود.  جوان 
نیاز به استراحت چند ماهه دارد تا انرژی بگیرد 

و با روحیه و انگیزه بالا به میادین بازگردد.

پیشکســوت فوتبال ایران گفت: متاسفانه 
مدیــران باشــگاه های فوتبال ایــران فوتبالی 
نیســتند. فقط هزینه می کنند و درآمد برای 
باشگاه کسب نمی کنند و دلسوز پول بیت المال 
هم نیســتند. خداداد عزیزی جزو آن دســت 
از چهره های فوتبالی اســت که همیشــه رک 
و بی پرده در خصوص مســائل فوتبال کشــور 
صحبت  کرده اســت. او در گفت و گو با ایرنا از 

مدیران استقلال انتقاد می کند.
میزان  به  زیادی  انتقادهای  روزها  این 
بالای دستمزد بازیکنان می شود. شما هم 

منتقد این موضوع هستید؟
هر کسی دوست دارد در شغلش پول زیادی 
بگیرد. دستمزد بازیکنان هم نوش جانشان؛ اما 
متاســفانه ارقامی که می بینیم نجومی اســت 
و باید مدیران باشــگاه ها حواس شــان باشــد 

که چقــدر پول به بازیکــن می دهند. مثلا آیا 
بازیکنی که ۳۰ میلیارد پول می گیرد بر اساس 
ارزش های اوســت؟ باید مدیران باشگاه ها روی 
قــرارداد بازیکنان نظارت کنند که متاســفانه 
نظارتی نمی بینیــم. الان هیچ کدام از مدیران 
باشگاه ها فوتبالی نیســتند و چیزی از فوتبال 
نمی داننــد. مدیران باشــگاه ها مدیران هزینه 
هستند و برای باشگاه درآمد کسب نمی کنند 

و دلسوز پول بیت المال هم نیستند.
در خصــوص وضعیــت بد اســتادیوم های 
فوتبال ایران صحبت کنید. چقدر این وضعیت 

روی سطح کیفی لیگ تاثیرگذار بوده است؟
وضعیــت اســتادیوم ها در کیفیــت بازی 
خیلــی تاثیر دارد. حضور هوادار باعث دلگرمی 
بازیکنان تیم می شود. در حال حاضر استقلال 
و پرسپولیس در اســتادیوم آزادی نمی توانند 
حمایت هواداران خود را در بازی هایشان داشته 
باشند. حداقل امیدوارم این استادیوم تا شروع 
لیگ قهرمانان ورزشــگاه آزادی آماده شود تا 
هــواداران بتوانند از نزدیک شــاهد بازی تیم 

محبوبشان باشند.
به نظر می رسد نکونام هنوز از شرایط 
استقلال ناراضی است. به نظر شما این تیم 

چه سرنوشتی پیدا می کند؟
استقلال شــرایط خوبی ندارد و هر کس از 
بیرون به این باشگاه نگاه کند متوجه می شود 
که اوضاعش خوب نیست. سال گذشته استقلال 
بهترین خط حمله لیگ را داشــت اما در فصل 
نقل وانتقالات بهترین بازیکنان خود را از دست 
داد. در زمان نقل وانتقالات باشگاه استقلال برای 
جذب بازیکن هیچ  تلاشی نکرد. تا الان چیزی 
از مدیریت جدید باشگاه ندیده ایم. من به جواد 
نکونام حق می دهم که دلخور باشد. چون فصل 

را با کمبود بازیکن شروع کرد.
به نظر شما کدام تیم ها مدعی قهرمانی 

لیگ هستند؟
در هفته های ابتدایی مشــخص نمی شــود 
که کدام تیم ها شــانس قهرمان دارند. طبیعتا 
تیم های پرســپولیس، استقلال، ســپاهان و 

تراکتور مدعیان قهرمانی لیگ هستند.

یاســین ســلمانی که بــه تازگی به 
پرسپولیس آمده می تواند مثمرثمر باشد؟

پرســپولیس به اندازه کافی بازیکن باتجربه 
دارد. برای یاســین ســلمانی سخت است که 
در ترکیب اصلی پرســپولیس جا بیفتد چون 
بازیکنان ترکیب اصلی چند سالی با هم بوده اند 
و با هم هماهنگ هســتند. قطعــا چند بازی 
زمان می برد که سلمانی با تاکتیک های یحیی 

گل محمدی و بازیکنان باشگاه هماهنگ شود.
بــا توجه به اینکــه ســتاره های زیادی به 
تیم های عربســتانی پیوســته تیم های ایرانی 

می توانند مقابل تیم عربی نتیجه بگیرند؟
به نظر من تیم هــای ایرانی توان برد مقابل 
تیم های عربستانی دارد. البته ما همیشه مقابل 
تیم های عربســتانی به خصــوص تیم الهلال 
عربســتان به ســختی نتیجه گرفتیم. امسال 
الهلال ستاره های خوبی گرفته و نتیجه گرفتن 
سخت تر خواهد شــد. امیدوارم تیم های ایرانی 
با شــرایط بدنی خوب وارد مســابقات شوند و 

بهترین نتیجه را بگیرند.

هافبــک برزیلی یک ســال پیش رئــال مادرید را پس 
از یک دوره بســیار موفق در این باشــگاه تــرک کرد و به 

منچستریونایتد پیوست.
به گزارش آس، یک سال پیش کارلوس هنریکه کاسمیرو 
از رئال مادرید به منچستریونایتد پیوست. این برزیلی با مبلغ 
۷۲ میلیــون یورو از رئال مادرید راهی یونایتد شــد. او ۱۸ 
عنــوان قهرمانی را در رئال مادرید به دســت آورد و جدایی 
او پایان دورانی درخشــان بــرای این بازیکــن برزیلی در 

خط هافبک »لوس بلانکوس« بود.
موفقیت کاسمیرو در رئال مادرید

کاســمیرو در رئــال مادرید با رکوردی قابل تحســین  
دورانش را به پایان برد. پنج قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا، 
سه قهرمانی در لالیگا، یک کوپا دل ری، سه جام باشگاه های 
جهان، سه سوپرکاپ اسپانیا و سه قهرمانی سوپرکاپ اروپا 
افتخــارات این برزیلی بود. آخرین عنوانی که این برزیلی به 
دست آورد، چند روز قبل از رفتنش بود جایی که رئال فاتح 

سوپرکاپ شد و در فینال مقابل آینتراخت برتری یافت.
کاســمیرو در رئال مادرید ۳۳۶ بار به میدان رفت و ۳۱ 

گل به ثمر رســاند و ۱۸ عنوان قهرمانی را به دســت آورد. 
او بازیکنی کلیــدی در رئال مادرید بود و  با تونی کروس و 
لوکا مودریچ یک ترکیب عالی در خط میانی رئال داشــت. 
کاســمیرو با بازی مقابل آلمریا به دوران حضورش در رئال 
مادرید پایان داد و راهی منچســتریونایتد شد. این بازیکن 
برزیلی در لیگ برتر ۲۸ بازی انجام داد که در آنها ۴ گل به 

ثمر رساند و ۳ پاس گل داد.
بدیهی است که فصل قبل برای تیم موفقیت آمیز بوده اما 
یونایتد باید برای فصل جاری می خواهد بهتر از این شود. به 
نظر می رسد که تلاش برای قهرمانی در لیگ برتر فصل بعد 

در اولویت یونایتد باشد.
کاسمیرو در لیگ برتر

کاســمیرو درباره بازی های یونایتــد در لیگ برتر گفت: 
اینجا هیچ بازی ســاده ای وجود ندارد. وقتی صدرنشین با 
آخرین تیم جدول بازی می کند، مشخص نیست چه تیمی 
برنده خواهد شد. اگر با ۹۰ درصد توانتان در بازی ها باشید 
شکست می خورید و تنها راه برنده شدن این است که با تمام 
توان بازی کنید. کاســمیرو درباره حضور در یونایتد گفت: 

وقتی یونایتد به من پیشنهاد داد با خانواده صحبت کردم و 
آنها بلافاصله موافقت کردند. من این شانس را داشتم که در 
اوج، یک باشــگاه بزرگ را ترک کنم و به تیم بزرگ دیگری 
بپیوندم. شــاید اگر هر تیم دیگری غیــر از یونایتد به من 

پیشــنهاد می داد، قبول نمی کردم و در رئال می ماندم. البته 
میل به بازی در لیگ برتر هم در این انتقال نقش داشت. از 
لیگ برتر تصوری داشــتم که وقتی برای اولین بار در آن به 

میدان رفتم فهمیدم تصورم درست بوده است.

 امیررضا »یا اباالفضل« می گفت؛ او عصبانی شد

پشت پرده کینه کشتی گیر روس از معصومی

حمایت خداداد عزیزی از نکونام مقابل مدیران استقلال

یک سال بدون کاسمیرو در رئال مادرید

پرسپولیس - ذوب آهن بدون حضور تماشاگر
دیدار تیم های پرسپولیس برابر ذوب آهن در هفته سوم لیگ برتر فوتبال ایران 
بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد. به گزارش ایسنا، تیم فوتبال پرسپولیس 
در جریان هفته ســوم لیگ برتر فوتبال ایران عصر امروز )پنج شــنبه( از ساعت 
۱۹:۳۰ در ورزشگاه آزادی میزبان ذوب آهن است و این دیدار همانند دیدار قبلی 
پرســپولیس در تهران، بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد. در همین رابطه 
یک مقام مطلع به ایسنا گفت: تا اطلاع ثانوی مصوبه شورای تامین استان تهران 
مبنی بر بدون تماشــاگر برگزار شدن بازی های لیگ برتر در تهران پا برجاست. 
این موضوع فقط مربوط به ورزشــگاه آزادی نیست و شامل ورزشگاه دستگردی 

هم می شود.

تمدید معافیت سربازی سرلک
با اعلام ســازمان نظام وظیفه میلاد ســرلک می تواند یک مــاه دیگر برای 
پرسپولیس به میدان برود.» میلاد سرلک«  هافبک ۲۸ ساله پرسپولیس با نامه ای 
که در تاریخ ۱۸ تیرماه سازمان نظام وظیفه به سازمان لیگ فوتبال ارسال کرده 
بود تا دیروز )یکم شهریور( می توانست برای پرسپولیس به میدان برود و پس از 
آن مشمول سربازی حساب می شد. با این حال نامه  جدیدی دیروز )چهارشنبه( 
از ســازمان نظام وظیفه به ســازمان لیگ ارسال شده که یک ماه دیگر به میلاد 
سرلک فرصت داده شده تا به عبارت دیگر این بازیکن تا تاریخ یکم مهرماه بتواند 
بدون مشــکل سربازی برای پرسپولیس به میدان برود. با این اوصاف این هافبک 
پرســپولیس مشــکلی برای حضور در بازی امروز )پنجشنبه( مقابل ذوب آهن 
نخواهد داشت. این خبر توسط فرشید طاهری، سرپرست کمیته نقل و انتقالات 
سازمان لیگ تایید شده است. حالا باید دید میلاد سرلک در این مهلت یک ماهه 
به اردوی تیم ملی دعوت می شــود تا مشــمول قانون بازیکنان ملی پوش شود و 

بتواند سربازی اش را تا ۳۰ سالگی به تعویق بیندازد یا خیر.

دوپینگ ملی پوش جودو مثبت شد
دوپینگ یکی از ملی پوشــان جودوی ایران مثبت شــد. به گزارش ایسنا، در 
جریــان برگزاری اردوی تیم ملی جودو قبل از بازی های آســیایی هانگژو پس از 
انجام تســت دوپینگ از جودوکاران حاضر در اردو، نمونه دوپینگ یک ملی پوش 
مثبت شد.این ورزشکار که به مسابقات دانشجویان جهان اعزام شده بود نامش در 
فهرست ورزشکاران اعزامی به بازی های آسیایی نیست. ماده مصرفی کشف شده 
در نمونه ادرار این جودکار از گروه غیرخاص )استروئیدها( بوده و محرومیت ۴ ساله 
از تمامی فعالیت های ورزشــی در انتظار وی خواهد بود و در صورتی که بپذیرد 

مرتکب دوپینگ شده، میزان محرومیت این جودوکار به ۳ سال کاهش می یابد.

مرد یخی به دنبال بازپس گیری تاج و تخت
اتحادیه جهانی کشــتی در 
گزارشــی با اشــاره به حضور 
محمدرضــا گرایــی در بلگراد 
نوشــت: قهرمــان المپیک به 
دنبــال بازپس گیــری تخت و 
تخت خود در بلگراد اســت. به 
کشتی  مسابقات  ایرنا،  گزارش 
قهرمانی سال ۲۰۲۳ جهان قرار 

است از روزهای ۱۶ تا ۲۴ سپتامبر )۲۵ شهریور تا ۲ مهرماه( در کشور صربستان 
برگزار شــود. اتحادیه جهانی کشتی در گزارشی با اشاره به اهمیت این رقابت ها 
نوشــت: در این مسابقات ۹۰ سهمیه المپیکی در سه رشته کشتی آزاد، فرنگی 
و زنان تقســیم خواهد شــد. در این پیکارها مدال آوران کشور مختلف سهمیه 
خــود را برای المپیک ۲۰۲۴ پاریس قطعی خواهنــد کرد اما نفرات پنجم باید 
برای کســب سهمیه با هم رقابت داشته باشند. در ادامه گزارش اتحادیه جهانی 
کشتی آمده است: ســهمیه های المپیک کشتی فرنگی در ۶ وزن ۶۰ کیلوگرم، 
۶۷ کیلوگرم، ۷۷ کیلوگرم، ۸۷ کیلوگرم، ۹۷ کیلوگرم و ۱۳۰ کیلوگرم اختصاص 
می یابد. علاوه بر این مدعیان چهار وزن غیر المپیکی )۵۵ کیلوگرم، ۶۳ کیلوگرم، 
۷۲ کیلوگرم، و ۸۲ کیلوگرم( به روی تشــک خواهند رفت که تاثیری در حضور 
مدال آوران این اوزان برای حضور در المپیک ندارد. رقابت در جهانی بلگراد بسیار 
حســاس اســت و در برخی از اوزان مدعیان به دنبال کسب مدال طلا هستند. 
یکی از این نفرات محمدرضا گرایی است که به دنبال بازپس گیری جایگاه خود 
در رقابت های جهانی است. گرایی سال ۲۰۲۲ و در مسابقات جهانی برابر نمس 
صربســتانی شکست خورد و نایب قهرمان شــد؛ او مدال طلای المپیک توکیو 
و مســابقات قهرمانی ۲۰۲۱ جهان صربســتان را در کارنامه دارد. البته در این 
وزن حســرت جعفراف آذربایجانی و نمس صربستانی حضور دارند و می توانند 
شگفتی ساز باشند. همچنین در وزن ۷۲ کیلوگرم که یک وزن غیر المپیکی است 
علی ارســلان از صربســتان قصد دارد بار دیگر با رقیبانی مانند سلجوق جان از 

ترکیه برای کسب عنوان قهرمانی جهان رقابت کند.
همچنین در گزارش اتحادیه جهانی کشــتی به رقابت هادی ساروی نماینده 
ایران در وزن ۹۷ کیلوگرم و امین میرزازاده در وزن ۱۳۰ کیلوگرم اشــاره شده 
اســت. در لیست اولیه اتحادیه جهانی کشــتی ۳۵۲ فرنگی کار حضور دارند. در 
این لیســت وزن ۵۵ کیلوگرم ۲۱ کشتی گیر، وزن ۶۰ کیلوگرم ۴۵ مدعی، ۶۳ 
کیلوگرم ۲۳ کشتی گیر، ۶۷ کیلوگرم ۴۵ کشتی گیر، ۷۲ کیلوگرم ۲۶ فرنگی کار، 
۷۷ کیلوگــرم ۴۶ فرنگــی کار، ۸۲ کیلوگرم ۲۸ کشــتی گیر، ۸۷ کیلوگرم ۴۵ 
کشــتی گیر، ۹۷ کیلوگرم ۴۱ فرنگی کار و ۱۳۰ کیلوگرم ۳۲ کشتی گیر حضور 
دارند که البته با آغاز رسمی مسابقات این لیست به طور حتم تغییر خواهد کرد.

برنامه بازی های تیم ملی بسکتبال ایران در جام جهانی
تیم ملی بســکتبال ایران نخســتین بازی خود در جــام جهانی ۲۰۲۳ را ۴ 
شهریور برگزار می کند. به گزارش ایسنا، رقابت های جام جهانی بسکتبال ۲۰۲۳ 
از جمعه، ۳ شــهریور ۱۴۰۲ به میزبانی سه کشور ژاپن، فیلیپین و اندونزی آغاز 

خواهد شد که تیم ملی ایران در گروه G این مسابقات قرار دارد.
شــاگردان هاکان دمیر در این دوره از مســابقات با تیم های اسپانیا، برزیل و 
ســاحل عاج همگروه است که اسپانیا و برزیل هر کدام دو بار سابقه قهرمانی در 
این رقابت ها را دارند که اســپانیا، از مدعیان کسب عنوان قهرمانی در این دوره 
نیز به شــمار می رود. برنامه بازی های تیم ملی ایران در دور گروهی جام جهانی 

به شرح زیر است: 
بازی اول(   ایران - برزیل: شنبه ۴ شهریور - ساعت ۱۳:۱۵

بازی دوم(   ایران - ساحل عاج: دوشنبه ۶ شهریور - ساعت ۱۳:۱۵
بازی سوم(  ایران - اسپانیا: چهارشنبه ۸ شهریور - ساعت ۱۷:۰۰

حسین وفایی از مسترز اروپا
ایران  اسنوکر  ملی پوش 
در مسابقات مســترز اروپا 
شکســت خــورد و از دور 
به  رفــت.  کنار  رقابت هــا 
گزارش ایرنا، حسین وفایی 
سه شــنبه شــب از ساعت 
۲۱:۳۰ به مصاف آلان تیلور 
رفــت و با نتیجه ۵ بر صفر 
شکســت خورد تــا با این 
شکســت از دور مسابقات 

کنار رود. ملی پوش اســنوکر ایران درحالی در این مسابقه مغلوب شد که حریف 
انگلیسی او در رده ۷۹ جهان قرار دارد و وفایی در رده ۱۶ دنیا ایستاده است. این 
۲ اسنوکرباز حرفه ای، تا قبل از این چهار بازی با هم داشتند که سهم هر کدام ۲ 
برد بوده و این بار نیز وفایی با وجود استرس ها و مشکلات بسیار برای رسیدن به 

بازی اول، نتوانست از این رقابت با پیروزی گذر کند.
وی بــرای گرفتن ویزا آلمان تا لحظــات آخر منتظر بود که صدور آن در روز 
مســابقه و تنها ساعاتی مانده تا شروع رقابت صادر شد و او با زمان کمی قبل از 

شروع، به محل برگزاری رسید.

لیگ برتر

رزمی

کشتی

توپ و تور

رویداد
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گروه بین الملل: دومین روز نشســت بریکس 
دیروز )چهارشــنبه( در آفریقای جنوبی برگزار 
شد. سران گروه بریکس )برزیل، روسیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی( روز ســه شــنبه در 
نخســتین روز از پانزدهمین نشست خود در 
آفریقای  اقتصادی  پایتخت  »ژوهانســبورگ« 
جنوبی تمرکز سخنرانی خود را بر کاهش تکیه 
کشورهای عضو به دلار، بهبود روابط اقتصادی 
و چگونگــی افزایش جذب پــول و وام دهی با 
ارزهای محلی در »بانک توســعه جدید« این 

گروه قرار دادند.
گفته شده که قرار است آیت الله سید ابراهیم 
رییســی رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز در 
این نشست شرکت کند. نشست جاری بریکس 
به شکل اساسی بر کاهش تکیه کشورهای عضو 
بــه دلار و گفت وگو درباره چگونگی ســرعت 

بخشیدن به این کاهش تمرکز دارد.
گروه بریکس از ۱۵ سال پیش تشکیل شد اما 
شرایط کنونی جهانی فرصت جدیدی را برای 
این گــروه فراهم کرده تا به صدای بلندتری از 
کشورهای جنوب تبدیل شود و احتمالاً ایالات 
متحده و متحدانش را به چالش بکشد. به نظر 
می رسد، بریکس به عنوان سکویی برای توسعه 
عمل می کند و می تواند پیشرفت قابل توجهی 
را در زمینه همکاری در سراسر جهان به دنبال 

داشته باشد.
حمله پوتین به غرب
توجیه جنگ اوکراین

ولادیمیر پوتین به شرکت کنندگان در نشست 
»بریکــس« در آفریقای جنوبی گفت: اقدامات 
روســیه در اوکراین به منظــور پایان دادن به 

جنگی است که اوکراین علیه غیرنظامیان به راه 
انداخته و غرب از آن حمایت می کند.

رئیس جمهوری روســیه عنوان کرد: روســیه 
تصمیم گرفته اســت تــا از مردمانی که برای 
فرهنگ، سنت ها، زبان و آینده خود می جنگند، 
حمایت کند.اقدامــات ما در اوکراین فقط یک 
انگیزه دارد: پایان دادن به این جنگی که غرب 
و اقمــارش در اوکراین علیه مردم ســاکن در 
دونباس آغاز کردند اقدامات روســیه با انگیزه 
محافظت از مردم در برابر آزار و شکنجه است.

پوتین تاکید کرد: هژمونی غیرقابل قبول است. 
تمایل غرب به حفظ هژمونی به بحران اوکراین 
منجر شــده اســت - که با کودتای ضد قانون 
اساسی شــروع شد و کسانی که مخالف بودند 
تحت پیگرد قانونی قــرار گرفتند. تلاش برای 
جهان چند قطبی بر اساس قوانین بین المللی 

و اصول سازمان ملل ضروری است.
پوتین در توضیح ریشــه های بحران اوکراین، 
قدرت های غربی را به تســهیل »کودتای ضد 
قانــون اساســی« در کی یف در ســال ۲۰۱۴ 
متهم کرد و گفت که پس از به دســت گرفتن 
قدرت، مقامات جدید اوکراین »جنگی را علیه 
کســانی که آنها را رد کردند« به راه انداختند. 
وی افزود که اعضای گروه کشــورهای بریکس 

ایده استثناگرایی را رد می کنند.
رهبر روسیه  در یک سخنرانی از طریق لینک 
ویدئویی در نشست سران بریکس در آفریقای 
جنوبــی گفت: ما با هرگونــه هژمونی، مفهوم 
اســتثناگرایی که توسط برخی کشورها ترویج 
می شــود، و سیاست اســتعمار نو ناشی از این 
ادعا مخالف هســتیم.گروه بریکس که شامل 

برزیل، چین، هند، روســیه و آفریقای جنوبی 
است، قاطعانه به »تشــکیل یک نظم جهانی 
چند قطبی، واقعــاً عادلانه و مبتنی بر قوانین 

بین المللی« اعتقاد دارد.
به گفته او برای حل و فصل وضعیت »به روشی 
عادلانــه از طریق راه هــای صلح آمیز« تلاش 
می کنند، گفت: بریکس نمونه موفق همکاری 
اقتصادی - ایجاد تجارت پول ملی و ایجاد تنوع 
است. نقش زنان در بلوک بریکس باید گسترش 
یابد، روســیه از پیشنهاد آفریقای جنوبی برای 
نشست وزیران در این زمینه حمایت می کند. 
پوتین کشورهای بریکس را به مجمع فرهنگی 
بین المللی سن پترزبورگ دعوت کرد - که ۱۶ 

تا ۱۸ نوامبر برگزار می شود.
او تصریح کرد: کشــورهای بریکس باید تسویه 
حســاب ها با ارزهای ملی را گســترش دهند. 
رئیس جمهوری روســیه همچنین پیشــنهاد 
برگزاری نشســت بعدی بریکــس در کازان را 

مطرح کرد. 
رئیس جمهوری روسیه گفت: اکتبر سال آینده 
روسیه ریاست نشست بریکس را برعهده خواهد 
داشت. این نشست سال آینده در شهر »کازان« 
برگزار خواهد شد و ما قصد داریم حدود ۲۰۰ 
رویداد اقتصادی، سیاسی و اجتماعی در چندین 
شهر روسیه برگزار کنیم. تاریخ های دقیق تر از 
طریق کانال هــای دیپلماتیک اطلاع رســانی 

خواهند شد.
مقابله بریکس با فقر در جهان

»ســیریل رامافوســا« رئیس جمهور آفریقای 
جنوبــی نیز به اعضای بریکس گفت: فقر یکی 
از چالش های بزرگ جهانی است، بریکس باید 

به ســمت یک بهبود اقتصادی فراگیر حرکت 
کند. این شــامل تجارت با پول ملی و اصلاح 
مؤسســات اصلی می شــود. او افزود که این 
بلوک به تعامل با آفریقا و پیشبرد منافع جنوب 
جهانی ادامه می دهد. صلح و ثبات پیش شرط 

منشور ملل متحد است.
ســیریل رامافوســا، رئیس جمهوری آفریقای 
جنوبی به عنوان میزبان نشســت »بریکس« 
اظهار کرد، سیســتم مالی جهانــی به عنوان 
»ابزاری بــرای تقابل ژئوپلیتیکی« اســتفاده 

می شود.
 وی در این خصوص تصریح کرد: ما نگران این 
مسئله هستیم که سیستم های مالی و پرداخت 
جهانی به طور فزاینده ای به عنوان ابزاری برای 
رقابت ژئوپلیتیک مورد استفاده قرار می گیرد. 
بهبود اقتصاد جهانی به سیستم های پرداخت 
جهانی قابل پیشینی، عملکرد آسان بانکداری، 
زنجیره تامین، تجارت، گردشگری و همچنین 

جریان های مالی متکی است.
انتقاد از ناکامی شورای امنیت 

لولا داسیلوا، رئیس جمهور برزیل در سخنانی 
تاکید کرد که کشورش آماده است تا تلاش های 
خود را برای آتش بس در اوکراین ادامه دهد و 
وضعیت کنونی نشان دهنده ناکامی های شورای 

امنیت سازمان ملل است.
رئیس جمهور برزیل بر تضعیف حکومت جهانی 
تأکید کرد و افزود که همه افراد شایسته زندگی 
در صلح هستند، از فلسطین گرفته تا سودان و 

فراتر از آن.
در حوزه های اقتصادی، لــولا بر اهمیت بانک 
توسعه جدید و نقش آن به عنوان یک سیستم 

مالی برای جنوب جهانی تاکید کرد.
پیشنهاد

 ایجاد مجمع فضایی بریکس
نخست وزیر هند در افتتاح دومین روز نشست 
گروه بریکس در شــهر ژوهانسبورگ پایتخت 
اقتصادی آفریقای جنوبی گفت که برای تقویت 
پیوندها بین اعضای بریکس، پیشــنهاد ایجاد 
مجمع اکتشــاف فضایی و همکاری در زمینه 

فناوری و آموزشی را ارائه می کنیم.
»ناریندرا مودی« با اشــاره به پروژه های هند 
در قالب بریکس افزود: ما برای تقویت پیوندها 
بین اعضای بریکس چند پیشــنهاد می دهیم. 
نخســت، همکاری در زمینه فضا و ایجاد یک 
مجمع اکتشاف فضایی درباره تحقیقات فضایی 
و دوم، همکاری در زمینه فناوری و آموزشــی 

است.
مودی سومین پیشــنهاد را درباره طب سنتی 
و پیشنهاد چهارم را درباره همکاری در زمینه 

زیست جانوری دانست.
وی بــا بیــان اینکــه بریکــس در دوره خود 
دستاوردهای خوبی داشته و بانک توسعه جدید 
وابســته به گروه بریکس نقش اساسی درباره 
مســائل اقتصادی و تقویت کشورهای جنوب 
جهان ایفا کرده است. تاکید کرد: هند از توسعه 

بریکس کاملا حمایت می کند.
ســران گروه بریکس )برزیل، روســیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی( روز ســه شــنبه در 
نخســتین روز از پانزدهمین نشست خود در 
آفریقای  اقتصادی  پایتخت  »ژوهانســبورگ« 
جنوبی تمرکز سخنرانی خود را بر کاهش تکیه 
کشورهای عضو به دلار، بهبود روابط اقتصادی 
و چگونگــی افزایش جذب پــول و وام دهی با 
ارزهای محلی در »بانک توســعه جدید« این 

گروه قرار دادند.
ذهنیت جنگ سرد 
منبع نگرانی جهان

رئیس جمهوری چین امروز در افتتاح دومین 
روز نشست گروه بریکس در شهر ژوهانسبورگ 
پایتخــت اقتصــادی آفریقــای جنوبی گفت 
که امروز جهان شــاهد ساختارســازی دوباره 
و بســیاری از شکاف ها اســت، باید وحدت و 
همکاری خود را بهبود و در مسیر رشد و توسعه 

بیشتر حرکت کنیم. 
»شــی جین پینگ« افزود: رشد و توسعه حق 
همه کشــورها و نه یک مزیت برای یک تعداد 
از کشــورها است.ما کشــورهای بریکس باید 
دوســت در مسیر بهبود باشــیم، خلاء ها را پر 
و بر همکاری عملی بویــژه در زمینه اقتصاد، 

دیجیتال و توسعه سبز و .. تاکید کنیم. 
شــی جین پینگ گفت: ذهنیت جنگ ســرد 
همچنــان منبــع نگرانی جهــان و وضعیت 
ژئوپلیتیک شــاهد تنش اســت.باید در زمینه 
مســائل منطقه ای و بین المللی هماهنگی و 
در زمینه کاهــش تنش های موجود در جهان 

حرکت کنیم.
وی درباره هوش مصنوعی و مزایا و آسیب های 
آن گفت: مــا تصمیم گرفتیم که بخش هوش 
مصنوعی وابســته به بریکس را تشکیل دهیم. 
بریکس باید متعهد به توسعه مسالمت آمیز و 
شراکت راهبردی و امنیت ملی کشورهای گروه 

بریکس باشد.

رهبران روسیه، چین و هند در آفریقای جنوبی خواهان بازتعریف روابط بین الملل شدند

مرزبندی اقتصادی و امنیتی بریکس با غرب

دیمیتری مدودف معاون شورای امنیت ملی روسیه گفت، مسکو ممکن است 
مناطق جداشده گرجستان شــامل اوستیای جنوبی و آبخازیا را به خاک خود 
ملحق کنــد. به گزارش رویترز،رئیس جمهوری ســابق روســیه در مقاله ای 
 Argumenty I( که صبح چهارشــنبه در هفته نامه آرگیومنتــی آی فکتی
Fakty( چاپ مسکو منتشر شــد، عنوان کرد که ایده ملحق شدن به روسیه 

همچنان در آبخازیا و اوستیای جنوبی محبوبیت دارد.
مدودف نوشــت: این ایده می تواند در صورتی که دلایل خوبی برای آن وجود 
داشته باشد، کاملا عملی شود. گرجستان، بعد فروپاشی شوروی سابق کنترل 
این مناطق را از دست داد. مسکو در سال ۲۰۰۸ استقلال این دو منطقه را به 
رسمیت شناخت. به رسمیت شناختن استقلال این دو منطقه بعد از تلاش های 
گرجستان برای کنترل اوستیای جنوبی با استفاده از قوه قهریه که به واکنش 

روسیه در انجام ضد حملات منجر شد، صورت گرفت.
رویترز افزود: هر چند روابط روسیه با گرجستان از آن زمان به بعد تقویت شده 
اســت اما مدودف غرب را به تنش زایی در رابطه با این کشــور از طریق بحث 
درباره امکان عضویت آن در ســازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( متهم می 

کند. 

احتمال الحاق بخشی از گرجستان به روسیه
یک روزنامه نگار برجســته در روســیه و چندین رســانه خبری گزارش داد، 
»سرگئی سوروویکین« که زمانی فرمانده تلاش های جنگی مسکو در اوکراین 
بود، از مقام ریاســت نیروهای هوافضای روســیه برکنار شده و در حال حاضر 
»ویکتور افضلوف«، رئیس ســتاد اصلی نیروی هوایی موقتا جانشــین او شده 
است. به گزارش الجزیره، الکسی وندیکتوف، سردبیر سابق رادیو مسکو که در 
حال حاضر پخش آن متوقف شــده، در پیام رسان تلگرام از برکناری سرگئی 
ســوروویکین خبر داد و گفت او پس از برکناری اش همچنان در وزارت دفاع 

مشغول به کار خواهد ماند.
بیانیه رسمی در این خصوص منتشر نشده است اما چندین وب سایت نظامی 

روسی خبر برکناری سوروویکین را منتشر کرده اند.
ســرگئی ســوروویکین از اکتبر ۲۰۲۲ تا ژانویه ۲۰۲۳ فرمانده کل واحدهای 
روســیه در اوکراین بود. او همچنین در نوامبر ۲۰۲۲ دستور خروج نیروهای 

روسی از شهر خرسون در جنوب اوکراین را صادر کرد.
هیچ تایید رسمی نســبت به گزارش وندیکتوف صادر نشده اما رسانه روسی 
زبان آربی سی خبر برکناری ســوروویکین را با استناد بر چندین منابع تایید 

کرد و نوشت او به »مرخصی کوتاه مدت« رفته است.

برکناری فرمانده ارشد ارتش روسیه
پس از خنثی سازی حملات پهپادهای اوایل امروز اوکراین در مسکو، سخنگوی 
وزارت امــور خارجه آمریکا ادعا کرد که ایالات متحــده از حملات در داخل 

روسیه حمایت نمی کند.
به گزارش رویترز، ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا گفت: این به اوکراین 
بستگی دارد که تصمیم بگیرد چگونه از خود در برابر حمله روسیه که از فوریه 

)اسفند( سال گذشته آغاز شد، دفاع کند.
سخنگوی این وزارتخانه افزود: همچنین روسیه می تواند هر زمان که بخواهد 

با خروج ]نیروهایش[ از اوکراین به این جنگ پایان دهد.
سرگئی سوبیانین شهردار مسکو اعلام کرد که بامداد چهارشنبه یک پهپاد در 
خارج از پایتخت روسیه سرنگون شد و یک پهپاد دیگر به ساختمانی در حال 

تاسیس در بخش مالی این شهر برخورد کرد.
در پی این حمله، یک مقام روس اظهار کرد که خساراتی به ساختمان در حال 

تاسیس وارد شده است.
اوکراین در هفته های اخیر حملات پهپادی متعددی را در مســکو انجام داده 
است که شماری از این پهپادها توسط سامانه های پدافند هوایی روسیه منهدم 

شدند.

کتمان نقش آمریکا در حملات اوکراین به روسیه

یک لابی صهیونیستی در گزارشــی با اشاره به سفر اخیر 
فرمانده نیروی زمینی ارتش ایران به روســیه، گســترش 
شراکت دفاعی میان ایران و روسیه را از جنبه های مختلف 

بررسی کرد.
 لابی صهیونیســتی »بنیــاد دفاع از دموکراســی ها« در 
گزارشی درباره تحولات روابط دفاعی روسیه و ایران نوشت: 
امیرسرتیپ کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی ارتش 
ایران در ۲۱ اوت)دوشــنبه ۳۰ مرداد( با اولگ سالیوکوف، 
فرمانده نیروی زمینی ارتش روســیه دیــدار کرد. این دو 
فرمانده پس از ادای احترام به یک ســرباز گمنام روسی با 
نهادن حلقه گلی بر مزارش، در مقر نیروهای زمینی ارتش 

روسیه مذاکره کردند. 
 به گفته وزارت دفاع روســیه، آن ها درباره مسائل مربوط 
به همکاری نظامــی و تعاملاتی به هدف اجرای پروژه های 
مشــترک گفت وگو کردند که به منظور تقویت »آمادگی 
رزمی« ارتش طرفین طراحی شده اند. طبق اعلام سفارت 

ایران در روسیه، این گفت وگوها، به ویژه بر تعلیمات رزمی 
متمرکز بود. وزارت دفاع روسیه گفت که طرفین در زمینه 
تقویــت همکاری ها میان نیروهای زمینــی در حوزه های 
مختلف به توافق رســیدند. این وزارت خانه همچنین بیان 
کرد که طرف ایرانــی از نهادهای آموزش نظامی نیروهای 
زمینی روسیه و شــرکت های مربوط به صنایع دفاعی این 
کشــور بازدید خواهــد کرد. یک روز پیــش از این دیدار، 
رســانه های دولتی ایران اعلام کردند که حیدری از غرفه 
ایران در نمایشگاه ۲۰۲۳ صنایع دفاعی ارتش روسیه بازدید 

کرد.
در ادامه این گزارش آمده است: جان هاردی، معاون برنامه 
روســیه بنیاد دفاع از دموکراســی ها در این باره گفت که 
»اعلام این موارد نشــان می دهد که روســیه و ایران قصد 
دارنــد از طریق توســعه روابــط میان ارتش هایشــان، بر 
دســتاوردهای شراکت نظامی-فنی شــان بیافزایند که به 

سرعت در حال رشد است. 

سه نماینده ارشــد جمهوری خواه آمریکا با انتقاد شدید از 
توافــق اخیر دولت بایدن با ایران برای آزادی پنج آمریکایی 
در ازای آزادســازی پول بلوکه شــده ایران، آن را خطرناک 

توصیف کردند.
بــه گزارش پایگاه خبــری هیل، مایکل مــک کال، رئیس 
کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان، اســتیو اسکالیز، 
رهبر اکثریت مجلس نمایندگان و الیز اســتفانیک، رئیس 
کنفرانس جمهــوری خواهان مجلس نمایندگان آمریکا در 
نامه خود خطاب به دولت بایدن نسبت به توافق اخیر تهران 
و واشنگتن که موجب آزادسازی شش میلیارد دلار از وجوه 
مسدود شــده ایران در کره جنوبی شــده است، به شدت 
ابراز نگرانی کردند. این نمایندگان با استناد به خبر ادعایی 
روزنامه وال استریت ژورنال در تاریخ ۱۱ اوت )۲۰ مردادماه( 
مبنی بر اینکه سرعت غنی سازی اورانیوم خود را کاهش داده 
است، دولت جو بایدن )رئیس جمهور آمریکا( را به دستیابی 
به یک توافق محرمانه با ایــران ذیل توافق تبادل زندانیان 

متهم کردند. آنهــا در ادامه با ادعای اینکه »این توافقات با 
یکدیگر مرتبط هســتند« تاکید کردنــد: هر گونه توافق یا 
قراردادی با ایران که برنامه غنی ســازی این کشور را به طور 
کامل و دائمی متوقف نکند این نگرانی را ایجاد می کند که 
دولت شــما در حال حمایت از برنامه هسته ای ایران است، 
درحالی که که فعالیت های هسته ای این کشور امنیت ملی 

ایالات متحده را تهدید می کند. 
رهبران جمهوری خواه مجلس نمایندگان آمریکا همچنین 
گفتند که اگر این توافق درســت باشد، مفاد قانون بازنگری 
توافق هســته ای ۲۰۱۵ را نقــض می کند که دولت را ملزم 
کرده است که هر گونه تصمیم در مورد برنامه هسته ای ایران 

را به اطلاع کنگره برساند.
این ادعاها در حالی مطرح می شود که دولت بایدن و مقامات 
جمهوری اسلامی ایران هرگونه ارتباط میان مذاکره با ایران 
در مورد تبادل زندانیان و آزادی وجوه مسدود شده اش را با 
سایر مسائل، از جمله با گفت وگوهای هسته ای رد کرده اند.

نگرانی کنگره درباره تعامل غیر مستقیم ایران و آمریکاهشدار لابی اسرائیلی درباره همکاری های نظامی ایران و اسرائیل

جیک ســالیوان مشاور امنیت ملی کاخ سفید درباره تبادل 
زندانیان با ایران اعلام کرد: کارها طبق تفاهمی که با ایران 

به دست آورده ایم، پیش می رود.
به گزارش ایرنا، جیک سالیوان مشاور امنیت ملی دولت جو 
بایدن روز سه شنبه به وقت محلی به خبرنگاران در واشنگتن 
درباره توافق تبادل زندانیان میان تهران - واشــنگتن گفت: 
مــا معتقدیم که کارها طبق تفاهمی که با ایران به دســت 
آورده ایم پیش می رود. من برنامه زمانی دقیقی برای خروج 
این افراد از ایران ندارم. مشــاور امنیــت ملی آمریکا افزود: 
تفاهم با ایران »در حال پیشــرفت« است، اما باید گام های 
بیشــتری برداشته شــود. وی تصریح کرد: ما معتقدیم که 
این برنامه همچنان در مســیر خود قرار دارد، و ما مشتاقانه 
منتظر روزی هســتیم که این ۵ آمریکایی در ســلامت در 

کنارخانواده های خود باشند.
فراینــد آغاز آزادســازی دارایی های توقیف شــده ایران و 
تبادل زندانیان میان تهران - واشــنگتن پس از دو ســال 
گفت وگوهای غیرمســتقیم طرفین، در بحبوحه احســاس 

خطر دولت جو بایدن از منافع خود در غرب آســیا به دلیل 
توقیف چند کشــتی متخلف و اردوکشــی نظامی با ژست 
امنیت سازی در تنگه هرمز، روز پنجشنبه ۱۹ مردادماه )۱۰ 

آگوست( اعلام شد.
برای نخســتین بار، شبکه خبری سی ان ان آمریکا وابسته 
بــه دموکرات ها و دولت جو بایدن ۱۹ مردادماه بر اســاس 
اظهارات جرد گنســر مشــاور حقوقی سیامک نمازی یکی 
از زندانیــان دو تابعیتی در ایران اعلام کــرد: چهار زندانی 
آمریکایی که به صورت غیر قانونی در ایران بازداشــت شده 
بودند اکنون از زندان اوین آزاد شده و در حصر خانگی قرار 
گرفته اند. این یک نشــانه امیدوار کننده از آزادی آنها پس 
از سال ها حبس اســت. توافق قریب الوقوعی میان آمریکا، 
عربستان و اسرائیل وجود ندارد مشاور امنیت ملی کاخ سفید 

همچنین درباره توافق میان واشنگتن - ریاض اعلام کرد که 
هیچ خبر قریب الوقوعی در مورد توافق آمریکا، عربســتان و 
اسرائیل وجود ندارد. سالیوان گفت: »هنوز مسیر زیادی برای 
رفتن وجود دارد. اما صلح بین اسرائیل و عربستان سعودی 
یک معامله بزرگ خواهد بود.« ایالات متحده آمریکا از زمان 
از سرگیری دور جدید روابط میان جمهوری اسلامی ایران و 
عربستان سعودی با میانجیگری چین، به تحرکات منطقه ای 
خود با ریاض شدت بخشیده و در پی دیدار وزیر امور خارجه 
ایران با محمد بن ســلمان ولیعهد عربســتان سعودی، جو 

بایدن رئیس جمهور آمریکا نیز در پی دیدار با او است.
به گزارش ایرنا، چهار منبع آگاه روز دوشنبه به وقت محلی 
به تارنمای آکسیوس گفتند، رئیس جمهور آمریکا در حال 
بررســی دیدار با محمد بن ســلمان در حاشیه نشست ماه 

آینده گروه ۲۰ در دهلی نو است. آکسیوس می گوید نشست 
دو رهبر می تواند به مذاکرات کاخ ســفید با دولت عربستان 
ســعودی در زمینه یک توافق بزرگ شــامل تضمین های 
امنیتی واشنگتن برای ریاض و همچنین عادی سازی روابط 

میان عربستان و )رژیم( اسرائیل انرژی زیادی بدهد.
اما بایدن احتمالاً باید رضایت کنگره را نیز در خصوص این 
توافق بدست آورد. بسیاری از دموکرات ها دیدگاه های بسیار 
انتقادی نســبت به بن سلمان به دلیل سوابق حقوق بشری 
عربستان و قتل جمال خاشقجی روزنامه نگار واشنگتن پست 
دارند. یک منبع مطلع در این باره گفت که مقامات آمریکایی 
و ســعودی هفته ها در مورد امکان دیدار بایدن و محمد بن 
ســلمان در جریان نشســت گروه ۲۰، حتی قبل از ســفر 
جیک سالیوان مشــاور امنیت ملی کاخ سفید به عربستان 
در ماه ژوئیه بحث کرده اند. مقامات آمریکایی پیش از این به 
آکسیوس گفته  بودند که دولت آمریکا می خواهد تلاش های 
دیپلماتیک خود با عربســتان سعودی را قبل از آغاز برنامه 

انتخابات ریاست جمهوری بایدن تکمیل کند.

سخنگوی کاخ سفید تایید کرد 

ادامه روند مبادله بین تهران و واشنگتن

دغدغه آمریکا 
درباره جاسوسی سایبری در حوزه تجارت

واشــنگتن تایمزمی نویســد که جامعه اطلاعاتی آمریکا زنگ هشدار را درباره 
جاسوســانی که قصد دارند از طریق حملات ســایبری و ســرمایه گذاری های 
راهبردی برای دسترسی به شبکه های حیاتی در بخش فضای تجاری آمریکا به 

ویژه بخش غیرنظامی صنعت فضایی نفوذ کنند، به صدا در آورده است.
دفتر مشاوره ضد اطلاعات آمریکا هشدار داد که شرکت های هوافضای آمریکایی 
باید مراقب »فعالیت های ســایبری بســیار شــدید و غیرعادی«، درخواست ها 
برای بازدید از تأسیســات شــرکت ها، تلاش برای جذب افراد و پیشنهادهای 
سرمایه گذاری باشند. پلیس فدرال آمریکا )FBI(، مرکز ضد اطلاعات و امنیت 
ملی آمریکا، دفتر تحقیقات فضایی نیروی هوایی از اشاره به نام دشمنان خارجی 
که درباره تهدیدهای آنها هشدار داده شده، خودداری کردند اما گفته می شود 

چین و روسیه تهدیدهای فعال در فضای تجاری آمریکا هستند.
دفتر مشاوره ضد اطلاعات آمریکا هشدار داد نهادهای اطلاعاتی خارجی، اهمیت 
صنعت فضای تجاری را در اقتصاد و امنیت ملی این کشــور از جمله در زمینه 
افزایش وابســتگی به زیرســاختارهای حیاتی و دارایی های وابسته به این فضا 
درک می کنند. آنها نــوآوری و دارایی های مرتبط با این بخش در آمریکا را به 
عنوان تهدیدهای بالقوه و همچنین فرصت های ارزشمند برای کسب فناوری ها 

و تخصص های حیاتی قلمداد می کنند.
دولت جو بایدن مدعیست که شاهد حملات مخرب سایبری روسیه علیه بخش 
فضای تجاری این کشور بوده است. آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا نیز سال 
گذشــته گفت این کشور در بحبوحه جنگ روسیه در اوکراین، استفاده روسیه 
از حملات ســایبری علیه ارتباطات ماهواره ای تجــاری را با هدف اختلال در 

شبکه های فرماندهی و کنترل شناسایی کرده است.
بلینیکن در بیانیه ای در ماه مه )اردیبهشــت/ خرداد( ۲۰۲۲ گفت این حملات 
علیــه ده ها هزار پایانه کوچک در خارج از اوکراین صورت گرفته که در حمایت 
از توربین های بادی و ارائه خدمات اینترنتی به شهروندان خصوصی نقش دارند.
واشنگتن تایمز همچنین نوشــت: نگرانی ها درباره ساخت سلاح های سایبری 

قدرتمند در چین برای به سرقت بردن ماهواره ها افزایش یافته است.

ویژه

درخواست آزادی عکاس ایرانی از زندان طالبان
کمیتــه حفاظت از خبرنــگاران در بیانیه ای خواســتار آزادی »فوری و بدون 
شــرط« عکاس ایرانی توســط طالبان و متوقف کردن ســرکوب رسانه ها و 
مطبوعات از سوی این گروه  شــد. به گزارش ایسنا، پایگاه خبری اردوپوینت 
نوشــت، کمیته حفاظت از روزنامه نگاران، یک نهاد حقوق بشــری مستقر در 
آمریکا در بیانیه ای از مقامات طالبان خواســتار آزادی »فوری و بدون شرط« 
محمد حسین ولایتی، عکاس خبری ایرانی و متوقف کردن آزار و اذیت اعضای 

جامعه رسانه ها و مطبوعات شد.
بیه لیه ایی، هماهنگ کننده  برنامه های این کمیته در کوالالامپور در بیانیه ای 
در این باره گفت: »بازداشــت محمدحســین ولایتی، عــکاس خبری ایرانی 
تازه ترین مورد از ضربه به آزادی مطبوعات و رســانه ها در افغانســتان است، 
چرا که طالبان در هفته های اخیر اقداماتش را برای سرکوب رسانه ها افزایش 
داده اســت.« او افزود: »مقامات طالبان باید فورا و بی قید و شــرط ولایتی را 
آزاد کنند، توضیح بدهند که چرا در درجه اول او را بازداشــت کرده اند و برای 

همیشه به این بازداشت های خودسرانه پایان دهند.«
اردوپوینت در ادامــه گزارش داد که ذبیح الله مجاهد، به درخواســت کمیته 

حفاظت از خبرنگاران برای ارائه توضیحاتی در این باره پاسخی نداده است.
بــه گفته این کمیته، طالبان در ماه جاری، حداقــل پنج روزنامه نگار دیگر را 
با ادعای همکاری با رســانه های افغان که خارج از کشــور فعالیت می کنند، 
بازداشــت کرده اســت. مقامات طالبان همچنین فعالیت زنان را در رسانه ها 
در اســتان هلمند ممنوع کردند. این کمیته در بیانیه منتشــر شده اش آورده 
است: از زمان سقوط کابل در ۱۵ اوت ۲۰۲۱، سرکوب رسانه ها توسط طالبان 
بدتر شده است.« در دومین ســالروز به قدرت رسیدن طالبان در افغانستان، 
کمینه حفاظت از خبرنگاران از این گروه خواســت »کارزار سرسختش برای 
ارعاب و تهدید را متوقف کرده و به تعهداتش برای حفافظ ازت خبرنگاران در 

افغانستان عمل کند.«
انجمن صنفی عکاســان مطبوعاتی ایران روز گذشــته اعلام کرد که حسین 
ولایتــی، عکاس ایرانی و عضــو انجمن صنفی عکاســان مطبوعاتی ایران  از 
روز شــنبه )۲۸ مرداد ماه( به دلایل نامشــخصی توسط طالبان در افغانستان 

بازداشت شده است.

تلفات سنگین ارتش سودان در حمله نیروهای ویژه
نیروهای پشتیبانی سریع ســودان به فرماندهی »محمد حمدان دقلو« که با 
نیروهای ارتش این کشور به فرماندهی »عبدالفتاح البرهان« بر سر قدرت در 
جنگ اســت، امروز از کشته شــدن صدها نیروی ارتش سودان از جمله ۱۸ 

افسر ارشد خبر داد.
به گزارش اســپوتنیک، نیروهای پشــتیبانی ســریع ســودان اعلام کرد که 

پیروزهای جدیدی علیه ارتش این کشور بدست آورده است.
در این بیانیه آمده اســت که نیروهای پشتیبانی سریع توانست خسارت های 

جانی زیادی به ارتش وارد کند.
نیروهای پشــتیبانی سریع تاکید کرد که صدها نفر از نیروهای ارتش از جمله 

۱۸ افسر ارشد را کشته و ده ها نیروی دیگر را اسیر کرده است.
در این بیانیه آمده اســت که نیروهای پشتیبانی سریع همچنین توانستند بر 

بیشتر انبارهای مهمات سیطره یابند.
براســاس این بیانیه نیروهای، ایرن نیروهــا ۱۰۱ تانک، ۹۰ خودروی زرهی، 
۲۱ خودروی نظامی و میزان زیادی از سلاح و مهمات را به غنیمت درآورند.

این بیانیه درحالی صادر شــد که ارتش ســودان نیز صبح امروز چهارشــنبه 
در بیانیه ای اعلام کرد که توانســته تلاش »شبه نظامیان سرکش حمیدتی« 

)نیروهای پشتیبانی سریع( را درهم بکوبد.
در این بیانیه آمده بود که نیروهای پشــتیبانی ســریع پس از آن که خسارت 
زیادی به آنها وارد شد، پا به فرار گذاشتند و نیروهای ارتش سلاح های زرهی 
را به طور کامل به دســت گرفته و برای مقابله به هرگونه حمله جدید دشمن 

)نیروهای پشتیبانی سریع( آمادگی کامل دارند.
درگیری های مسلحانه در سودان از ۱۵ آوریل )۲۶ فروردین ماه( میان نیروهای 
ارتش و نیروهای پشتیبانی ســریع بر سر قدرت آغاز شده و میانجیگری های 
بین المللــی برای پایان دادن به آن و نشســتن طرف های درگیر بر ســر میز 

گفت وگوها ثمری نداشته است.

وثیقه سنگین ترامپ 
بعد از آنکه مقام های قضایی آمریکا برای پرونده دونالد ترامپ در ایالت جورجیا 
از بابت تلاش برای لغو نتایج انتخابات ۲۰۲۰ این کشور وثیقه ۲۰۰ هزار دلاری 

تعیین کردند این رئیس جمهوری سابق آمریکا به تمسخر این وثیقه پرداخت.
به گزارش هیل، دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا با انتشار پستی در 
شبکه اجتماعی خود موسوم به »تروث سوشال« نوشت، فنی ویلیس، دادستان 
منطقه فولتون کاونتی ایالت جورجیا که ناظر بر این پرونده قضایی اوســت، بر 

تعیین وثیقه برای او »اصرار« کرده است.
ترامپ در این پســت نوشت: »بنابراین من فرض می کنم او فکر کرده که خطر 
فــرار کردن مــن وجود دارد. من ممکن بود به جای خیلــی دوری، احتمالا به 
روسیه، روسیه، روسیه، فرار کرده و یک اقامتگاه مجلل با گنبد طلایی را مشترکا 
با ولادیمیر )پوتین، رئیس جمهوری روسیه( داشته باشم و هرگز دیگر کسی مرا 

نخواهد دید و صدای من را نخواهد شنید.«
ترامپ در ادامه بیان کرد: »آیا خواهم توانســت با هواپیمای ساده خود با کلمه 
ترامــپ به رنگ طلایی روی آن که همه قادر به مشــاهده اش هســتند، بروم؟ 
احتمــالا خیر. برای من خیلی بهتر خواهد بــود که با یک پرواز تجاری بروم – 

مطمئن هستم این طوری دیگر کسی من را نخواهد شناخت.«
ترامــپ پیش از این اعلام کرده بود که قصد دارد خودش را روز پنجشــنبه به 
مقامات زندان ناحیه »فولتون کاونتی« ایالت جورجیا معرفی کند. او در پرونده 
قضایی خود در جورجیا با ۱۳ فقره اتهام شــامل اخاذی، دسیسه برای ارتکاب 
جعل اسناد و درخواست از یک کارمند دولتی برای زیر پا گذاشتن سوگند خود 

مواجه است.

بشردوستانه 

رویداد

پولیتیک
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ما هم دستان جنایتیم
الیزا ذوالقدر

از روز قبل چندین بار تماس گرفتند تا در جلسه آشنایی با 
انتخاب رشته شرکت کنیم. گفتم: فرزند من در مدرسه شما 
درس نمی خواند.  گفت: اتفاقا محور بحث مدارس تیزهوشان 

است. لینک جلسه را فرستادند و شرکت کردم.
مدرس محترم از بی ثمری مدارس دولتی و لزوم انتخاب یک 
مدرســه خوب )خاص( برای دوره دوم دبیرستان می گفت. 
گفت و گفت و هر بار مغلطه ای را همراه ســخنرانیش کرد 
تا به اهمیت نمرات و معدل کلاس دهم رسید و اینکه افت 
نمره در تغییر مقطع موضوعی عادی است اما حواستان باشد 
که اگر نمرات این ســال را از دســت بدهید آینده روشن از 

دسترستان دور است. 
اینجا را دیگر طاقت نیاوردم و از جلســه خارج شــدم. خدا 
می داند که از این حرف چه استرسی به من مادر وارد شد و 
فکر کردم وای به حال نوجوانی که اینها را هر روز می شنود. 
بارها و بارها از اســترس هایی که مدرسان کنکور به بچه ها 
وارد می کنند، شــنیده بودم اما امروز که خودم آن را تجربه 
کردم فهمیدم ما والدین بزرگ ترین همدستان جنایتیم. ما 
که اینها را می شــنویم و نمی توانیم صدایشان را قطع کنیم. 
ترسیم آینده ای تیره و تار برای نوجوان پانزده ساله ای که با 
بحران های بلوغ  از یک سو و بحران های جامعه ای بی سامان 

از سوی دیگر مواجه است چه نامی دارد جز جنایت؟
درس خواندن در مدارس خاص با هزار مشــکل آموزشی را 
تبدیــل به هدف نوجوان کردن و قرار دادنش در مســیری 
سخت و طاقت فرسا برای ساختن آینده ای موهوم و شکست 
غول کنکور تاکنون چه نتیجه ای داشته است جز پر کردن 
جیب موسســات آموزشی؟ و ما والدین که همه را می دانیم 
و همداستان شده ایم با این همه؛ واقعا چه می توانیم بکنیم؟

فکر و ذکرمان ساختن آینده بهتر برای فرزند است حتی به 
قیمت کودکی و نوجوانیش. 

ما می دانیــم که همه این کارها آســیب زا اما لازم اســت 
چــون راه دومی برای خود و فرزندانمان باقی نگذاشــته اند. 
آمارهای کنکور، درصد قبولی هــا و رتبه های برتری که در 
مدارس تیزهوشــان و سایر مدارس خاص تحصیل کرده اند، 
ایــن ذهنیت را در جامعه به وجود آورده که تفاوت شــیوه 
آمــوزش در این مدارس اســت که باعــث چنین خروجی 
می شــود. بنابراین رفتن به این مدارس با هر قیمتی و با هر 
سطح استعداد تحصیلی اولین پله در مسیر موفقیت است. 
اما کمتر کسی به این موضوع توجه دارد که مدارسی مانند 
ســمپاد با برگزاری آزمونی مبتنی بر هوش و خلاقیت، هر 
ســال حدود ۱۰ درصد از باهوش ترین فرزندان این مملکت 

را جذب می کند. 
کودکانی که در هر مدرســه دیگری هم باشند در سطحی 
بالاتر از سایر همکلاسی هایشان قرار می گیرند و سوابق دوره 
ابتدایی و دوره اول متوســطه آنها گواه این موضوع اســت. 
بنابراین نسبت دادن درصدهای قبولی بالا به عملکرد ویژه و 
خاص این مدارس بیشتر یک اقدام تبلیغاتی است تا واقعیت 

در جریان. 
حضور دبیــران بدون تجربه تدریس و تــازه فارغ التحصیل 
و مشــکلات آموزشی ناشــی از نبود یک سیستم جامع و 
ســرفصل های آموزشی مدون برای تدریس بر مبنای سن و 
پایه تحصیلی دانش آموز، تنها بخش کوچکی از مشــکلاتی 

است که مدارس سمپاد با آن مواجهند.
از ســوی دیگر تصور کنیم پدر و مــادری که امکان حضور 
فرزندش در مدارس خاص به ویژه مدرسه تیزهوشان فراهم 
است بخواهد قید کنکور و قبولی در دانشگاه های برتر را بزند 
و فرزند خود را به مدارس دولتی بفرســتد. درس های ارائه 
شده در این مدارس تنها چند ساعت از اوقات هفتگی چنین 
دانش آموزی را پر می کند و باقی ســاعات را باید به گونه ای 

دیگر برای دانش آموز پر کرد. 
کافی است نگاهی به هزینه کلاس های ورزشی، کلاس های 
آموزش مهارت و یا دوره های آموزشــی لاکچری تری مانند 
رباتیــک و نجوم و کامپیوتر بیندازید تا متوجه شــوید که 
چرا مســیر موفقیت بســیاری از دانش آمــوزان همچنان 
از دانشــگاه های برتــر می گــذرد. از این روســت که همه 
درگیر کارخانه ای به نام آموزش و پرورشــیم که بر مبنای 
یکسان سازی، استعداد سوزی و خلاقیت کشی بنا شده و هر 
کســی که از این ریل بسته بندی یکسان خارج شود امکان 
خوشبختی را از خودش ســلب می کند. ما هم کودکانمان 
را به این کارخانه می ســپاریم و در انتها محصولی را تحویل 
می گیریم که همچون بسیاری از تولیدات داخلی معیوب و 

پر از ایراد است.
کارخانه بی رقیبی که همچون ده ها کارخانه دیگر هم مال و 
هم جانمان را هدر می دهد و ســلامت و زندگی فرزندانمان 
به بازی گرفته  است. و ما که همدست جنایتشان هستیم و 

راهی دیگر جز این برایمان نمانده است.
منبع: خبرآنلاین 

 نگاه

تقویت 30 درصدی بتن با تفاله قهوه!
پژوهشــگران دریافته اند کــه جایگزینی 
درصدی از شن و ماسه با تفاله قهوه منجر 

به تولید بتن قوی تری می شود.
به گزارش ایســنا و به نقــل از نیو اطلس، 
پژوهشــگران دریافته اند که می توان بتن 
را با جایگزینی درصدی از شــن و ماســه 
تشکیل دهنده آن با تفاله های قهوه مصرف  

شده، ۳۰ درصد قوی تر کرد.
تفاله قهوه یک محصول زائد آلی است که 
در مقادیر زیادی تولید می شود و معمولاً به 

محل دفن زباله راه می یابد.
این روش جدید همچنین استفاده از منابع 

طبیعی مانند شن و ماسه را کاهش می دهد و بیشتر به رویکرد اقتصاد سبزتر در ساخت و ساز کمک می کند.
تخمین زده می شــود که در سرتاســر جهان سالانه ۶۰ میلیون تن تفاله قهوه مصرف شده)SCG( تولید می شود. به طور 

سنتی، بیشتر این تفاله های قهوه به محل های دفن زباله ختم می شوند.
اکنون پژوهشــگران دانشــگاه RMIT یک کاربرد عملی و در نوع خود منحصر به فرد را برای این نوع خاص از زباله پیدا 
کرده اند که ترکیب آن در بتن اســت. راجیو رویچاند، نویسنده اصلی این مطالعه می گوید: منبع الهام کار ما یافتن روشی 
نوآورانه برای استفاده از مقادیر زیادی ضایعات قهوه در پروژه های ساختمانی به جای رفتن به محل های دفن زباله بود تا 
به قهوه یک زندگی دوباره بدهیم. تفاله قهوه به دلیل اندازه ریز ذرات خود به عنوان یک جزء مفید در کاربردهای عمرانی 
و ســاختمانی پیشنهاد شده اســت. بنابراین پژوهشگران تصمیم گرفتند این موضوع را مورد آزمایش قرار دهند. آنها ابتدا 
SCG را از کافه های مختلف در اطراف ملبورن اســترالیا جمع آوری کردند و برای از بین بردن رطوبت، آنها را خشــک 
کردند. سپس مواد آلی خشک شده در دو دمای مختلف منفی ۳۵۰ درجه سانتی گراد یا ۵۰۰ درجه سانتی گراد با استفاده 
از فرآیندی کم انرژی و بدون اکسیژن به نام پیرولیز برای ایجاد بیوچار)زغال تهیه شده از زیست توده های گیاهی و ضایعات 
کشــاورزی( دمادهی شدند. سپس تاثیر ۱۲ مخلوط با نسبت های متفاوت برای مقایسه اثرات SCG بر رفتار مکانیکی و 
ریزساختاری بتن مورد استفاده قرار گرفت. SCGهای مختلف در سیمان معمولی با حجم ۰، ۵، ۱۰، ۱۵ و ۲۰ درصد به 

عنوان جایگزینی برای سنگدانه های ریز)ماسه طبیعی( استفاده شدند.
این بتن تازه در قالب ها ریخته شــد و برای حذف حفره های هوا تکان داده شــد. سپس در دمای اتاق به مدت ۲۴ ساعت 
اســتراحت کرد، قالب گیری شــد و در یک مخزن آب قرار گرفت شد تا اینکه برای سنجش استحکام در فشار یا مقاومت 
فشــار آزمایش شد و با اســتفاده از پراش پرتو ایکس)XRD( و میکروسکوپ الکترونی روبشی)SEM( تجزیه و تحلیل 
شد. گفتنی است که مقاومت فشاری حداکثر تنش فشاری است که یک ماده جامد می تواند بدون شکستگی تحمل کند.

پژوهشگران دریافتند که از بین تمام کامپوزیت های بتن مورد آزمایش، کامپوزیت هایی که ۱۵ درصد از شن و ماسه آنها با 
تفاله قهوه جایگزین شده و در دمای ۳۵۰ درجه سانتی گراد پخته شده بود، منجر به بهبود قابل توجهی در خواص آن شد 
که موجب افزایش ۲۹.۳ درصدی در مقاومت فشاری این بتن شد. در حالی که تحقیقات حول این موضوع هنوز در مراحل 
اولیه است، پژوهشگران می گویند که نتایج آن امیدوارکننده است و با توجه به فراگیر بودن قهوه، این راهکار به طور بالقوه 

می تواند در ساخت و ساز در سراسر جهان مورد بهره برداری قرار گیرد.

فناوری
اگر امنیت شغلی می خواهید استفاده از هوش مصنوعی را یاد بگیرید

گزارش جدیدی از شرکت IBM بیان می کند 
افرادی که از هوش مصنوعی استفاده می کنند، 
جایگزین کارکنانی می شــوند که ایــن کار را 
نمی کنند و ۴۰ درصد نیروهای کار تا سه سال 
آینده به دلیل توســعه و گســترش استفاده از 
هوش مصنوعی باید مهارت های خود را در این 

زمینه بهبود ببخشند.
به گزارش ایســنا و به نقــل از آی بی ام، هوش 
مصنوعی به ایــن زودی جایگزیــن کارمندان 
نخواهد شــد. شــرکت غول فناوری IBM در 
گزارش جدید خود که در مورد پیامدهای هوش 
مصنوعی در مشــاغل صحبــت می کند، آورده 

است: افرادی که از هوش مصنوعی استفاده می کنند، جایگزین افرادی خواهند شد که از آن استفاده نمی کنند.
شرکت ها به سرعت هوش مصنوعی را وارد کار خود می کنند تا زمان کارمندان خود را آزاد کنند و بتوانند روی مسائلی 
تمرکز کنند که نیاز به توجه شخصی آنها دارد. نکته ای که در مورد هوش مصنوعی وجود دارد این است که دقیقاً همان 
کاری را انجام می دهد که شــما آن را آموزش داده اید. بنابراین اغراق های پیرامون این فناوری جدید که مشاغل مردم را 

می رباید و بشریت را تحت سلطه خود درمی آورد، بی پایه و اساس است.
مدیرانی که آی بی ام با آنها صحبت کرده اســت، تخمین می زنند که ۴۰ درصد از نیروی کار به دلیل پیاده ســازی هوش 
مصنوعی و گســترش اتوماسیون طی ۳ سال آینده، نیاز به بهبود مهارت های خود خواهند داشت. این بدان معناست که 

حدود ۱.۴ میلیارد از ۳.۴ میلیارد نیروی کار جهانی تحت تأثیر قرار خواهند گرفت.
اخیرا بسیاری از دانشگاه های برتر مانند دانشگاه کمبریج و دانشگاه ادینبرو دوره هایی دارند که به اخلاق هوش مصنوعی 
و این که چگونه افرادی که در این زمینه کار می کنند می توانند حفاظ هایی پیرامون این فناوری ایجاد کنند، پرداخته اند.
ارائه دهندگان آموزش آنلاین نیز دوره ها، برنامه ها، مدرک ها و گواهی های متمرکز بر هوش مصنوعی و یادگیری ماشینی 

دارند، به این امید که افراد بیشتری آن ها را برای تقویت مهارت های حرفه ای خود انتخاب کنند.
بر اساس یک گزارش که به تازگی منتشر شده است، سنگاپوری ها در این امر، پیشگام هستند. کارمندان سنگاپوری در 
پذیرش هوش مصنوعی سریع ترین افراد جهان هستند و کسانی هستند که مهارت های مرتبط با کار با هوش مصنوعی را 

به نمایه های خود در سکوی لینکدین اضافه کرده اند.
طبق این گزارش، کشورهای فنلاند، ایرلند، هند و کانادا نیز پس از سنگاپور در این موضوع، پیشرو هستند.

گزارش آی بی ام می گوید که مهارت های هوش مصنوعی توسط افرادی که عمدتاً حول این فناوری مشغول به کار نیستند 
و در بخش های خرده فروشی، آموزش و خدمات مالی هستند، کسب می شود.

مهارت های علمی، فناوری، مهندســی و ریاضیات)STEM( به زودی به عنوان پیش شــرط مصاحبه های شغلی در نظر 
گرفته می شود که به معنای الزامات سطح ابتدایی برای تصاحب یک شغل خواهد بود. این در حالی است که مدیران بیشتر 

بر توسعه مهارت های افراد مانند مدیریت زمان و مهارت های مشارکتی تمرکز خواهند کرد.

چهره ها

سید علی اندرزگو؛ چریک تنهای انقلاب
سید علی اندرزگو )۱۳۱٨-۱۳۵٧( از مبارزان مسلح مخالف حکومت پهلوی در خلال 
سال های ۱۳۴۲–۱۳۵٧ و عضو هیات های موتلفه اسلامی بود که با گروه های مختلفی 
ارتباط داشت. وی از پرکارترین فعالان ضدرژیم شناخته می شود. وی در جریان واقعه 
قیام ۱۵ خرداد از فعالان و از عاملان تظاهرات بود که همان شــب با اهدای کتابی از 
ســوی آیت الله خمینی مورد تقدیر واقع شــد. پس از این واقعه، وی دستگیر شد و 
تحت بازداشت از سوی ساواک قرار گرفت.پس از مدتی اندرزگو از زندان آزاد شد و به 
شاخه نظامی جمعیت هیات  های مؤتلفه اسلامی پیوست. پس از پیوستن وی به شاخه 
نظامی جمعیت هیات های مؤتلفه اسلامی، این گروه تصمیم گرفت تا نخست وزیر وقت، 
حســنعلی منصور را ترور کند. اندرزگو وظیفه کند کردن اتومبیل حامل نخست وزیر 
را بر عهده گرفت و پس از آنکه محمد بخارایی، از اعضای هیات های موتلفه اســلامی، 
گلوله ای به گلوی نخســت وزیر شــلیک کرد، او نیز گلوله دیگری به او زد و از مهلکه 
گریخت. در پی این اقدام، ساواک به جستجوی وی و دیگر عاملان پرداخت. اما نتوانست اندرزگو را بیابد؛ لذا وی را به طور 
غیابی در دادگاه محاکمه و به اعدام محکوم کرد. اندرزگو طی یک برنامه ۶ ماهه، رفت وآمدهای های محمد رضا شاه پهلوی 
را به کمک شخصی در کاخ سلطنتی، زیر نظر داشت. وی قصد داشت که با وارد کردن مواد منفجره از فلسطین، محمد رضا 
شاه پهلوی را ترور کند. اما با درگذشتش، نتوانست این کار را انجام دهد. در ۲ شهریور ۱۳۵٧ زمانی که اندرزگو راهی خانه 
یکی از دوستان اش بود، از سوی مأموران ساواک)سازمان اطلاعت و امنیت کشور( که از قبل آن منطقه را تحت نظر داشتند، 
مورد اصابت گلوله قرار گرفت. او زمانی که متوجه شد نمی تواند از مهلکه بگریزد، سعی کرد تعدادی از اسنادی را که همراه 
داشت با بلعیدن و آغشته کردن به خون از بین ببرد. مامورها پس از آن که مطمئن شدند اندرزگو مواد منفجره همراه خودش 
ندارد به او نزدیک شــدند و او را روی برانکارد گذاشــتند اما او با تکانی بدن اش را به داخل جوی آب انداخت و درگذشت. 
خانــواده وی از مرگ وی خبر نداشــتند تا این که پس از انقــلاب ۱۳۵٧ از طریق امام خمینی )ره( از این موضوع با خبر 
شدند. از وی به عنوان چریک تنهای انقلاب یاد می شود. ارامگاه وی در قطعه ۳۹، ردیف ٧۲، شماره ۵۵ بهشت زهرا است.

حمید سوریان؛ کشتی گیر فرنگی کار
حمید ســوریان ریحانی پور )زاده ۲ شهریور ۱۳۶۴ در شهر ری( کشتی گیر فرنگی کار 
ایرانی اســت. او قهرمان المپیک ۲۰۱۲ لندن در وزن ۵۵ کیلوگرم و همچنین دارنده 
۶ مدال طلای کشتی فرنگی در مسابقات قهرمانی کشتی جهان است. سوریان از نظر 
شــمار و کیفیت مدال، بهترین کشتی گیر همه ادوار ایران و ملقب به پسر افسانه ای 
ایران است. وی بعد از المپیک ۲۰۱۶ به بعد در کشتی حضور حرفه ای نداشته است. 
حمید ســوریان در تاریخ ۵ مرداد ۱۳۹٨، از ســوی علیرضا دبیر )رئیس فدراســیون 
کشتی( به عنوان نایب رئیس فدراسیون کشتی انتخاب شد. مهدی رستم پور کارشناس 
کشــتی در مورد سبک فنی او می نویسد: »اگر اعجوبه اش می دانند، نه صرفا به خاطر 
شش طلای جهانی بلکه بیشتر به دلیل ریزه کاری های مبتکرانه اش است. اینکه ساختار 
فن »کنده فرنگــی« را تغییر داده هنگامی که حریفــان را لیفت می کند، نمی توانند 
متوجه شوند از سمت راست یا چپ، یا حتی از روبرو یا از پشت تابانده خواهند شد! به 
همین خاطر از هرگونه بدلکاری یا بکار بستن تمهیدات دفاعی بازمی مانند.« الکساندر کارلین، کشتی گیر افسانه ای روس، 

حمید سوریان را »بهترین« خوانده است.

 دانستنی

حرف هایي که ندارم
»رو بر مي گردانم و جستجو مي کنم / حرف هایي را که براي گفتن نداشته ام / و فکر مي کنم به زوال. / کاش 
مي شــد که زوال را  / در تاریخي ســپري شده محبوس ساخت / تا که هرگز دســتش نرسد به من و به 
تو / کاش مي شد با کلمات گم شده و سرگردان / به دیروز رفت و باري دیگر فکر کرد به امروز / و شوق را در 
چشمانت کاشت / تا دوباره تماشا کني درخت را / و رویش کلمه را بر شاخه ها / به انتظار بنشیني.  / حرف ها 
از سرم گریخته اند / و هوا از پیرامونم. / فکر مي کنم به صدایي بي هوا / که در گلو متورم مي شود / و راهي به 
ســوي تو نمي یابد / بي صدا و بي هوا  / پایم در غلظت کلمه ست / و تنم در توفان هزاران حرف  / حرف هایي 
گمشده،  / حرف هایي که براي تو ندارم / تا بي قراري ات را به قرار وادارم / تا تسلیم را عقب نشانم / تا تو را به 
تماشا وادارم / تا زوال را پس زنم / و باري دیگر به فردا فکر کنم.« شعرهاي افسون فروغي پور آمده اند از 

امید بگویند حتي وقتي ابرهاي خاکستري اندوه سنگین نشسته اند روي ایوان آبي خانه تنهایي مان...
مجموعه شــعر »حرف هایي که ندارم« ســروده افسون فروغي پور را انتشــارات اختران در ۱۳۶صفحه 

رهسپار بازار کتاب کرده است.

بهار زندگی دوشیزه جین برودی
»جنی آن موقع به خاطر زیبایی اش مشهور بود، و صدای شیرینی داشت، طوری که آقای لوتر که برای 
تدریــس آواز به کلاس آن ها می آمد، موقع خواندن »بیا ببین که بهار زرین دل...« با تحســین نگاهش 
می کرد...« رمان، سرگذشــت شش شاگرد مدرســه ای را در ادینبورو، تحت سرپرستی دوشیزه جین 

برودیِ روایت می کند. جین برودی سعی دارد به آنها اندیشه های متفاوت خود را تدریس کند اما ....
اسپارک در طول دوره ی طولانی فعالیت حرفه ای برنده ی جوایز و افتخارات ادبی بسیاری شد. در سال 
۱۹۹۳ اسپارک به مقام بانوی امپراتوری بریتانیا، و فرمانده ی ادبیات و هنرها )فرانسه( رسید و در ۱۹۹٧ 
برنده ی جایزه ی ادبی دیوید کوهن انگلســتان برای یک عمر فعالیت ادبی شــد. رمان های اسپارک هم 
روان شناسانه و هم هستی شناسانه هستند.معروف ترین و پرُافتخارترین رمان میوریل اسپارک بدون شک 
»بهار زندگی دوشــیزه جین برودی« است که در سال ۱۹۶۱ چاپ شــد و براساس آن سریال و فیلم 
سینمایی ساخته شد.  انتشارات افراز رمان »بهار زندگی دوشیزه جین برودی« نوشته میوریل اسپارک 

با ترجمه  الهام نظری را در قالب ۱۶٨ صفحه در ۱۱۰۰ نسخه منتشر کرده است.

زندگی پنهان حیوانات خانگی
 The Secret( زندگی مخفــی حیوانات خانگی
Life of Pets(  یــک فیلم پویانمایی رایانه ای 
سه بعدی در سبک کمدی به کارگردانی کریس 
رناد اســت که در سال ۲۰۱۶ منتشر شد. دنباله 
این فیلــم )زندگی پنهان حیوانات خانگی ۲( در 

سال ۲۰۱۹ منتشر شد.
داستان: مکس، یک سگ خانگی است که همراه 
با صاحبش، کتی، در منطقه نیویورک یک زندگی 
اشرافی دارد. مکس با دیگر حیوانات محله که با 
صاحبانشان زندگی می کنند از جمله یک گربه، 
یک ســگ، پرنده و … نیز رابطه دوستانه دارد. 
کتی یک شب یک سگ درشت هیکل به نام داک 

را به دلیل اینکه بی خانمان بوده همراه می آورد که شدیدا موجب آزردگی مکس می شود.
آنها همان شب بر سر جای خواب اختلاف شدیدی پیدا می کنند.مکس و داک در شهر مورد حمله یک گنگ گربه قرار می گیرند ولی 

یک خرگوش آنها را نجات می دهد. خرگوشی که سردسته گروهی از حیوانات است که از انسانها و رفتارشان با حیوانات متنفر است...

بدون شرح 

 مجسمه طلایی از مار کبرا در جشنواره مارها در باختاپور نپال

طرح روز

قاب

پیشنهاد

فیلم بازی

 موسی گمسو

EPA

جواد لگزیان


